
Møteprotokoll

Utval: Fylkestinget
Møtestad: Hotel Grand Terminus, Bergen
Dato: 13.12.2016 kl. 11.00-17.40

14.12.2016 kl. 09.00-16.45

Følgjande faste medlemmer møtte:

Namn Funksjon Representerer
Anne Gine Hestetun Fylkesordførar A
Rasmus Laupsa Rasmussen Medlem A
Kari Sørensen Bernardini Medlem A
Atle Kvåle Medlem A
Emil Lennart Pålikoff Gadolin Medlem A
Kine Bratli Dale Medlem A
Helge Nævdal Medlem A
Synnøve Solbakken Medlem A
Espen Berntsen Medlem A
Linda Haugland Jondahl Medlem A 14.12. til kl. 16.00
Roald Kvamme Medlem A
Katrin Innvær Ankervold Medlem A
Per Lerøy Medlem A
Åse Gunn Husebø Medlem A
Kjell Gitton Håland Medlem A
Gunn Berit Lunde Aarvik Medlem A
Kjetil Hestad Medlem A
Gro Berge Medlem A 
Terje Søviknes Medlem Frp
Silje Hjemdal Medlem Frp Møtte 13.12.
Roald Stenseide Medlem Frp 13.12. til kl. 16.30
Sigbjørn Framnes Medlem Frp
Gustav Bahus Medlem Frp
Renate Møgster Klepsvik Medlem   Frp
Mona Louise Røsvik Strømme Medlem H
Silja Ekeland Bjørkly Medlem H
Nils Marton Aadland Medlem H 14.12. til kl. 16.10
Inge Reidar Kallevåg Medlem H
Stein Inge Ryssdal Medlem H
Olav Kvinge Medlem H
Svein Kolbein Halleraker Medlem H
John Helge Gullaksen Medlem H
Astrid Aarhus Byrknes Medlem KrF
Pål Kårbø Fylkesvaraordførar KrF Fung. fylkesordførar i 

sak 93, 96 og 97
Beate Husa Medlem KrF
Tom Sverre Tomren Medlem MDG
Natalie Antonia Golis Medlem MDG
Øyvind Strømmen Medlem MDG
Terje Kollbotn Medlem Rødt 14.12. til kl. 16.20
Nils T Bjørke Medlem Sp
Benthe Enes Bondhus Medlem Sp
Jon Askeland Medlem Sp
Sara Hamre Sekkingstad Medlem Sp
Aud Karin Oen Medlem SV Møtte 13.12.
Marthe Hammer Medlem SV



Daniel Charles Hextall Medlem SV
Anne Beth Njærheim Medlem V
Geir Kjell Andersland Medlem V
Geir Angeltveit Medlem V

Følgjande medlemmer hadde meldt forfall:

Namn Funksjon Representerer
Gunnar Bakke Medlem   Frp
Ragnhild Hus Fagerbakke Medlem H
Kirsten Syljeset Medlem H 
May Eva Sandvik Medlem H
Iril Kirstine Schau Johansen Medlem H
Tor André Ljosland Medlem KrF
Siri Klokkerstuen Medlem A
Mari Klokkerstuen Kjellesvik Medlem A

Følgjande varamedlemmer møtte:

Namn Møtte for Representerer
Anita Garlid Johannessen Gunnar Bakke Frp
Gunnar Moland Ragnhild Hus Fagerbakke H
Christer Lilleskare Olsen Kirsten Syljeset H 
Lars Åge Kjærland May Eva Sandvik H
Neshe Lie Iril Kirstine Schau Johansen H
Otto Galtung Tor André Ljosland KrF Møtte 13.12.
Kristian Helland Tor André Ljosland KrF Møtte 14.12.
Torgeir Toppe Siri Klokkerstuen A
Kari Foseid Aakre Mari Klokkerstuen Kjellesvik A
Inger Ulvund Renate Møgster Klepsvik Frp 13.12. kl. 11.00-13.15
Inger Ulvund Terje Søviknes Frp 13.12. kl. 1430-17.40
Rosalind Fosse Silje Hjemdal Frp Møtte 14.12.
Einar Horvei Aud Karin Oen SV Møtte 14.12.

Frå administrasjonen møtte:

Namn Stilling
Rune Haugsdal Fylkesrådmann
Ingrid Holm Svendsen Fylkesdirektør økonomi og organisasjon
Svein Heggheim Fylkesdirektør opplæring
Håkon Rasmussen Fylkesdirektør samferdsel
Per Morten Ekerhovd Kst. fylkesdirektør kultur og idrett
Bård Sandal Fylkesdirektør regional utvikling
Arne Åsan Fylkestannlege
Jostein Fjærestad Eigedomsdirektør
Oddmund Sylta Direktør Skyss
Janne Værnø Kommunikasjonsdirektør
Bertil Søfteland Leiar fylkessekretariatet
Sigrid Helene Aardal Seniorrådgjevar fylkessekretariatet
Anita Fjellheim Spesialkonsulent fylkessekretariatet
Gro Stien Thorvaldsen Seniorrådgjevar fylkessekretariatet

Anne Gine Hestetun

Mona Røsvik Strømme Daniel Charles Hextall

Gro Stien Thorvaldsen
sekretær
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Saksprotokoll i fylkestinget - 13.12.2016 

PS 121/16 var ettersendt på ePolitiker 2. desember.

Aud Karin Oen (SV) viste til PS 99/16 «Forskrift om felles ordens- og åtferdsreglement - mindre 
endringar» og etterlyste svar på oversendingsforslag i fylkesutvalet 17.11.2016 (jf. PS 279/16) om 
negative sideeffektar av dei nye fråværsreglane. Fylkesrådmannen vil kome tilbake med svar.

Benthe Bondhus (Sp) bad om at det til neste fylkesting vert publisert ny sakliste på ePolitiker der alle 
saker og innstillingar er samla i eitt dokument. Fylkesrådmannen vil følgje opp dette.

Vedtak

Innkallinga vart godkjend utan merknader.

Saklista vart godkjend med merknaden over. 

PS 89/16 Referatsaker (meldingar)

Saksprotokoll i fylkestinget - 13.12.2016 

Vedtak

Referatsakene 21-24/16 vart refererte.



PS 90/16 Interpellasjonar/spørsmål

Saksprotokoll i fylkestinget - 14.12.2016 

INTERPELLASJON

Silje Hjemdal (Frp) hadde sendt inn slik interpellasjon:

«Gi langtidssyke barn og unge mulighet til å delta i egen hverdag!
I Norge er det i dag ca. 6.000 barn og unge som regnes som langtidssyke. Dette betyr det at 
det finnes mange langtidssyke barn og unge i Hordaland fylkeskommune. Disse ungdommene 
er ofte borte fra skolens undervisning og er gjerne forhindret fra å delta i sosiale 
sammenhenger som for eksempel klassemiljø og fritidsaktiviteter.

Mange ungdommer og deres foreldre opplever at tilbudet de mottar som langtidssyke ikke er 
tilstrekkelig tilrettelagt. Her mener FrP at Hordaland Fylkeskommune kan gjøre en forskjell for 
barn og unge ved å forsøke kjent velferdsteknologi. Ved å for eksempel inngå et prøveprosjekt 
sammen med Bergen kommune og Haukeland Universitetssykehus, vil Hordaland 
fylkeskommune kunne bidra til å forhindre sosial isolasjon og ensomhet for langtidssyke barn 
og unge. 

No isolation, som vi har kunnet lese en masse om siste tiden i media, leverer en robotteknologi 
som gir langtidssyke en mulighet til å delta i egen hverdag. HFK har nå en unik mulighet til å gi 
disse barna en plass i felleskapet ved å benytte seg av roboten AV1. FrP ønsker derfor med 
denne interpellasjonen at HFK tar initiativ til et slikt prosjekt så snart som mulig slik at barna 
kan få en enklere hverdag.

Eksempler på omtale: 
http://framtida.no/articles/robot-skal-ga-pa-skulen-for-sjuke-barn#.WDXBamczWos
http://www.adressa.no/tv/#!/video/3000752/slik-fungerer-roboten-fra-no-isolation
http://www.adressa.no/nyheter/okonomi/2016/08/23/Robot-i-klasserommet-13220822.ece
http://www.noisolation.com/#home»

Fylkesordføraren svarte slik:

«Fylkesordføraren forstår det slik at interpellasjonen gjeld to hovudspørsmål:

1. Vil Hordaland fylkeskommune ta initiativ til eit prøveprosjekt om å ta i bruk ny 
velferdsteknologi. i form av roboten AV1 som er utvikla av No isolation. Føremonet er 
at langtidssjuke elevar skal unngå isolasjon og kunne oppretthalde sosial kontakt med 
klassen. 

2. Vil administrasjonen i Hordaland fylkeskommune vil ta initiativ overfor aktuelle 
etatar/organ for å få roboten AV1 godkjend som teknisk hjelpemiddel for langtidssjuke 
barn og unge?

Ny kommunikasjonsteknologi og elektroniske læringsplattformer er i utstrakt bruk i skulane, 
men AV1 som velferdsteknologi er ny (haust 2016) og er ikkje systematisk prøvd ut i den 
vidaregåande skulen. 

Lovgrunnlag
Fylkesrådmannen viser til opplæringslova § 1-3.Tilpassa opplæring og tidleg innsats: 
«opplæringa skal tilpassast evnene og føresetnadene hjå den enkelte eleven, lærlingen, 
praksisbrevkandidaten og lærekandidaten.»

 Vidare i opplæringslova § 9a-3 Det psykososiale miljøet: «Skulen skal aktivt og systematisk 
arbeide for å fremje eit godt psykososialt miljø, der den enkelte eleven kan oppleve tryggleik og 
sosialt tilhør.»

Teknisk informasjon om AV1
I følge opplysningar frå produsenten No isolation har AV1 to motorar, batteri og innebygd 4G 
og kan takast med over alt. Kamera, høgtalar og mikrofon gjer at eleven kan bruke AV1 for å 
halde kontakt med vener og klasse utan å fysisk vere til stades. Alt er styrt av eleven heime 
med ein app frå ein telefon eller eit nettbrett. Med eit kamera gir roboten oversikt over alt som 



skjer i rommet/omgivnaden, og ein innebygd mikrofon og høgtalar formidlar munnleg 
kommunikasjon. Teknisk skjer kommunikasjonen over 4G-nettet.

Personvern
All informasjon vert sendt kryptert, og ikkje noko vert lagra. Produksjonsfirmaet kan heller ikkje 
gå inn og sjå eller lytte på data frå roboten. I brukarvilkåra må føresette forplikta seg til at berre 
eleven sjølv skal bruke roboten for at både klassen, lærarane og vener skal vere trygge på at 
roboten berre vert brukt av eleven i sanntid. Dette gjer at produsenten vurderer at personvernet 
er sikra. Advokatfirmaet Steenstrup Stordrange DA har på oppdrag frå produsenten vurdert 
AV1 sett i samanheng med personopplysningslova, og konkluderer med at bruken av produktet 
ikkje vil vere i strid med gjeldande lovverk. Vener, medelevar, føresette og lærarar kan 
identifiserast gjennom bilete og filmklipp. Denne type identifisering reknast som 
personopplysningar etter personopplysningslova § 2-1. Det er krav om lovleg handsaming etter 
personopplysningslova når ein skal innhente og handsame personopplysningar. Dette kan ein 
få gjennom informert samtykke frå alle som potensielt kan verte identifisert i overføringa. 

Røynsle med bruk av AV1
Fylkesrådmannen har etterspurt røynsle med AV1 frå fleire fylkeskommunar, men ingen av dei 
har tatt det i bruk etter initiativ frå fylkeskommunen. Lillestrøm videregående skole har gjort 
forsøk med å bruke AV1, men rektor rapporterer om at det ikkje har fungert bra teknisk. 
Institutt for informatikk ved Universitetet i Oslo har gjort ei undersøking når det gjeld bruken av 
roboten AV1 i undervisning for elevar i grunn- og vidaregåande skule med ME-diagnose 
(Jorunn Børsting Access to Education and Reductionin Isolation, UiO 2016).  Konklusjonen 
viser til svært positive resultat i nokre tilfelle, men også at nokre elevar med denne diagnosen 
får forverra sjukdomsbilete fordi dei kan vere svært sensitive for påverknad og stimuli både 
kognitivt og psykisk.   

Ulike opplæringstilbod for langtidssjuke elevar i dag
Hordaland fylkeskommune har ulike pedagogiske tilretteleggingstilltak for elevar som er 
langtidssjuke. Døme på det er sjukehusskulen SMI for elevar som er innlagt på sjukehus, og 
Bergen Katedralskole avd. Kyrre som er eit skuletilbod tilrettelagt for ungdom med 
opplæringsrett som har psykiske vanskar og som er under behandling. 

Nokre elevar er ikkje innlagt på sjukehus, men har så store fysiske vanskar at dei ikkje kan ta 
imot opplæring på skulen. Desse elevane kan ha vedtak om spesialundervisning og får t.d. 
opplæringa som heimeundervisning. Hausten 2016 starta HFK opp eit pilotprosjekt over to år 
med nettundervisning i nokre fag ved Fyllingsdalen videregående skole. Dette er eit tilrettelagt 
tilbod for langtidssjuke ungdomar som grunna sjukdom i avgrensa grad kan stille på skulen. Dei 
har tilknyting til ein klasse og til ei eiga lita gruppe, men får største delen av opplæringa si på 
nettundervisning i virtuelle klasserom og har individuelle møte med faglærarane på Skype. På 
bakgrunn av innsende oppgåver og møte med faglærar på Skype samt oppmøte på skulen, får 
eleven terminkarakterar. Dei får moglegheit til ein tilrettelagt opplærings- og 
vurderingssituasjon etter «dagsform», og går opp til eksamen. Målet for desse elevane er 
yrkes- eller studiekompetanse. Tilbakemeldingar på røynsler som er gjort med den nettbaserte 
opplæringa frå Fyllingsdalen videregående skole, er positive. 

Elevane som følgjer dette nettbaserte opplegget inneverande skuleår, har ikkje tilknytning til ein 
klasse frå før fordi dei er nye i vidaregåande skule (Vg1). Det vil truleg ha liten hensikt å bruke 
AV1 for dei. Teknologien som er i bruk, stettar behova når det gjeld pedagogisk bruk. 

Godkjenning av tekniske hjelpemiddel 
Når det gjeld spørsmålet om administrasjonen i Hordaland fylkeskommune vil ta initiativ overfor 
aktuelle etatar/organ for å få roboten AV1 godkjend som teknisk hjelpemiddel for langtidssjuke 
barn og unge, kan fylkesrådmannen informere om at NAV Hjelpemiddelsentral handsamar 
søknader for brukarar som har varig svekka funksjonsevne lengre enn i 2 år. 
Hjelpemiddelsentralen har enno ikkje godkjent AV1 fordi gjeldande regelverk ikkje gir grunnlag 
for å innvilge roboten. Eit kriterium for å få godkjenning frå NAV Hjelpemiddelsentral er at det 
tekniske hjelpemiddelet skal ha ein avhjelpsfunksjon på funksjonsnedsettinga. Det er ikkje 
tilfelle for AV1. Det er derfor per i dag skulen sitt ansvar dersom ein elev ønskjer eit slikt teknisk 
hjelpemiddel. I følge Skolemagasinet (fagavis for læremidler og skoleutvikling sept. 2016) har 
No isolation starta forhandlingar med NAV og PPT for å få roboten godkjent som hjelpemiddel 
for barn og unge. 



Vurdering spørsmål 1
Fylkesrådmannen ser positivt på nye teknologiske hjelpemiddel og verktøy til bruk i skulen. 
AV1 kan primært fungere som ein avhjelpar til det sosiale aspektet i skulen, men er ikkje ei 
pedagogisk læringsplattform som ivaretek opplæringsbehovet for eleven. Skulen har gode 
digitale verktøy som i stor grad dekkjer behova for tilrettelagt opplæring for langtidssjuke 
elevar. Akkurat denne AV1-roboten er kostbar og fell litt på sida av behova i sjølve opplæringa. 
AV1 kan likevel i gitte høve gje elevar med langtidssjukdom ei oppleving av å høyre til i 
klasserommet.

Fylkesrådmannen vil nøye følgje røynsler og undersøkingar som vert gjort med AV1 og 
avventar med å starte utprøvingsprosjekt med AV1. 

Vurdering spørsmål 2 
Fylkesrådmannen vil avvente forhandlingar mellom No isolation og NAV, sidan det er NAV 
Hjelpemiddelsentral som vurderer kva hjelpemiddel som vert godkjent.»

Terje Søviknes (FrP) sette på vegner av Silje Hjemdal fram slikt forslag:

«Forslag til vedtak:
Hordaland fylkesting ber administrasjonen legge frem en sak som belyser muligheten for et 
prøveprosjekt med velferdsteknologi for å forhindre isolasjon og ensomhet blant langtidssyke 
barn og unge i videregående skole.»

Fylkestinget vedtok samrøystes å realitetsbehandle forslaget og vedtok deretter samrøystes forslaget.

Vedtak

Hordaland fylkesting ber administrasjonen legge frem en sak som belyser muligheten for et 
prøveprosjekt med velferdsteknologi for å forhindre isolasjon og ensomhet blant langtidssyke barn og 
unge i videregående skole.

SPØRSMÅL

Marthe Hammer (SV) hadde sendt inn slikt spørsmål:

«Hordfast E39   
Statens Vegvesen la 22.november 2016 fram forslag til statlig kommunedelplan med 
konsekvensutgreiing for strekket mellom Stord og Os ut på høring. 1)  Nasjonal Transportplan 
som fagetatane la fram i februar 2016 hadde kostnadsoverslaget auka til svimlande 39 mrd. 
Same dokument beskriv finansieringsforslaget, der "annen finansiering" (s. 276) altså  
bompengar er anslått til 14 mrd. kr. Det betyr at staten må finne 25 mrd for å kunne 
fullfinansiere prosjektet. Finansieringsgrunnlaget for dette prosjektet er med andre ord høgst 
uavklart, og ikkje minst konsekvensen for andre veg/ samferdsleprosjekt i Bergen/Hordaland.    

- Kva blir venta av fylkeskommunale garantiar for byggelån, og kva risiko/konsekvensar vil  det 
innebere for fylkeskommunen? 

- Kvifor har ikkje retningslinjene for planlegging av store vegprosjekt blitt fylgt, jfr. Rundskriv (R-
109/14 ) om prinsipp og krav ved utarbeiding av samfunnsøkonomiske analyser?

«Hvis staten innfører brukerbetaling (bompenger) for å finansiere en investering i en veg uten 
køproblemer, og bompengene overstiger de bruksavhengige drifts- og vedlikeholdskostnader 
på vegen, vil brukerne bli stilt overfor en pris som er høyere enn den samfunnsøkonomiske 
kostnaden ved bruk av vegen. Dermed vil vegen bli mindre brukt enn det som er 
samfunnsøkonomisk ønskelig. (…) For tiltak der en vurderer brukerbetaling som er begrunnet i 
et finansieringsbehov, skal en sammenlikne tiltakets samfunnsøkonomiske lønnsomhet ved de 
ulike finanseringsalternativene. (…) Avvisningseffekter ved brukerbetaling og kostnadene ved å 
kreve inn brukerbetalingen må inngå i analysen for de ulike alternativene.» (side 6. og 7.)
- Siste gong ferjealternativet  vart vurdert var i 2011. Da var Hordfast kalkulert til 19 mrd. kr, 
mens ferjealternativet var kalkulert til 3 mrd. kr. Kvifor er ikkje fortsatt ferjealternativ utgreidd, 
spesielt i lys av den store kostnadsauken som er framkomme til dømes i NTP. 



- Dette landskapsområdet, som Hordfast truer, er to gongar kåra som  "Verdens Fremste 
Naturbaserte Reisemål" grunna landskapets  "autensitet". Den 30 km lange strekninga som 4-
feltsvegen som utgjør Hordfast, inneberer enorme landskapsinngrep. Konsekvensane av 
naturinngrepa i det sårbare kystlandskapet ved slik dimensjonering av eit vegprosjekt, er dårleg 
illustrert og bagatellisert, noko også  Direktoratet for Naturforvaltning peiker på i sin 
høyringsuttale til Nasjonal Transportplan  2012:  «Ut fra at noen aktuelle store bruprosjekter vil 
berøre store natur og landskapsverdier, mener DN prioritering av fergeavløsingsprosjekter må 
bero på avveininger der konsekvenser for landskaps- og naturverdier tillegges stor vekt. 
Fergefri E39 langs vestlandskysten bør ikke være noe mål som overstyrer andre relevante og 
«vanlige» prosjektkriterier – herunder natur- og landskapshensyn.» 2)

Kvifor er ikkje konsekvensane av naturinngrepa belyst i høyringsframlegget, og er 
fylkesordføraren einig i at dette er relevant å omtale i høyringa?

1) http://www.vegvesen.no/Europaveg/e39stordos/nyhetsarkiv/h%C3%B8yring-av-framlegg-til-statleg-
kommunedelplan-kdp-m-konsekvensutgreiing-ku-for-e39-stord-os
2) 
https://www.regjeringen.no/contentassets/271b1e4b50ac45c8ba9b68d5e1cbd901/direktoratetfornaturforv
altning.pdf»

Fylkesordføraren svarte slik:

«Generelt om handsaming av kommunedelplan for E39 Stord-Os og Nasjonal 
transportplan 2018-29
Kommunedelplan for E39 Stord-Os (strekninga Ådland-Svegatjørn) er sendt på høyring med 
høyringsfrist 20. januar 2017. Fylkeskommunen har fått utsett høyringsfrist slik at vi får høve til 
å behandle den i fylkesutvalet 26. januar. Før det kjem utgreiinga til handsaming i Miljø- og 
samferdselsutvalet 11. januar og i utval for kultur, idrett og regional utvikling 18. januar. Vi skal 
difor få god anledning til å drøfte kommunedelplanen nærare.

Så vil eg innleiingsvis også svare at kommunedelplanen i første rekkje skal ta stilling til kva for 
alternativ som skal planleggjast vidare på reguleringsplannivå. Finansiering av prosjektet – og 
når og om prosjektet vil bli bygd -  vil ein kome attende til i samband med Nasjonal 
transportplan 2018-29 som Regjeringa legg fram i løpet av våren. 

Det er slik eg ser det fire ulike spørsmål som representanten Hammer stiller. Eg vil svare på dei 
i den rekkjefølgje dei er framsett. 

Spørsmål 1
«- Kva blir venta av fylkeskommunale garantiar for byggelån, og kva risiko/konsekvensar vil det 
innebere for fylkeskommunen?»

Fylkeskommunal garanti for bompengelån kan vere avgjerande for kva rente som blir oppnådd, 
og det er vanleg å gje fylkeskommunal garanti. Spørsmålet om fylkeskommunal garanti vert 
lagt fram til politisk handsaming.

Arbeidet med finansieringsplan vil starte opp om prosjektet blir prioritert i Nasjonal 
Transportplan 2018-29. Dette arbeidet er følgjeleg ikkje starta opp, slik at det pr i dag ikkje er 
mogleg å seie noko om bompengefinansiering og kva eit eventuelt garantiansvar for Hordfast 
kan medføre. Storleik og risiko ved eventuell fylkeskommunal garanti vil i kvart einskild tilfelle 
bli vurdert ut i frå samla garantiansvar og risiko for fylkeskommunen.

Spørsmål 2
«- Kvifor har ikkje retningslinjene for planlegging av store vegprosjekt blitt fylgt, jfr. Rundskriv 
(R-109/14) om prinsipp og krav ved utarbeiding av samfunnsøkonomiske analyser?»

I kommunedelplanen er det gjort ein samfunnsøkonomisk analyse med såkalla prissette 
konsekvensar av prosjektet. Dei prissette konsekvensane inngår i ein nytte-kostnadsanalyse 
som i noko mon tek omsyn til kostnader som trafikanten påfører samfunnet (ulukkeskostnader, 
miljøkostnader), men dei desidert viktigaste komponentane er trafikanten sine eigne kostnader: 
Tidskostnader, køyrekostnader – og bompengar. Analysane er etter det eg kjenner til gjort i 
tråd med Statens vegvesens handbok 140 Konsekvensanalysar som gjev rettleiing om korleis 
samfunnsøkonomiske analyser skal gjennomførast i ein kommunedelplan.



Det er rett at effektar av bompengar ikkje er teke med. Det treng ikkje å ha nokon direkte 
konsekvensar i denne fasen. Føremålet i denne fasen er ikkje å seie om prosjektet i seg sjølve 
er samfunnsøkonomisk lønesamt. Det er er å vurdere nytten av dei ulike alternativa opp mot 
kvarandre for å vurdere kva for eit alternativ det skal arbeidast vidare med. Det er uansett ikkje 
av betyding om ein reknar med eller utan bompengar, då det vil slå likt ut for alle alternativa. 

Spørsmål 3
«- Siste gong ferjealternativet vart vurdert var i 2011. Da var Hordfast kalkulert til 19 mrd. kr, 
mens ferjealternativet var kalkulert til 3 mrd. kr. Kvifor er ikkje fortsatt ferjealternativ utgreidd, 
spesielt i lys av den store kostnadsauken som er framkomme til dømes i NTP.»

I KVU Aksdal-Bergen vart fleire alternativ for E39 vurderte, under dette vidareføring av ferje 
over Bjørnafjorden. Det vart i 2013 levert ei tilleggsutgreiing til Samferdselsdepartementet om 
det var muleg å krysse Bjørnafjorden med ei fast løysing (bru). Denne, og den seinare 
kvalitetssikringa (KS1) rådde til bru over Bjørnafjorden. På bakgrunn av dette gjorde 
Samferdselsdepartementet i desember 2013 vedtak om at det skulle arbeidast vidare med bru 
over Bjørnafjorden. Det vart ikkje teke med i nemnte vedtak at det skulle vurderast vidare 
ferjeløysing over Bjørnafjorden. Statens Vegvesen har arbeidd vidare etter dette vedtaket. 

Spørsmål 4
«Kvifor er ikkje konsekvensane av naturinngrepa belyst i høyringsframlegget, og er 
fylkesordføraren einig i at dette er relevant å omtale i høyringa?»

I høyringsutkastet er det gjennomført ei konsekvensutgreiing der konsekvensar for 
landskapsbilete, nærmiljø og friluftsliv, naturmangfald, kulturmiljø samt naturressursar er med. 
Her er også konsekvensane av naturinngrepa vurderte, og også avbøtande tiltak som t.d. 
arkitektur er omtala. 

I den vidare sakshandsaminga skal fylkesrådmannen vurdere om konsekvensutgreiinga er 
tilfredstillande utført, og vi vil kome attende til dette i den vidare politiske handsaminga av 
kommunedelplanen. Vi vil som tidlegare nemnt få rikeleg anledning til å drøfte dette i våre 
politiske organ.»

Nils Marton Aadland (H) hadde sendt inn slikt spørsmål:

«Trong for auka kapasitet og betre ordningar for innfartsparkering i bergensområdet
Fylkestinget vedtok i mars 2015 «Strategi for innfartsparkering fram mot 2030». 
I planen heiter det at innfartsparkering er eitt av fleire tiltak for å nå dei felles overordna måla 
om at veksten i persontransporten i Bergensområdet (12 kommunar) skal handterast med 
gange, sykling og kollektivtransport.

Etter at rushtidsavgifta blei innført i februar har fleire nytta innfartsparkeringsplassane. 
At plassane er attraktive er bra. Det som ikkje er bra er at vi får informasjon om store 
utfordringar knytt til kapasitet og bruk av desse plassane. Dette gjeld også på 
innfartsparkeringar for stamlinene.

Eg kan vise til nokre døme som er illustrerande for situasjonen:

 På Straume er kapasiteten for innfartsparkering for liten. Det fører til at reisande som 
elles ville parkert der og reist kollektivt eller med sykkel til Bergen vel å køyra med 
privatbil.

 Reisande som ønskjer å nytta bussen sporadisk vil i mange tilfelle ikkje ha eit reelt 
tilbod om innfartsparkering, då ein må ha månadskort/oblat for å få plass på 
innfartsparkeringa.

 Krav til oblat på fylket sine innfartsparkeringar hindrar no sykkelpendlarar frå Sotra frå 
å setja frå seg bilen på Storavatnet og sykla vidare til jobb i Bergen.

 I Åsane er det etablert midlertidig innfartsparkering ved Horisont. Denne ligg om lag 
700 meter frå bussterminalen, noko som gjer tilbodet lite attraktivt.

 Ved snøggbåtkaiene på Frekhaug og Kleppestø er det mangel på parkeringsplassar for 
dei stadig fleire pendlarane som ønskjer å nytta snøggbåten til/frå Bergen. 



Oppsummert er biletet at det i dag er for få innfartsparkeringsplassar på fleire trafikkårer  inn 
mot Bergen sentrum og at dei plassane som eksisterer ikkje er tilfredsstillande i høve dei 
reisande sine behov. Vi har også registert eit administrativt framlegg som inneber ein ny ytre 
bompengering og kraftig auka bompengesatsar i Bergen. Skulle dette bli ein realitet vil trongen 
for innfartsparkering auka langt ut over dagens behov.

Kva tiltak vil fylkeskommunen setje i verk for å betra på denne situasjonen og dermed 
medverke til å auke talet på kollektivreisande i Bergensområdet?»

Fylkesordføraren svarte slik:

«Teljingar som er utført på innfartsparkeringsplassane både før og etter at rushtidsavgifta blei 
innført i februar stadfestar at fleire har nytta plassane etter at avgifta er blitt innført. 
 
I 2017 vil arbeidet med å få på plass nye innfartsparkeringsplassar halde fram. Samferdsels-
avdelinga i fylkeskommunen arbeider aktivt for å følgje opp gjeldande strategi for innfarts-
parkering. Arbeidet for å få på plass fleire plassar for innfartsparkering skjer i samarbeid med 
kommunane, Skyss, Statens vegvesen og private aktørar. Det vert teke sikte på å utarbeide eit 
handlingsprogram for gjennomføring av strategien i 2017. Dette er og teke opp i 
budsjettforslaget til fylkesrådmannen for 2017. I budsjettforslaget er det og lagt opp til å tilsetje 
ein medarbeidar i ei to-årig prosjektstilling som skal utarbeide handlingsprogrammet for 
innfartsparkering og følgje opp dei ulike tiltaka og etableringa av nye innfartsparkeringsplassar. 

I handlingsprogrammet til Kollektivstrategi for Hordaland som er på sakskartet på fylkestinget i 
desember, er det varsla at det kjem ei eige sak om oppfølging av strategi for innfartsparkering 
til politisk handsaming i løpet av første halvår 2017. 
 
På møte i utval for miljø og samferdsel 1. desember 2016 vart det stilt fleire spørsmål 
innfartsparkering. Fylkesrådmannen vil komme attende med eit samla svar på dei spørsmåla.»

PS 91/16 Årsbudsjett 2017 / økonomiplan 2017-2020

Forslag til innstilling

1. a) Investeringsbudsjettet for 2017 vert vedteke med slike rammer:
 1 000 kr

Bruk av lånemidlar 1 246 300
Tilskot og refusjonar m.m. 1 220 500
Salsinntekter 10 000
Midlar frå driftsbudsjettet 70 000
SUM INNTEKTER 2 546 800

Disponert slik:
Bybaneutbygging 300 000
Fylkesvegar 1 463 800
Andre samferdselsføremål 172 000
Kultur 3 000
Tannhelse 10 000
Opplæring 535 000
Fellesfunksjonar 58 000
SUM INVESTERINGSUTGIFTER 2 541 800

Eigenkapitalinnskot KLP 5 000
SAMLA FINANSIERINGSBEHOV 2 546 800



b) Driftsbudsjettet for 2017 vert vedteke med følgjande rammer: 

Frie inntekter (skatt, rammetilskot) 6 370 000
Finansutgifter netto 736 600
Avsetjingar netto 25 000
Til finansiering av utg. i investeringsbud. 70 000
TIL FORDELING DRIFT  5 538 400

Fordelt slik:
Politiske organ og administrasjon netto 218 809
Eigedom netto 222 000
Regional utvikling netto 84 000
Samferdsel netto 1 866 684
Kultur og idrett netto 199 029
Tannhelse netto 203 000
Opplæring netto 2 718 736
Fellesfunksjonar netto -22 587
FORDELT PÅ SEKTORANE netto 5 489 671

Tilleggsløyvingskonto 2 829
Lønsavsetjing 45 900
TIL SEINARE FORDELING  48 729

2. Låneopptak

Fylkestinget godkjenner låneopptak på 1 246,3 mill. kr.

3. Stønad til dei politiske gruppene i fylkestinget og frikjøp

Gruppestønad til fylkestingsgruppene kr 79 650
Stønad pr. representant i gruppa kr 44 730
Frikjøp pr. representant kr 43 610

4. Takstane ved den offentlege tannhelsetenesta

Takstane ved den offentlege tannhelsetenesta vert auka med 3,5 % frå 01.01.17.

5. Kollektivtakstane

Kollektivtakstane vert fastsett slik det går fram av budsjettheftet s. 94.
Takstauken vert sett i verk frå 1. februar. 
Ferjetakstane følgjer riksregulativet.

6. Avsetjing av overskot til disposisjonsfond

Fylkestinget godkjenner endring av ordninga med avsetjing til disposisjonsfond slik at 
føresetnaden for at skular og tannklinikkar får avsetje overskot til disposisjonsfond er at sektoren 
samla ikkje går med underskot. Endringa tek til å gjelde frå og med avslutting av rekneskapen for 
2016.

Økonomiplanen for 2017-2020

Fylkestinget godkjenner det utsende forslaget til økonomiplan. 



Saksprotokoll i utval for opplæring og helse - 03.11.2016 

Roald Stenseide, Frp, sette fram slikt forslag (a på vegner av Frp, H, V, MDG, KrF, Sp, Ap, SV, R:

«Utval for opplæring og helse tek rådmannen si innstilling til orientering.»

Roald Stenseide, Frp, sette fram slikt oversendingsforslag (b til fylkesutvalet:

«Utvalet merker seg at rådmannen varslar gjennomgang av investeringar i mars 2017. Dette til 
tross for at framlegget baserer seg på ny skulestruktur og konsekvens av denne.

Utval for opplæring og helse er redd for at endring vedkomande avsettingar til fond og 
inndraging av fondsmidlar kan bidra til negativ effekt.

Utval for opplæring og helse er uroa for dei nedtrekk som det leggjast opp til innan opplæring. 
Fylkeskommunen har sett seg mål om høgare gjennomføring. Skal dette lukkast vil det krevje 
ressursar.

Utvalet minner og om at det er behov for midlar til fornying av utstyr og maskinar i dei 
vidaregåande skulane.»

Røysting
Stenseide sitt forslag (a vart samrøystes vedteke som innstilling til fylkesutvalet.
Utvalet slutta seg til at Stenseide sitt forslag (b vert sendt til fylkesutvalet utan realitetshandsaming.

Innstilling til fylkesutvalet

Utval for opplæring og helse tek rådmannen si innstilling til orientering.

Saksprotokoll i utval for miljø og samferdsel - 03.11.2016 

Rasmus Laupsa Rasmussen (A) sette på vegner av A og H fram slikt forslag:

«Utvalet tek budsjettframlegget til orientering. Partia kjem med endringar under handsaming av 
saka i fylkesutvalet.»

Røysting
Rasmussen sitt forslag vart samrøystes vedteke som innstilling til fylkesutvalet.

Innstilling til fylkesutvalet

Utvalet tek budsjettframlegget til orientering. Partia kjem med endringar under handsaming av saka i 
fylkesutvalet.

Saksprotokoll i utval for kultur, idrett og regional utvikling - 08.11.2016 

Kjell Håland (A) sette fram slikt forslag:

«Utval for kultur, idrett og regional utvikling tek saka til orientering og vil koma attende til 
budsjett 2017 i fylkesutval og fylkesting.»

Røysting
Håland sitt forslag vart samrøystes vedteke som innstilling til fylkesutvalet.

Innstilling til fylkesutvalet

Utval for kultur, idrett og regional utvikling tek saka til orientering og vil koma attende til budsjett 2017 i 
fylkesutval og fylkesting.



Saksprotokoll i fylkesutvalet - 16.11.2016 

Roald Kvamme (A) sette på vegner av A, Sp, KrF, SV, V og MDG fram slikt forslag:

«Årsbudsjett 2017 / økonomiplan 2017-2020
Fylkestinget vedtek fylkesrådmannen sitt forslag til budsjett med slike endringar:

«INNTEKTER DRIFT Kroner
Udisponerte midlar i rådmannen sitt framlegg  kr                       20 000 000 
Mindre konsulentbruk  kr                         5 000 000 
Effektivisering drift  kr                         5 000 000 
Auke "Konsesjonskraftinntekter"  kr                         5 000 000 
Reduksjon reiseverksemd, auka bruk av videokonferanse for tilsette i 
Hordaland fylkeskommune  kr                         2 000 000 
Avsette midlar utrøving nye betalingsløysingar om bord på bussar i 
distriktet  kr                         2 000 000 
Auka billettinntekter ved fleire kollektivreisande  kr                         1 120 000 

TOTALE INNTEKTER DRIFT  kr                       40 120 000 

UTGIFTER DRIFT  
Miljø og samferdsel Kroner
Fjerne ordninga med nattakst  kr                         9 000 000 
Utvide øvre aldersgrense for ungdomskortet med 1 år  kr                         9 000 000 
Førebuing og implementering av ny sonestruktur med verknad frå 
2018  kr                         2 000 000 
Forprosjekt miljøteknologi ferje Breistein-Valestrandsfossen  kr                         1 000 000 

Opplæring og helse Kroner
Redusert eigenandel skule-pc  kr                         3 000 000 
Ernæring i skulen. Skulefrukost til elevar, prioritert skular med høgt 
fråfall  kr                         3 000 000 
Lærekandidatordninga  kr                         2 100 000 
Styrke skulehelsetenesta i dialog med kommunane, prioriterte  skular  kr                         2 000 000 
Tannhelse, reduksjon eigendel for ungdom mellom 20 og 21 år  kr                         1 000 000 
Sjølvforsvarskurs for jenter  kr                            250 000 
Lærlingkonferanse Grieghallen  kr                            200 000 
Raftostiftelsen  kr                            160 000 

Kultur, idrett og regional utvikling Kroner
Handlingsmidlar Klimaplanen  kr                         4 000 000 
Prosjekt folkehelse: Samarbeid med kommunane:  kr                            500 000 
Prosjekt, stillingsressurs til bistand for søknad av spelemidlar  kr                            400 000 
Fyllingsdalen teater  kr                            300 000 
Søknadsbaserte tilskot til miljøorganisasjonane  kr                            250 000 
Fossegrimen på Voss  kr                            220 000 
Liv og lyst  kr                            200 000 
Kirkelig dialogsenter  kr                            200 000 
Arboretet på Minde  kr                            200 000 
Dokumentasjon av turbruk ved å installere fleire tellepunkt  kr                            200 000 
Turistsatsing-sykkel Hellesøy-Fedje  kr                            150 000 



Bergen og omland friluftsråd  kr                            130 000 
FFO, funksjonshemmedes fellesorg  kr                            120 000 
Kystsogevekene  kr                            100 000 
Bømlo Teater. Prosjekt 2024  kr                            100 000 
Det akademiske kvarter  kr                            100 000 
Edvard Grieg kor  kr                            100 000 
Friluftsrådet vest  kr                              70 000 
Fortidsminneforeningen  kr                              50 000 
Ungdommens fylkesutval  kr                              20 000 

TOTALE UTGIFTER DRIFT  kr                       40 120 000 
BALANSE DRIFT  kr                                       -   

INNTEKTER INVESTERING  
Midlar frå disposisjonsfond  kr              40 000 000 
TOTALE INNTEKTER INVESTERING  kr              40 000 000 
  
UTGIFTER INVESTERING Kroner
Punktutbetring/trygge skulevegar  kr              20 000 000 
Auke læremiddel/utstyr til dei vidaregåande skulane  kr                4 250 000 
Busskur i Bergen, og tiltak venteskur hurtigbåt Askøy og Nordhordland  kr                4 250 000 
Medfinansiering til kommunane ved bygging av fleirbrukshall  kr                4 000 000 
Folkefest Sykkel-VM  kr                2 500 000 
Campus Bergen  kr                2 000 000 
Forsøksprosjekt sykkelparkering, søkbar pott for vidaregåande skular  kr                2 000 000 
Toppidrettsanlegg, reversering av nedtrekk  kr                1 000 000 
TOTALE UTGIFTER INVESTERING  kr              40 000 000 
BALANSE INVESTERING  kr                            - »  

Mona Røsvik Strømme (H) sette fram slikt forslag:

«Budsjett 2017. Økonomiplan 2017-2020. Hordaland fylkeskommune

1. Innledning
Høyre fremmer med dette sitt budsjettforslag for 2017 og økonomiplan 2017-2020. Budsjettet er delt i to 
deler; - en talldel og en tekstdel med føringer til fylkesadministrasjonen. 

2. Generelt
Høyre viser til fylkesrådmannens budsjettfremlegg for 2017 og økonomiplan for 2017-2020. Høyre støtter 
fylkesrådmannens forslag å kutte betydelig i driftsbudsjettet. Dette er nødvendig for å få kontroll over den 
økende gjelden i fylkeskommunen. Høyre ønsker derimot en enda høyere effektivisering av 
administrasjonen og legger derfor opp til en innsparing på 20 millioner i budsjettet. Hordaland 
fylkeskommune må i årene som kommer fortsette denne effektivisering, samtidig som en bør ha en 
gjennomgang av støtte som utbetales til lag og organisasjoner. Høyre er av den mening at også disse 
aktørene må være en del av den helhetlige besparelsen som er helt nødvendig i fylkeskommunens 
økonomiske situasjon. 

3. Driftsbudsjettet

3.1 Opplæring og helse
Fylkeskommunen har ansvar for den videregående skolen. Dette er en oppgave som krever langsiktighet 
og handling på samme tid. En av utfordringene er at en for stor andel av elevene ikke fullfører sitt 
påbegynte utdanningsløp. Derfor er Høyre glad for at regjeringen har innført en ny fraværsregel. Høyre 



ønsker også å øke satsningen på kompetanse hos lærerne og setter derfor av mer midler for 
kompetanseplanen. 

Høyre ønsker å redusere overkapasiteten av lokaler på Nye Voss videregående skole. Høyre foreslår 
derfor å leie ut ledige lokaler til Voss kommune. 

Høyre ønsker også å øke prisene for private brukere av fylkeskommunens tannhelsetjeneste, med 10%. 
Dette vil medføre en merinntekt for fylkeskommunen på omtrent 2,9 millioner kroner.

3.2 Samferdsel
Den økonomiske rammen til drift og vedlikehold av fylkesveier er i forslag til budsjett satt opp med en 
økning på 2,8% til 505 millioner kroner. 

Høyre mener at det må satses mer på dette området. I fylkesrådmannen sitt budsjettframlegg er det 
foreslått 38 mill. kr. til dekkelegging av fylkesveier. Det tilsvarer 60 km ny asfalt. Høyre foreslår mer enn 
en dobling av denne posten, og øker rammen til dekkelegging av fylkesveier med 45 mill. kr. til 80 mill. 
kr. Det innebærer ca. 130 km ny asfalt på fylkesveiene.

Antall reisende som nytter kollektivtransport er økende. Det er svært positivt. Høyre ønsker å gjøre 
kollektivtilbudet enda mer attraktivt, og vil derfor legge til rette for mer og bedre muligheter for pendlere å 
benytte seg av innfartsparkering. Høyre har derfor satt av 3 millioner for videre satsing på 
innfartsparkering. 

Høyre ønsker også en ny sone-struktur i fylket velkommen og setter derfor av midler til forberedelse og 
implementering av en ny sone-struktur. Det er viktig for pendlere å kunne benytte seg av muligheten til å 
kjøpe billett i telefon-app, og Høyre setter derfor av 5 millioner til forberedelse av ny sone-struktur, samt 
utvikling av en ny billett-app som må virke i hele fylket. 

Høyre vil også utsette den foreslått takstøkningen for fylkesfergene, som i budsjettet for 2017 er foreslått 
på 7,8%. Høyre foreslår her en økning lik med konsumprisindeksen. 

3.3 Kultur og idrett 
På grunn av den vanskelige økonomiske situasjonen fylkeskommunen befinner seg i, er Høyre 
dessverre nødt til å stramme inn på midler som er planlagt til forskjellige kulturelle formål. Derimot 
ønsker Høyre at den fylkeskommunale støtte til Fossegrimen Orkester, som har vært en del av tidligere 
budsjett, inkluderes i budsjettet for 2017. 

3.4 Regional utvikling
Høyre ønsker å ta ut lokalsamfunnsutviklingsprogrammet LivOGLyst i budsjettet for 2017. 

3.5 Inndekning
Økt satsing på vei, innfartsparkering, kompetanseplan og Fossegrimen dekkes ved kutt og besparinger i 
driftsbudsjettet.  Høyre foreslår derfor følgende endringer i forslag til driftsbudsjett:



Driftsbudsjett 2017 - talldel

Driftsbudsjett Økte kostnader Reduserte kostnader 
 / reduserte inn. / økte inn.

Udisponert 20000000

Administrasjon
Effektivisering administrasjon 20000000

Opplæring og helse
Økning 10% for andre pasienter tannhelsetjenesten 2900000
Økning kompetanseplan 1500000

Samferdsel
Inntekter byreklame / kollektivreklame 5000000
Utbedring og vedlikehold av fylkesveier 45000000
Innfartsparkering 3000000
Forberedelse av endring av sonestruktur, samt utarbeidelse av app 5000000

Kultur og idrett
Musikkføremål 3596320
Bokbåten 1400000
Radøy kunstsenter (reduksjon) 100000
Fjelberg gamle Prestegard (Ålmenne kulturvernemål) (reduksjon) 233000
Kystpilegrimsleia (Ålmenne kulturvernemål) (reduksjon) 200000
Stiftelsen Prof. Jiri Hlinka Klaverakademi (reduksjon) 133000
Skrivekunstakademiet 337680
Fossegrimmen orkester 200000

Regional Utvikling 
Lokalsamfunnsutvikling og LivOGLyst (reduksjon) 800000

54700000 54700000

Investeringsbudsjett

Høyre ønsker å selge fylkeskommunale eiendommer som ikke blir brukt (strøtomter), 
i tillegg ønsker Høyre å selge følgende kommunale eiendommer; 
tidligere Hjeltnes videregående skole, tidligere Fana Gymnas og Manger folkehøgskule »

Terje Søviknes (Frp) sette fram slikt forslag:

«Budsjett 2017 / Økonomiplan 2017-20. Hordaland fylkeskommune

Drift
 Ny forenkla sonestruktur kollektiv (buss) 35 mill.
 Auka fylkesvegvedlikehald – reasfaltering 100 km 60 mill.
 Reklamefinansiering kollektiv (inntekt) 25 mill.
 Full pris for El-bil på ferje
 Auka satsing på innfartsparkering   5 mill.
 Generell styrking vidaregåande skular 10 mill.
 Pøbel-prosjekt i Hordaland 0,5 mill.

Investering
 Trygg skuleveg fylkesvegar, mindre prosjekt 15 mill.
 Utstyr Fagskulen i Hordaland (2017 og – 18) 10 mill.
 Utstyr vidaregåande skular (yrkesfag) 10 mill.



Generelt
FrP legg med dette fram Budsjett 2017/Økonomiplan 2017-20. Framlegget byggjer på fylkesrådmannens 
budsjettdokument av oktober 2016.

HFK har aukande gjeld, og må skaffa handlingsrom i driftsbudsjettet til framtidig auke i renter og avdrag. 
Fylkesrådmannen har på denne bakgrunn lagt fram eit stramt budsjett med fleire tiltak  for å 
stabilisera/redusera gjeldsgraden over tid, m.a. auka avdragsbetaling og signal om utsetting av 
investeringsprosjekt. FrP støttar fylkesrådmannen i hovudstrategien, men vil p.t. ikkje signalisera støtte til 
utsetting av planlagde  investeringsprosjekt på fylkesvegnettet og i vidaregåande skule.

Driftsbudsjettet
FrPs framlegg til endringar i driftsbudsjettet går fram av tabellen under;

2017 2018 2019 2020

Udisponerte midler i fylkesrådmannes framlegg -20 000 -20 000 -20 000 -20 000
Konsesjonskraftinntekter (netto kr 45 mill pr år) -10 000 -10 000 -10 000 -10 000
Generell reduksjon administrasjon - effektivisering -5 000 -5 000 -5 000 -5 000
Reduksjon i avsetning fond premieavik pensjon -15 000 -15 000 -15 000 -15 000

Miljø og samferdsel
Inntekter reklame Bybane/Skyss -25 000 -25 000 -25 000 -25 000
Ny forenklet sonestruktur  - kollektiv (buss) 1 000 35 000 35 000 35 000
Full pris el-biler på ferge -1 000 -1 000 -1 000 -1 000
Innfartsparkering  5 000 5 000 5 000 5 000
Økt fylkesveivedlikehold - reasfaltering 60 000 25 000 25 000 25 000

Opplæring og helse
Generell styrking videregående skole 10 000 10 000 10 000 10 000
Salg av Manger folkehøgskule -1 700 -3 400 -3 400 -3 400
Pøbel-prosjektet 500 500 500 500

Kultur, idrett og regional utvikling
Fyllingsdalen teater 500 500 500 500
Oppstart Sunnhordland Maritime Industrimuseum 500 500 500 500
Litlabø-gruvene 100 100 100 100
Stiftelsen Bryggen 100 100 100 100
Tellevik Kystfort 500 500 500 500
Espeland Fangeleir 200 200 200 200
Nedtrekk Musikkføremål (fylkesmusikarordninga) -2 000 -3 200 -3 200 -3 200
Disriktsmusikarane -500 -500 -500 -500
Dyrebeskyttelsen Hordaland 100 100 100 100

Sum (økt overskott - overføres investeringsbudsjett) -1 700 -5 600 -5 600 -5 600

Nedanfor vil vi kommentere nokre av prioriteringane nærare.

Samferdsel – kollektiv og fylkesvei

Forenkla sonestruktur - kollektiv
FrP vil gjera kollektivtilbodet med buss attraktivt i heile fylket. Ny og forenkla takst- og sonestruktur har 
vore utgreidd av eiga politisk arbeidsgruppe i 2016. Deira tilråding er ein struktur med 8 soner, noko som 
vil gje rimelegare kollektivreiser i distrikta, forenkla tilbodet og leggja til rette for eit moderne system for 
kjøp av billettar i heile fylket. Pr. i dag er det t.d. berre i Bergen ein kan kjøpa mobilbillett via Skyss-



appen. Hordaland fylkeskommune må hengja med i teknologiutviklinga og tilby likeverdige og 
forbrukarvenlege kollektivtenester i heile fylket. Tiltaket kan starta opp 1.februar 2018, og vil ha ein 
årskostnad på 35 mill kr. 

Kollektiv – reklamefinansiering
FrP legg til grunn at HFK før valet 2015 hadde inngått avtale med JCDecaux om avgrensa reklame på 
bussar og bybanen – fase 1. Denne gjev HFK ei forventa inntekt på ca 7 mill pr år. I fase 2 var det 
planlagt å leggja leskur, bysykklar og bymøblar ut på anbod. Verdien av fase 2 var rekna til 13-30 mill kr 
årleg. Diverre valde det ny politiske fleirtalet i Hordaland fylkeskommune (AP, SP, KrF, SV) å kansellera 
prosjektet, og dermed gje i frå seg desse årlege inntektene.  

FrP legg til grunn at avgrensa reklame i kollektivsektoren gjev viktige inntekter til HFK, - noko som gjev 
oss i stand til å auka ruteproduksjonen og betra servicenivået på kollektitilbodet i fylket.  I ei tid med 
økonomiske utfordringar for fylkeskommunen er dette ei unytta inntektsgjelde. FrP vel difor å budsjettera 
med 25 mill kr i inntekt frå reklamefinansiering i heile økonomiplanperioden. Dette er eit konservativt 
anslag på inntektspotenisalet. 

Innfartsparkering
FrP aukar løyvinga tilinnfartsparkering med 5 mill kr pr år i økonomiplanperioden. Midlane kan også 
nyttast til spleiselag med kommunar og næringsliv for å auka parkeringskapasiteten for pendlarar i 
Bergen og omegn. 

Fylkesveg – auka reasfaltering
FrP vil oppretthalda eit høgt vegvedlikehald på fylkesvegane våre, og set av 60 mill kr ekstra til 
reasfaltering 2017, og deretter 25 mill kr pr år i perioden 2018.20. Dette vil auka reasfalteringa av 
fylkevegnettet med ca 100 km i 2017. Likevel er ein langt unna å dekkja opp for det reelle 
vedlikehaldsbehovet på fylkesvegnettet for 2017. Budsjettdokumenta syner til eit behov på  heile 319,7 
mill kr mot budsjetterte 73,5 mill kr.

Opplæring og helse
FrP meiner Hordaland fylkeskommune må konsentrera si eiga tenesteproduksjon om lovpålagde 
oppgåver, og vil difor gå inn for sal av Manger folkehøgskule. 

FrP legg inn 10 mill kr til generell styrking av vidaregåande skule. Sektoren står overfor store 
omstillingsprosessar i høve ny Skulebruksplan for Hordaland, og driftsbudsjetta er pressa. I tillegg let vi 
buffer-/strukturfondet på 15 mill kr som fylkesrådmannen har satt av til opplæringssektoren stå til 
disposisjon gjennom 2017.

FrP ynskjer også at Hordaland fylkeskommune, evt. i saman med Bergen kommune, etablerer eit 
samarbeid med organisasjonen Pøbelprosjektet.

Pøbelprosjektet arbeidar for å fremja folks høve til å realisera seg sjølv og sine ynskjer om ein jobb slik at 
dei kan klara seg sjølv. Prosjektet kan vise til særs gode resultat, og er etablert i andre storbyar som 
Oslo og Stavanger. FrP legg inn 0,5 mill kr i budsjettet for å styrkja unges høve til sjølvstende og arbeid. 
Saman med kommunane sine øvrige arbeidstiltak kan Pøbelprosjektet bidra til ei ynskja utvikling der 
færre unge har økonomisk sosialhjelp som hovudinntekt. Målet er å stimulera deltakarane i prosjektet til 
aktiv deltaking i samfunnet gjennom utdanning  eller arbeid. Forsøksprosjektet kan sjåast i samanheng 
med tiltak for å hindra fråfall i vidaregåande skule. Fremskrittspartiet meiner difor det er naturlig at eit slik 
prosjekt vert vurdert gjennomført i samarbeid med Bergen kommune. Hyssingen produksjonsskule kan i 
denne samanheng også vere ein interessant samarbeidspart. 

Kultur, idrett og regional utvikling
FrP legg inn mindre postar til eit rekkje tiltak under dette tenesteområde, og vil her spesielt peike på kr 
500 000 i tilskot til Fyllingsdalen teater som er trua av nedlegging. Denne type private kulturinstitusjonar, 
som i stor grad er basert på frivilligheit får etter FrPs syn for lite merksemd og støtte frå offentleg sektor. 
Beskjeden økonomisk støtte til slike tiltak gjev stor aktivitet og samfunnsgevinst. 

Finansiering - drift
Tiltaka over vert i hovudsak finansiert med udisponerte midlar i budsjettframlegget, generell 
effektivisering administrasjon, redusert avsetning til pensjonsfond knytt til premieavvik, reklame i 
kollektivsektoren og auka konsesjonskraftinntekter. 



Investeringsbudsjett
FrP gjer berre mindre endringar i investeringsbudsjettet for Økonomiplanperioden 2017-20;

2017 2018 2019 2020

Investering utstyr Fagskolen i Hordaland 10 000 10 000
Investering utstyr videregående skole 10 000 10 000 10000 10000
Trygg skuleveg - fylkeveier, mindre investeringer 15 000
Økt eiendomssalg -35 000 -35 000 -35 000 -35 000

Sum (mindre låneopptak) - -15 000 -25 000 -25 000

Det vert sett av 15 mill kr i 2017 til satsing på Prosjekt «Trygg skuleveg» - mindre utbetringstiltak på 
fylkesvegnetter. 

På skuleområdet trekk legg vi inn 10 mill kr i 2017- og 18 til investering i utstyr til Fagskulen i Hordaland . 
Tilsvarande får yrkesfag i vidaregåande skule auka posten til investering i utstyr med 10 mill kr pr år i 
økonomiplanperioden. Skal fagutdanninga og yrkesfaga gje relevant utdanning for våre ungdommar er 
det avgjerande at dei kan halda seg oppdatert på nytt teknisk utstyr og maskiner i undervisninga. 
FrP meiner HFK framleis sit på eigedommar som kan seljast, og legg inn ein auke i forventa salsinntekt 
på 35 mill kr pr år i økonomiplanperioden. Ein viser også her til verbalforslag under. 

Verbalframlegg
FrP set fram fire verbalforslag som ein ynskjer separat votering over ved handsaming av budsjettet i 
fylkestinget. 

A. Aktiv utvikling og sal av fylkeskommunale eigedommar
Hordaland fylkeskommune sit på ei rekkje eigedommar som ein ikkje har planar om å nytta i eigen 
tenesteproduksjon. Eksempel på dette er bustadeigedom v/Kysthospitalet i Hagavik (Os), Fana Gymnas, 
Hjeltnes vgs og Valen Kraftverk.

For å redusere lånegjelda og oppretthalde framdrifta for naudsynte investeringsprosjekt innan skule, 
tannhelse og samferdsel er det naturleg å sjå på aktivasida i balansen til Hordaland fylkeskommune. 
Eigedommar, og evt. selskap, som fylkeskommunen ikkje skal nytta i eigen tenesteproduksjon bør 
vurderast for sal. I einskilde høve vil det være aktuelt å utvikla eigedommane for å maksimera verdiane 
før sal, t.d. gjennom omregulering til bustad- eller næringsformål. 

Fylkestinget ber på denne bakgrunn om å få seg førelagt ei politisk sak med opplisting av eigedommar 
som er aktuelle for sal, og eventuelle tiltak for å utvikla eigedommane for sal. 

Framlegg til vedtak; 
Hordaland fylkesting ber fylkesrådmannen leggja fram ein samla oversikt over eigedommar/selskap som 
ikkje skal nyttast i den fylkeskommunale tenesteproduksjonen. Saka må innehalda beskriving av 
eigedommane, verdivurdering og eventuelle utviklingstiltak for å maksimera verdien før sal.  

Fylkesrådmannen vert beden om å fremja saka til handsaming i Hordaland fylkesting  parallelt med nytt 
framlegg til investeringsprogram i mars 2017. 

B. Endringar i ordninga med fondsavsetting v/vidaregåande skular
Fylkesrådmannen legg i budsjettdokumentet opp til ei vesentleg endring av ordninga med høve til 
fondsavsetting på vidaregåande skular som går med overskot. I den nye modellen er det ein føresetnad 
at opplæringssektoren som heilskap går med overskot før einskild skular skal kunna få setja av overskot 
på fond. Fylkestinget er uroa over kva effektar dette kan få for budsjettdisiplinen ved dei ulike skulane og 
den samla økonomiske konsekvensen for Hordaland fylkeskommune. Fylkestinget vil difor be om at 
eventuelle endringar i ordninga med fondsavsetningar vert konsekvensvurdert og lagt fram for endeleg 
handsaming i eiga politisk sak. 

Framlegg til vedtak; 
Hordaland fylkesting tek ikkje stilling til endringar i ordninga med fondsavsetningar ved dei vidaregåande 
skulane som del av budsjettvedtaket. Fylkestinget ber fylkesrådmannen fremja eiga sak der eventuelle 
endringar i modellen med fondsavsettingar vert konsekvensvurdert. 



Fylkesrådmannen ver beden om å fremja sak til handsaming i Hordaland fylkesting 1. halvår 2017.

C. Superbuss til Åsane
Hordaland fylkeskommune har overtid testa ut såkalla superbussar med stor kapasitet i Bergen syd. 
Fylkestinget ser dette som eit spanande konsept, og vil be om at fylkesrådmannen tek initiativ til å få 
etablert tilsvarande tilbod med superbussar i stamlinetraseen mot Åsane. Dette er eit godt alternativ for å 
auka kollektivkapasiteten i denne korridoren. Om naudsynt må fylkeskommunen etablera samarbeid med 
Statens Vegvesen om mindre utbetringstiltak på haldeplassar/terminalfasillitetar langs stamvegtraseen 
mot Åsane.  Prosjektet kan finansierast innanfor ordninga med auka belønningsmidlar ti kollektivtrafikken 
i Bergen.
  
Framlegg til vedtak; 
Hordaland fylkesting vil etablera eit tilbod med superbussar i stamlinetraseen Bergen sentrum – Åsane. 

D. Dyrepoliti i Hordaland
Forsøksordning med eige dyrepoliti er tidlegare etablert i Sør-Trøndelag og no sist i Sørvest Politidistrikt 
(Rogaland og deler av Sunnhordland). Fylkestinget ser dette som et særs positivt tiltak for å styrkja 
dyrevelferden, og vil aktivt arbeida for at også Vest Politidistrikt får etablert ei tilsvarande teneste med 
dyrepoliti. 

Framlegg til vedtak; 
Hordaland fylkeskommune skal arbeida aktivt for at det vert etablert eige dyrepoliti i Vest Politidistrikt 
etter modell av forsøksordninga i Sør-Trøndelag og Sørvest Politidistrikt.» 
  
Røysting
Søviknes sitt forslag fekk 2 røyster (Frp) og fall.
Strømme sitt forslag fekk 3 røyster (H) og fall.
Kvamme sitt forslag fekk 10 røyster (A, Sp, KrF, SV, MDG, V) og vart vedteke som innstilling til 
fylkestinget.

Innstilling til fylkestinget

Budsjett for Hordaland fylkeskommune 2017
Fylkestinget vedtek fylkesrådmannen sitt forslag til budsjett med slike endringar:

INNTEKTER DRIFT Kroner
Udisponerte midlar i rådmannen sitt framlegg  kr                       20 000 000 
Mindre konsulentbruk  kr                         5 000 000 
Effektivisering drift  kr                         5 000 000 
Auke "Konsesjonskraftinntekter"  kr                         5 000 000 
Reduksjon reiseverksemd, auka bruk av videokonferanse for tilsette i 
Hordaland fylkeskommune  kr                         2 000 000 
Avsette midlar utrøving nye betalingsløysingar om bord på bussar i 
distriktet  kr                         2 000 000 
Auka billettinntekter ved fleire kollektivreisande  kr                         1 120 000 

TOTALE INNTEKTER DRIFT  kr                       40 120 000 

UTGIFTER DRIFT  
Miljø og samferdsel Kroner
Fjerne ordninga med nattakst  kr                         9 000 000 
Utvide øvre aldersgrense for ungdomskortet med 1 år  kr                         9 000 000 
Førebuing og implementering av ny sonestruktur med verknad frå 
2018  kr                         2 000 000 
Forprosjekt miljøteknologi ferje Breistein-Valestrandsfossen  kr                         1 000 000 



Opplæring og helse Kroner
Redusert eigenandel skule-pc  kr                         3 000 000 
Ernæring i skulen. Skulefrukost til elevar, prioritert skular med høgt 
fråfall  kr                         3 000 000 
Lærekandidatordninga  kr                         2 100 000 
Styrke skulehelsetenesta i dialog med kommunane, prioriterte  skular  kr                         2 000 000 
Tannhelse, reduksjon eigendel for ungdom mellom 20 og 21 år  kr                         1 000 000 
Sjølvforsvarskurs for jenter  kr                            250 000 
Lærlingkonferanse Grieghallen  kr                            200 000 
Raftostiftelsen  kr                            160 000 

Kultur, idrett og regional utvikling Kroner
Handlingsmidlar Klimaplanen  kr                         4 000 000 
Prosjekt folkehelse: Samarbeid med kommunane:  kr                            500 000 
Prosjekt, stillingsressurs til bistand for søknad av spelemidlar  kr                            400 000 
Fyllingsdalen teater  kr                            300 000 
Søknadsbaserte tilskot til miljøorganisasjonane  kr                            250 000 
Fossegrimen på Voss  kr                            220 000 
Liv og lyst  kr                            200 000 
Kirkelig dialogsenter  kr                            200 000 
Arboretet på Minde  kr                            200 000 
Dokumentasjon av turbruk ved å installere fleire tellepunkt  kr                            200 000 
Turistsatsing-sykkel Hellesøy-Fedje  kr                            150 000 
Bergen og omland friluftsråd  kr                            130 000 
FFO, funksjonshemmedes fellesorg  kr                            120 000 
Kystsogevekene  kr                            100 000 
Bømlo Teater. Prosjekt 2024  kr                            100 000 
Det akademiske kvarter  kr                            100 000 
Edvard Grieg kor  kr                            100 000 
Friluftsrådet vest  kr                              70 000 
Fortidsminneforeningen  kr                              50 000 
Ungdommens fylkesutval  kr                              20 000 

TOTALE UTGIFTER DRIFT  kr          40 120 000 
BALANSE DRIFT  kr                                       -   

INNTEKTER INVESTERING  
Midlar frå disposisjonsfond  kr              40 000 000 
TOTALE INNTEKTER INVESTERING  kr              40 000 000 
  
UTGIFTER INVESTERING Kroner
Punktutbetring/trygge skulevegar  kr              20 000 000 
Auke læremiddel/utstyr til dei vidaregåande skulane  kr                4 250 000 
Busskur i Bergen, og tiltak venteskur hurtigbåt Askøy og Nordhordland  kr                4 250 000 
Medfinansiering til kommunane ved bygging av fleirbrukshall  kr                4 000 000 
Folkefest Sykkel-VM  kr                2 500 000 
Campus Bergen  kr                2 000 000 
Forsøksprosjekt sykkelparkering, søkbar pott for vidaregåande skular  kr                2 000 000 



Toppidrettsanlegg, reversering av nedtrekk  kr                1 000 000 
TOTALE UTGIFTER INVESTERING  kr              40 000 000 
BALANSE INVESTERING  kr                            -   

Saksprotokoll i fylkestinget - 13.12.2016 

Roald Kvamme (A) sette på vegner av A, Krf, Sp, Sv, V og MDG fram slikt forslag:

«Årsbudsjett 2017
Partia Ap, Krf, Sp, Sv, MDG og V legg med dette fram sine endringar til rådmannen sitt budsjettframlegg 
for 2017. Budsjettet er endra med kr. 49 670 000 i auka driftsmidlar og med kr. 28 500 000 i auka 
investeringar. Til saman 78 170 000

Hordaland fylkeskommune har ein krevjande økonomiske situasjon. Utfordringane krev nye løysingar og 
ansvarlig styring. Budsjettet for 2017 og økonomiplanen 2017-2020 vil styrkja arbeidet med å skapa ei 
trygg og bærekraftig utvikling og sikra gode tenestetilbod for innbyggjarane i eit førebyggjande og 
helsefremjande perspektiv. Omstillingsarbeidet må halda fram og det skal leggjast til rette for god dialog 
mellom leiing, tillitsvalte, tilsette og folkevalde. 

Dei menneskeskapte klimaendringane er vår tids største globale utfordring. Gjennom Paris-avtalen har 
Noreg teke på seg omfattande forpliktelsar. Hordaland må ta sin del av vårt felles ansvar for å nå 
målsettinga om 40 pst. reduksjon av farlige klimagassar. Dette gjer at den fylkeskommunale klimaplanen 
er eit særs viktig styringsdokument for fylkeskommunal planlegging og verksemd. Klimaplanen skal difor 
leggjast til grunn for all fylkeskommunal planlegging og verksemd. I tillegg til reduksjon i utslepp frå 
industrien skal det gjennomførast store reduksjonar i transportsektoren gjennom auka satsing på 
kollektivtrafikk og krav til null- og lågutsleppsløysingar. Fylkeskommunen skal kutta utslepp i eiga 
verksemd og stilla strenge miljøkrav i innkjøps- og utbyggingsavtalar. 

Kultur og idrett er for mange svært sentrale aktivitetar i kvardagen. Samarbeidspartia vil auka tilskota og 
styrkja samarbeidet med det friviljuge organisasjonslivet og kulturinstitusjonane. I 2017 skal Hordaland 
vera ein del av vertskapet for sykkel-VM i Bergen. Det vil bli lagt til rette for at arrangementet skal bli ein 
folkefest med fleire ulike kulturarrangement. 

Trygge arbeidsplassar og arbeid til alle, krev auka satsing på den vidaregåande skulen, i  
vaksenopplæringa og på tilboda i Fagskulen. Fleirtalspartia vil ha ein offensiv politikk for omstilling. 
Fylkeskommunen skal vera ein aktiv regional utviklar, leggja til rette for nyskaping og etablering av nye 
arbeidsplassar i tett dialog med næringsliv og arbeidstakarorganisasjonar. Fylkeskommunen skal byggja 
opp under det seriøse arbeidslivet, gjennom å stilla  krav i innkjøpsavtalar og utbyggingsprosjekt, om at 
verksemder skal ha lærlingar og ryddige løns- og arbeidsvilkår. 

Fleirtalspartia vil halda fram arbeidet med å vidareutvikla det regionale folkevalde nivået og vil arbeide for 
at det vert overført nye oppgåver frå staten. Saman med våre nabofylke, kommunar og næringsliv, står 
me framføre viktige vegval for å løysa nye utfordringar.

Klima, miljø og samferdsel

For å nå måla om reinare luft og reduksjon i utslepp av klimagassar vert løyvinga til 
handlingsprogrammet for klimaplanen auka. Det vert lagt til rette for at fleire kan reisa kollektivt. Det skal 
stillast krav om nullutslepp i kollektivtrafikken og i drift av ferjer og båtruter. Nye vegar skal sikra god 
framkoma for kollektivtrafikken. Det er eit felles mål å halda god framdrift i utbygginga av bybane til 
bydelane i Bergen. Fylkestinget vil ha som målsetjing at staten sin del av  utbyggingskostnadane til 
bybane skal vera min. 70% og at det vert løyvd ekstra midlar til dekkelegging, rassikring og vedlikehald 
av fylkesvegnettet.

Punktutbetringar av vegnett og sikre skulevegar
Vedlikehald og punktutbetringar på fylkesvegane skal aukast og midlane skal prioritarast slik at ein sikrar 
tryggare skulevegar. 

Fjerna natt-takst i kollektivtrafikken
Ordninga med ein særskilt natt-takst på kollektivruter vert fjerna.



Ungdomskort, utvida aldersgrense
Aldersgrensa for å kunna nytta seg av den svært rimelige ordninga «Ungdomskort for kollektivreiser» 
vert utvida med 1 år frå 20 til 21 år.

Busskur og venterom for kollektivreisande
Det vert løyvd ekstra midlar til å forbetra busskur i Bergen og venterom for kollektivreisande, tiltak for 
reisande med hurtigbåt frå Askøy og Nordhordland skal ha prioritet.

Færre takstsoner
Hordaland har i dag 470 ulike takstsonar. Fleirtalspartia vil redusera talet til 7 sonar og arbeidet med å 
førebu denne endringa vert starta opp i 2017. Færre takstsonar vil gje billigare reiser og enklare 
billettsystem for reisande i heile fylket. Nytt takstsonesystem skal tre i kraft i 2018. Fylkesrådmannen 
legg fram eige sak om ny sonestruktur til fylkestinget i mars 2017.

Miljøteknologi 
Det vert løyvd midlar til eit utviklingsprosjekt for hydrogendrift på ferja mellom Breistein og Valestrand

Punktutbetring/trygge skulevegar kr 20 000 000
Fjerne ordninga med nattakst kr 9 000 000
Utvide øvre aldersgrense for ungdomskortet med 1 år frå 20 til 21 kr 9 000 000
Busskur i Bergen, og tiltak venteskur hurtigbåt Askøy og Nordhordland kr 4 250 000
Førebuing og implementering av ny sonestruktur med verknad frå 2018 kr 2 000 000
Forsøksprosjekt sykkelparkering/tørkerom, søkbar pott for VGS kr 2 000 000
Forprosjekt miljøteknologi ferje Breistein-Valestrandsfossen kr 1 000 000

VERBALFORSLAG

Kollektivtrafikk - Skuleskyss
Hordaland fylkeskommune ynskjer å tenkja heilskapleg om tilbodet til elevane i den offentlege 
vidaregåande skulen mellom anna ved å prioritera utvikling av gode og tidseffektive 
kollektiv/transportløysingar  mellom heim og skulestad. Fleirtalspartia vil be om at ein går gjennom 
reiseruter og reisetid  på skuleruter/pendlarruter som kan gje betre løysingar «ekspressruter» enn det 
som er tilfelle i dag. Ein vil mellom anna peika på reisa mellom Arna terminal og Osterøy vidaregåande 
skule for elevar frå Vaksdal, Samnanger og Bergen. 

Kollektivtrafikk - Bybanen
Fylkestinget ber om at det vert gjennomført ei uavhengig kontrolltelling av bybana sine passasjertall i 
etterkant av at byggetrinn 3 er opna til Flesland.

Trafikksikring og utbygging av sykkelvegar.
Det går for sakte med gjennomføring av vedtekne prosjekt. Dette vert grunngjeve med manglande 
planavklåring i kommunane. Fleirtalspartia vil be om ein plan for raskare gjennomføring og betre 
samarbeid med reguleringsmynde slik at ein kan få gjennomført tiltak på ein meir effektiv måte.

Dei demokratiske miljøorganisasjonane
For å skapa skapa dei holdningsendringane som er naudsynt i forhold til å få ned klimagassutslepp, 
treng ein aktive folkelige miljøorganisasjonar. Fylkestinget ynskjer å samarbeida og styrka demokratiske 
miljøorganisasjonar med regionale forankring.

Opplæring og helse

Fylkestinget vil vidareutvikla og styrkja den vidaregåande skulen. Fylkeskommunen skal ha gode og 
moderne læremiddel og redusera eigendel for pc-ordninga. 

Tiltak for å redusera fråfall og auka talet på læreplassar skal ha høg prioritet. Fleire skular skal få tilby 
skulefrukost og det førebyggjande helsearbeidet for elevane skal styrkjast gjennom betre tilbod om 
skulehelse- og psykologtenester. Eigendel for ungdom som nyttar offentlig tannhelsetenester skal 
reduserast.



Læremidlar i den vidaregåande skulen
Eigendelen til standard skule-pc vert redusert for alle elevar. Tilskot til læremidlar og utstyr til skular med 
yrkesfaglige studieretningar skal aukast og dette skal vera ei søkbar ordning for skulane.

Skulefrukost
Prøveordninga med skulefrukost vert utvida og skular med høgt fråfall skal prioriterast.

Lærekandidatordninga
Tilskotet til lærekandidatordninga vert vidareført. Dette er eit svært viktig tilskot for elevar som treng 
tilrettelagt tilbod for opplæring. 

Skulehelseteneste
Arbeidet med å byggja ut ei god skulehelseteneste vert styrkt med eit nytt tilskot som skal nyttast til 
etablering av samarbeidsløysingar med skulehelsetenesta i utvalde kommunar. 

Tannhelse
Det vert sett av pengar som skal sikra reduserte eigendelar til tannbehandling for ungdom mellom 20 og 
21 år.

Sjølvforsvarskurs for jenter
Det vert starta opp eit pilotprosjekt med sjølvforsvarskurs for jenter. 

Lærlingkonferanse.
Tilskot til det årlige arrangementet «lærlingkonferanse» som vert arrangert i eit samarbeid mellom NHO, 
LO og fylkeskommunen vert vidareført.

Samla tiltak:

Auke læremiddel/utstyr til dei vidaregåande skulane (yrkesfag søkbar pott) kr 4 250 000
Redusert eigendel skule-pc kr 3 000 000
Ernæring i skulen skulefrukost til elevar, prioritera skular med høgt fråfall kr 3 000 000
Lærekandidatordninga kr 2 100 000
Styrka skulehelsetenesta i dialog med kommunane, prioriterte  skular kr 2 000 000
Tannhelse, reduksjon eigendel for ungdom mellom 20 og 21 år kr 1 000 000
Sjølvforsvarskurs for jenter kr 250 000
Lærlingkonferanse kr 200 000
Raftostiftelsen kr 160 000

VERBALFORSLAG

Etablering av produksjonsskule i Ulvik
Arbeidet med å redusera fråfall har høg prioritet, fleirtalspartia vil utvida tilbodet for utsette elevgrupper 
gjennom eit nytt tilbod om «produksjonsskule» i Ulvik. Gjennomføring av prosjektet vil krevja deltaking og 
tilskot frå sentrale mynde. Dette arbeidet vil få høg prioritet i 2017.

Pilotprosjekt på Bømlo
Arbeidet med pilotprosjektet på Bømlo skal starta opp like over nyttår. Målet er ei vidaregåande 
opplæring basert på tett samarbeid mellom skule og arbeidsliv. Det skal utarbeidast eit mandat som er 
tydelig på eit utviklingsdyktig studietilbod. Rammer for mandatet bør m.a. ta omsyn til at arbeidslivets 
behov og moglegheiter for bistand til opplæring vil variere. Det skal etablerast ei prosjektgruppe i tett 
samarbeid med, og representantar for, skule, kommune og næringsliv. Dette arbeidet skal vera starta 
opp innan januar 2017 og forslag til innhald i, og gjennomføring av prosjektet skal vera klart innan 
utgangen av juni. Kostnadane knytt til pilotprosjektet vert dekt over opplæringsavdelinga sitt budsjett.

Modellar for heilskapleg styring i skulen
Fylkestinget vil be om ei sak der ein skal prøva ut ulike modellar for heilskapleg styring. Prosjektet skal 
vurdera fullmaktsstrukturen lokalt og sentralt m.a. personal- og økonomifullmakter - herunder ordninga 
med fondsavsetting på den einskilde skule, kompetansebehov, samarbeid med høgare 
utdanningsinstitusjonar, kommunar og  næringsliv. Fylkeskommunen skal søkja samarbeid med andre 



kompetanseverksemder som kan medverka med erfaringsgrunnlag til innhald og gjennomføring av 
prosjekter. 

Oppdrags- og kursverksemd
Fylkestinget vil be om ein gjennomgang av det som vert nemnt som «oppdrags- og kursverksemd» i den 
vidaregåande skulen og i fagskulane. Gjennomgangen skal synleggjera ansvar, finansiering, 
organisering og omfang av denne verksemda. Det skal også utgreiast ulike modellar for korleis denne 
verksemda kan organiserast på i framtida.

Samarbeidsprosjekt i Nordhordland
Det vert våren 2017 starta opp eit samarbeidsprosjekt mellom skulane i Nordhordland og det lokale 
næringslivet, der målet er å prøva ut nye undervisningsformer der meir av den praktiske undervisninga 
vert gjort ute i verksemdene. 

Helsesøsterordning
Fylkestinget ber rådmannen gje eit oversyn over tida kvar elev har i snitt til å ha samtale med 
helsesøster i vidaregåande skule, og koma med forslag til ei norm/stillingsbrøk som sikrar eit godt og 
forsvarlig tilbod til elevane. 

Kultur, idrett og regional utvikling

Fleirtalspartia vil sikra eit breitt idretts- og kulturtilbod i alle delar av fylket. Alle skal få høve til å oppleva 
kultur, også dei som ikkje til vanleg oppsøkjer kulturtilbod. Ei god samfunnsutvikling er avhengig av eit 
godt samarbeid med friviljug sektor. Fleirtalspartia vil difor gje meir tilskot til auka aktivitet og inkludera 
fleire lag og organisasjonar i ordningane. 

Auka løyvingar skal medverka til at Hordaland kan gjennomføra nasjonale og internasjonale 
idrettsarrangement på ein god måte. Tilskot til opprusting av arenaer og bygging av nye fleirbrukshallar 
må difor halda fram.

Fleirtalspartia vil styrkja fylkeskommune si rolle som regional utviklar gjennom regional planstrategi, 
særskild merksemd på arbeidet med klimaplanen, folkehelsearbeidet, kollektivstrategi og regional 
næringsplan. 

Handlingsprogram, Klimaplanen
Auka løyving til handlingsprogrammet for Klimaplanen skal m.a. styrkja arbeidet med 
energiøkonomisering, miljøtiltak i eksisterande og nye fylkeskommunale bygningar, m.a. utprøving av 
løysingar med bruk av jordvarme og solenergi, utfasing av vedomnar i bynære strok, stimulera til meir 
bruk av sykkel som skuleskyss og vidare utvikling av ladestrukturen for elbilar.

Prosjekt spelemidler
Prosjektet skal medverka til at fleire lag og organisasjonar søkjer om støtte gjennom ordninga 
«spillmidler Norsk Tipping». Det skal utpeikast ein medarbeidar som får ansvar for arbeidet med rettleiing 
og utforming av søknader.

Fyllingsdalen teater
Det vert løyvd driftstilskot for Fyllingsdalen teater. Fyllingsdalen teater er Noregs største breiddeteater for 
barn og unge.

Folkefest Sykkel-VM
Løyvinga skal nyttast til ulike kulturarrangement i Bergen og dei øvrige arrangørkommunane og skal 
medverka til å skapa breitt engasjement og rundt Sykkel-VM.

Campus Bergen
«Campus Bergen» er eit felles prosjekt mellom idrettskretsen, Olympiatoppen, Høgskulen, Bergen 
kommune, Helse Bergen og Hordaland fylkeskommune. Målsettinga er at tilbodet skal starta opp i 2018. 
Det skal etablerast ein «campus» etter modell frå Sogndal. Løyvinga er del av eit spleiselag og skal sikra 
god framdrift i prosjektet og synleggjera utfordringar og konsekvensar for fylkeskommunen. Prosjektet 
vert fylgd opp i eiga sak. 



Handlingsprogram, Klimaplanen kr 4 000 000
Medfinansiering til kommunane ved bygging av fleirbrukshall kr 4 000 000
Folkefest Sykkel-VM kr 2 500 000
Campus Bergen kr 2 000 000
Toppidrettsanlegg, reversering av nedtrekk kr 1 000 000
Prosjekt folkehelse: Samarbeid med kommunane: kr 500 000
Prosjekt, stillingsressurs til bistand for søknad av spelemidlar kr 400 000
Fyllingsdalen teater kr 300 000
Øyremerkt tilskot til miljøorganisasjonar med fylkeslag kr 250 000
Fossegrimen på Voss kr 220 000
Liv og lyst kr 200 000
Kirkelig dialogsenter kr 200 000
Arboretet på Milde kr 200 000
Dokumentasjon av turbruk ved å installere fleire teljepunkt kr 200 000
Turistsatsing-sykkel Hellesøy-Fedje kr 150 000
Bergen og omland friluftsråd kr 130 000
FFO, funksjonshemmedes fellesorg kr 120 000
Kystsogevekene kr 100 000
Bømlo Teater. Prosjekt 2024 kr 100 000
Det akademiske kvarter kr 100 000
Edvard Grieg kor kr 100 000
Friluftsrådet vest kr 70 000
Fortidsminneforeningen kr 50 000
Driftsstøtte Pensjonistforbundet kr 50 000
Ungdommens fylkesutval kr 20 000

VERBALFORSLAG

Klimabudsjett
Fylkestinget vil styrkja det strategiske klimaarbeidet ved å integrera klimabudsjett i fylkeskommunens 
budsjettprosess. Klimabudsjettet skal innehalda oversikt over tiltaka som må til for å nå vedtekne 
klimamål, plassere ansvaret for gjennomføring tydelig i fylkeskommunen, og skal følgjast opp som ein 
del av den ordinære budsjett- og verksemdstyringa.

Gjennomgang av regionalavdelinga sitt arbeids- og ansvarsområde
Fylkestinget vil ha ein gjennomgang av arbeids- og ansvarsområdet til regionalavdelinga. 
Gjennomgangen skal synleggjera dagens oppgåver, kva som er lovpålagte oppgåver og ei vurdering av 
arbeidsdeling og fullmakter.

Tiltak mot sosial dumping i byggebransjen
Fylkestinget vil syna til anbefalinga frå KS, Byggenæringa, Fellesforbundet og DIFI om krav til firma som 
skal utføra offentlige byggeoppdrag. Fylkestinget vil be om at Hordaland fylkeskommune sluttar seg til 
tiltaksplanen «11 tiltak mot sosial dumping» og at dei tilrådde krava i planen vert lagt til grunn for alle 
byggeoppdrag for fylkeskommunen.

Vardeprosjekt
Fylkestinget vil be om at nye byggeprosjekt vert gjennomført som Vardeprosjekt der tilhøva ligg til rette 
for dette.



Vestnorsk Filmkommisjon
Vestnorsk filmkommisjon si verksemd er viktig både kulturpolitisk og næringspolitisk. Verksemda har 
betydning for store delar av Vestlandet og mottar også støtte frå Sogn og Fjordane, forutan Møre og 
Romsdal. For å sikre tryggare rammebetingelser bør det opprettas ein fast tilskotspost for Vestnorsk 
filmkommisjon. 

INNTEKTER DRIFT Kroner
Udisponerte midlar i rådmannen sitt framlegg  kr               20 000 000 
Mindre konsulentbruk  kr                 5 000 000 
Effektivisering drift  kr                 5 000 000 
Auke "Konsesjonskraftinntekter"  kr                 5 000 000 
Reduksjon reiseverksemd, auka bruk av videokonferanse for tilsette 
i Hordaland fylkeskommune  kr                 2 000 000 
Overføring frå disposisjonsfond  kr               11 550 000 
Auka billettinntekter ved fleire kollektivreisande  kr                 1 120 000 

TOTALE INNTEKTER DRIFT  kr               49 670 000 

UTGIFTER DRIFT  
Miljø og samferdsel                         Kroner
Fjerne ordninga med nattakst  kr                 9 000 000 
Utvide øvre aldersgrense for ungdomskortet med 1 år  kr                 9 000 000 
Førebuing og implementering av ny sonestruktur med verknad frå 2018  kr                 2 000 000 
Forprosjekt miljøteknologi ferje Breistein-Valestrandsfossen  kr                 1 000 000 

Opplæring og helse                           Kroner
Redusert eigendel skule-pc  kr                 3 000 000 
Ernæring i skulen. Skulefrukost til elevar, prioritert skular med høgt fråfall  kr                 3 000 000 
Lærekandidatordninga  kr                 2 100 000 
Styrke skulehelsetenesta i dialog med kommunane, prioriterte  skular  kr                 2 000 000 
Tannhelse, reduksjon eigendel for ungdom mellom 20 og 21 år  kr                 1 000 000 
Sjølvforsvarskurs for jenter  kr                    250 000 
Lærlingkonferanse Grieghallen  kr                    200 000 
Raftostiftelsen  kr                    160 000 

Kultur, idrett og regional utvikling                         Kroner
Handlingsmidlar Klimaplanen  kr                 4 000 000 
Prosjekt folkehelse: Samarbeid med kommunane:  kr                    500 000 
Prosjekt, stillingsressurs til bistand for søknad av spelemidlar  kr                    400 000 
Fyllingsdalen teater  kr                    300 000 
Søknadsbaserte tilskot til miljøorganisasjonane  kr                    250 000 
Fossegrimen på Voss  kr                    220 000 
Liv og lyst  kr                    200 000 
Kirkelig dialogsenter  kr                    200 000 
Arboretet på Minde  kr                    200 000 
Dokumentasjon av turbruk ved å installere fleire teljepunkt  kr                    200 000 
Turistsatsing-sykkel Hellesøy-Fedje  kr                    150 000 
Bergen og omland friluftsråd  kr                    130 000 
FFO, funksjonshemmedes fellesorg  kr                    120 000 



Kystsogevekene  kr                    100 000 
Bømlo Teater. Prosjekt 2024  kr                    100 000 
Det akademiske kvarter  kr                    100 000 
Edvard Grieg kor  kr                    100 000 
Friluftsrådet vest  kr                      70 000 
Fortidsminneforeningen  kr                      50 000 
Ungdommens fylkesutval  kr                      20 000 
Toppidrettsanlegg, reversering av nedtrekk  kr                 1 000 000 
Campus Bergen  kr                 2 000 000 
Medfinansiering til kommunane ved bygging av fleirbrukshall  kr                 4 000 000 
Driftsstøtte Pensjonistforbundet  kr                      50 000 
Folkefest Sykkel-VM  kr                 2 500 000 

TOTALE UTGIFTER DRIFT  kr               49 670 000 
BALANSE DRIFT  kr                               -   

INNTEKTER INVESTERING  
Midlar frå disposisjonsfond  kr                28 500 000 
TOTALE INNTEKTER INVESTERING  kr                28 500 000 
  
UTGIFTER INVESTERING                        Kroner
Punktutbetring/trygge skulevegar  kr                20 000 000 
Auke læremiddel/utstyr til dei vidaregåande skulane  kr                  4 250 000 
Busskur i Bergen, og tiltak venteskur hurtigbåt Askøy og Nordhordland  kr                  4 250 000 
Forsøksprosjekt sykkelparkering, søkbar pott for vidaregåande skular  kr                  2 000 000 
Utprøving nye betalingsløysingar om bord på bussar i distriktet -kr                  2 000 000 
TOTALE UTGIFTER INVESTERING  kr                28 500 000 
BALANSE INVESTERING  kr                                -   

Mona Røsvik Strømme (H) sette fram slikt forslag:

«Budsjett 2017. Økonomiplan 2017-2020. Hordaland fylkeskommune

1. Innledning
Høyre fremmer med dette sitt budsjettforslag for 2017 og økonomiplan 2017-2020. Budsjettet er delt i to 
deler; - en talldel og en tekstdel med føringer til fylkesadministrasjonen. 

2. Generelt
Høyre viser til fylkesrådmannens budsjettfremlegg for 2017 og økonomiplan for 2017-2020. Høyre støtter 
fylkesrådmannens forslag å kutte betydelig i driftsbudsjettet. Dette er nødvendig for å få kontroll over den 
økende gjelden i fylkeskommunen. Høyre ønsker derimot en enda høyere effektivisering av 
administrasjonen og legger derfor opp til en innsparing på 20 millioner i budsjettet. Hordaland 
fylkeskommune må i årene som kommer fortsette denne effektivisering, samtidig som en bør ha en 
gjennomgang av støtte som utbetales til lag og organisasjoner. Høyre er av den mening at også disse 
aktørene må være en del av den helhetlige besparelsen som er helt nødvendig i fylkeskommunens 
økonomiske situasjon. 

3. Driftsbudsjettet

3.1 Opplæring og helse
Fylkeskommunen har ansvar for den videregående skolen. Dette er en oppgave som krever langsiktighet 
og handling på samme tid. En av utfordringene er at en for stor andel av elevene ikke fullfører sitt 
påbegynte utdanningsløp. Derfor er Høyre glad for at regjeringen har innført en ny fraværsregel. Høyre 



ønsker også å øke satsningen på kompetanse hos lærerne og setter derfor av mer midler for 
kompetanseplanen. 

Høyre ønsker å redusere overkapasiteten av lokaler på Nye Voss videregående skole. Høyre foreslår 
derfor å leie ut ledige lokaler til Voss kommune. 

Høyre ønsker også å øke prisene for private brukere av fylkeskommunens tannhelsetjeneste, med 10%. 
Dette vil medføre en merinntekt for fylkeskommunen på omtrent 2,9 millioner kroner.

3.2 Samferdsel
Den økonomiske rammen til drift og vedlikehold av fylkesveier er i forslag til budsjett satt opp med en 
økning på 2,8% til 505 millioner kroner. 

Høyre mener at det må satses mer på dette området. I fylkesrådmannen sitt budsjettframlegg er det 
foreslått 38 mill. kr. til dekkelegging av fylkesveier. Det tilsvarer 60 km ny asfalt. Høyre foreslår mer enn 
en dobling av denne posten, og øker rammen til dekkelegging av fylkesveier med 45 mill. kr. til 80 mill. 
kr. Det innebærer ca. 130 km ny asfalt på fylkesveiene.

Antall reisende som nytter kollektivtransport er økende. Det er svært positivt. Høyre ønsker å gjøre 
kollektivtilbudet enda mer attraktivt, og vil derfor legge til rette for mer og bedre muligheter for pendlere å 
benytte seg av innfartsparkering. Høyre har derfor satt av 3 millioner for videre satsing på 
innfartsparkering. 

Høyre ønsker også en ny sone-struktur i fylket velkommen og setter derfor av midler til forberedelse og 
implementering av en ny sone-struktur. Det er viktig for pendlere å kunne benytte seg av muligheten til å 
kjøpe billett i telefon-app, og Høyre setter derfor av 5 millioner til forberedelse av ny sone-struktur, samt 
utvikling av en ny billett-app som må virke i hele fylket. 

Høyre vil også utsette den foreslått takstøkningen for fylkesfergene, som i budsjettet for 2017 er foreslått 
på 7,8%. Høyre foreslår her en økning lik med konsumprisindeksen. 

3.3 Kultur og idrett 
På grunn av den vanskelige økonomiske situasjonen fylkeskommunen befinner seg i, er Høyre 
dessverre nødt til å stramme inn på midler som er planlagt til forskjellige kulturelle formål. Derimot 
ønsker Høyre at den fylkeskommunale støtte til Fossegrimen Orkester, som har vært en del av tidligere 
budsjett, inkluderes i budsjettet for 2017. 

3.4 Regional utvikling
Høyre ønsker å ta ut lokalsamfunnsutviklingsprogrammet LivOGLyst i budsjettet for 2017. 

3.5 Inndekning
Økt satsing på vei, innfartsparkering, kompetanseplan og Fossegrimen dekkes ved kutt og besparinger i 
driftsbudsjettet.  Høyre foreslår derfor følgende endringer i forslag til driftsbudsjett:



Driftsbudsjett 2017 - talldel

Driftsbudsjett Økte kostnader Reduserte kostnader 
 / reduserte inn. / økte inn.

Udisponert 20000000

Administrasjon
Effektivisering administrasjon 20000000

Opplæring og helse
Økning 10% for andre pasienter tannhelsetjenesten 2900000
Økning kompetanseplan 1500000

Samferdsel
Inntekter byreklame / kollektivreklame 5000000
Utbedring og vedlikehold av fylkesveier 45000000
Innfartsparkering 3000000
Forberedelse av endring av sonestruktur, samt utarbeidelse av app 5000000

Kultur og idrett
Musikkføremål 3596320
Bokbåten 1400000
Radøy kunstsenter (reduksjon) 100000
Fjelberg gamle Prestegard (Ålmenne kulturvernemål) (reduksjon) 233000
Kystpilegrimsleia (Ålmenne kulturvernemål) (reduksjon) 200000
Stiftelsen Prof. Jiri Hlinka Klaverakademi (reduksjon) 133000
Skrivekunstakademiet 337680
Fossegrimmen orkester 200000

Regional Utvikling 
Lokalsamfunnsutvikling og LivOGLyst (reduksjon) 800000

54700000 54700000

Investeringsbudsjett

Høyre ønsker å selge fylkeskommunale eiendommer som ikke blir brukt (strøtomter), 
i tillegg ønsker Høyre å selge følgende kommunale eiendommer; 
tidligere Hjeltnes videregående skole, tidligere Fana Gymnas og Manger folkehøgskule »

Terje Søviknes (Frp) sette fram slikt forslag:

«Budsjett 2017 / Økonomiplan 2017-20. Hordaland fylkeskommune

Drift
 Ny forenkla sonestruktur kollektiv (buss) 35 mill.
 Auka fylkesvegvedlikehald – reasfaltering 100 km 60 mill.
 Reklamefinansiering kollektiv (inntekt) 25 mill.
 Full pris for El-bil på ferje
 Auka satsing på innfartsparkering   5 mill.
 Generell styrking vidaregåande skular 10 mill.
 Pøbel-prosjekt i Hordaland 0,5 mill.

Investering
 Trygg skuleveg fylkesvegar, mindre prosjekt 15 mill.
 Utstyr Fagskulen i Hordaland (2017 og – 18) 10 mill.
 Utstyr vidaregåande skular (yrkesfag) 10 mill.



Generelt
FrP legg med dette fram Budsjett 2017/Økonomiplan 2017-20. Framlegget byggjer på fylkesrådmannens 
budsjettdokument av oktober 2016.

HFK har aukande gjeld, og må skaffa handlingsrom i driftsbudsjettet til framtidig auke i renter og avdrag. 
Fylkesrådmannen har på denne bakgrunn lagt fram eit stramt budsjett med fleire tiltak  for å 
stabilisera/redusera gjeldsgraden over tid, m.a. auka avdragsbetaling og signal om utsetting av 
investeringsprosjekt. FrP støttar fylkesrådmannen i hovudstrategien, men vil p.t. ikkje signalisera støtte til 
utsetting av planlagde  investeringsprosjekt på fylkesvegnettet og i vidaregåande skule.

Driftsbudsjettet
FrPs framlegg til endringar i driftsbudsjettet går fram av tabellen under;

2017 2018 2019 2020

Udisponerte midler i fylkesrådmannes framlegg -20 000 -20 000 -20 000 -20 000
Konsesjonskraftinntekter (netto kr 45 mill pr år) -10 000 -10 000 -10 000 -10 000
Generell reduksjon administrasjon - effektivisering -5 000 -5 000 -5 000 -5 000
Reduksjon i avsetning fond premieavik pensjon -15 000 -15 000 -15 000 -15 000

Miljø og samferdsel
Inntekter reklame Bybane/Skyss -25 000 -25 000 -25 000 -25 000
Ny forenklet sonestruktur  - kollektiv (buss) 1 000 35 000 35 000 35 000
Full pris el-biler på ferge -1 000 -1 000 -1 000 -1 000
Innfartsparkering  5 000 5 000 5 000 5 000
Økt fylkesveivedlikehold - reasfaltering 60 000 25 000 25 000 25 000

Opplæring og helse
Generell styrking videregående skole 10 000 10 000 10 000 10 000
Salg av Manger folkehøgskule -1 700 -3 400 -3 400 -3 400
Pøbel-prosjektet 500 500 500 500

Kultur, idrett og regional utvikling
Fyllingsdalen teater 500 500 500 500
Oppstart Sunnhordland Maritime Industrimuseum 500 500 500 500
Litlabø-gruvene 100 100 100 100
Stiftelsen Bryggen 100 100 100 100
Tellevik Kystfort 500 500 500 500
Espeland Fangeleir 200 200 200 200
Nedtrekk Musikkføremål (fylkesmusikarordninga) -2 000 -3 200 -3 200 -3 200
Disriktsmusikarane -500 -500 -500 -500
Dyrebeskyttelsen Hordaland 100 100 100 100

Sum (økt overskott - overføres investeringsbudsjett) -1 700 -5 600 -5 600 -5 600

Nedanfor vil vi kommentere nokre av prioriteringane nærare.

Samferdsel – kollektiv og fylkesvei

Forenkla sonestruktur - kollektiv
FrP vil gjera kollektivtilbodet med buss attraktivt i heile fylket. Ny og forenkla takst- og sonestruktur har 
vore utgreidd av eiga politisk arbeidsgruppe i 2016. Deira tilråding er ein struktur med 8 soner, noko som 
vil gje rimelegare kollektivreiser i distrikta, forenkla tilbodet og leggja til rette for eit moderne system for 
kjøp av billettar i heile fylket. Pr. i dag er det t.d. berre i Bergen ein kan kjøpa mobilbillett via Skyss-
appen. Hordaland fylkeskommune må hengja med i teknologiutviklinga og tilby likeverdige og 



forbrukarvenlege kollektivtenester i heile fylket. Tiltaket kan starta opp 1.februar 2018, og vil ha ein 
årskostnad på 35 mill kr. 

Kollektiv – reklamefinansiering
FrP legg til grunn at HFK før valet 2015 hadde inngått avtale med JCDecaux om avgrensa reklame på 
bussar og bybanen – fase 1. Denne gjev HFK ei forventa inntekt på ca 7 mill pr år. I fase 2 var det 
planlagt å leggja leskur, bysykklar og bymøblar ut på anbod. Verdien av fase 2 var rekna til 13-30 mill kr 
årleg. Diverre valde det ny politiske fleirtalet i Hordaland fylkeskommune (AP, SP, KrF, SV) å kansellera 
prosjektet, og dermed gje i frå seg desse årlege inntektene.  

FrP legg til grunn at avgrensa reklame i kollektivsektoren gjev viktige inntekter til HFK, - noko som gjev 
oss i stand til å auka ruteproduksjonen og betra servicenivået på kollektitilbodet i fylket.  I ei tid med 
økonomiske utfordringar for fylkeskommunen er dette ei unytta inntektsgjelde. FrP vel difor å budsjettera 
med 25 mill kr i inntekt frå reklamefinansiering i heile økonomiplanperioden. Dette er eit konservativt 
anslag på inntektspotenisalet. 

Innfartsparkering
FrP aukar løyvinga tilinnfartsparkering med 5 mill kr pr år i økonomiplanperioden. Midlane kan også 
nyttast til spleiselag med kommunar og næringsliv for å auka parkeringskapasiteten for pendlarar i 
Bergen og omegn. 

Fylkesveg – auka reasfaltering
FrP vil oppretthalda eit høgt vegvedlikehald på fylkesvegane våre, og set av 60 mill kr ekstra til 
reasfaltering 2017, og deretter 25 mill kr pr år i perioden 2018.20. Dette vil auka reasfalteringa av 
fylkevegnettet med ca 100 km i 2017. Likevel er ein langt unna å dekkja opp for det reelle 
vedlikehaldsbehovet på fylkesvegnettet for 2017. Budsjettdokumenta syner til eit behov på  heile 319,7 
mill kr mot budsjetterte 73,5 mill kr.

Opplæring og helse
FrP meiner Hordaland fylkeskommune må konsentrera si eiga tenesteproduksjon om lovpålagde 
oppgåver, og vil difor gå inn for sal av Manger folkehøgskule. 

FrP legg inn 10 mill kr til generell styrking av vidaregåande skule. Sektoren står overfor store 
omstillingsprosessar i høve ny Skulebruksplan for Hordaland, og driftsbudsjetta er pressa. I tillegg let vi 
buffer-/strukturfondet på 15 mill kr som fylkesrådmannen har satt av til opplæringssektoren stå til 
disposisjon gjennom 2017.

FrP ynskjer også at Hordaland fylkeskommune, evt. i saman med Bergen kommune, etablerer eit 
samarbeid med organisasjonen Pøbelprosjektet.

Pøbelprosjektet arbeidar for å fremja folks høve til å realisera seg sjølv og sine ynskjer om ein jobb slik at 
dei kan klara seg sjølv. Prosjektet kan vise til særs gode resultat, og er etablert i andre storbyar som 
Oslo og Stavanger. FrP legg inn 0,5 mill kr i budsjettet for å styrkja unges høve til sjølvstende og arbeid. 
Saman med kommunane sine øvrige arbeidstiltak kan Pøbelprosjektet bidra til ei ynskja utvikling der 
færre unge har økonomisk sosialhjelp som hovudinntekt. Målet er å stimulera deltakarane i prosjektet til 
aktiv deltaking i samfunnet gjennom utdanning  eller arbeid. Forsøksprosjektet kan sjåast i samanheng 
med tiltak for å hindra fråfall i vidaregåande skule. Fremskrittspartiet meiner difor det er naturlig at eit slik 
prosjekt vert vurdert gjennomført i samarbeid med Bergen kommune. Hyssingen produksjonsskule kan i 
denne samanheng også vere ein interessant samarbeidspart. 

Kultur, idrett og regional utvikling
FrP legg inn mindre postar til eit rekkje tiltak under dette tenesteområde, og vil her spesielt peike på kr 
500 000 i tilskot til Fyllingsdalen teater som er trua av nedlegging. Denne type private kulturinstitusjonar, 
som i stor grad er basert på frivilligheit får etter FrPs syn for lite merksemd og støtte frå offentleg sektor. 
Beskjeden økonomisk støtte til slike tiltak gjev stor aktivitet og samfunnsgevinst. 

Finansiering - drift
Tiltaka over vert i hovudsak finansiert med udisponerte midlar i budsjettframlegget, generell 
effektivisering administrasjon, redusert avsetning til pensjonsfond knytt til premieavvik, reklame i 
kollektivsektoren og auka konsesjonskraftinntekter. 



Investeringsbudsjett
FrP gjer berre mindre endringar i investeringsbudsjettet for Økonomiplanperioden 2017-20;

2017 2018 2019 2020

Investering utstyr Fagskolen i Hordaland 10 000 10 000
Investering utstyr videregående skole 10 000 10 000 10000 10000
Trygg skuleveg - fylkeveier, mindre investeringer 15 000
Økt eiendomssalg -35 000 -35 000 -35 000 -35 000

Sum (mindre låneopptak) - -15 000 -25 000 -25 000

Det vert sett av 15 mill kr i 2017 til satsing på Prosjekt «Trygg skuleveg» - mindre utbetringstiltak på 
fylkesvegnetter. 

På skuleområdet trekk legg vi inn 10 mill kr i 2017- og 18 til investering i utstyr til Fagskulen i Hordaland . 
Tilsvarande får yrkesfag i vidaregåande skule auka posten til investering i utstyr med 10 mill kr pr år i 
økonomiplanperioden. Skal fagutdanninga og yrkesfaga gje relevant utdanning for våre ungdommar er 
det avgjerande at dei kan halda seg oppdatert på nytt teknisk utstyr og maskiner i undervisninga. 
FrP meiner HFK framleis sit på eigedommar som kan seljast, og legg inn ein auke i forventa salsinntekt 
på 35 mill kr pr år i økonomiplanperioden. Ein viser også her til verbalforslag under. 

Verbalframlegg
FrP set fram fire verbalforslag som ein ynskjer separat votering over ved handsaming av budsjettet i 
fylkestinget. 

A. Aktiv utvikling og sal av fylkeskommunale eigedommar
Hordaland fylkeskommune sit på ei rekkje eigedommar som ein ikkje har planar om å nytta i eigen 
tenesteproduksjon. Eksempel på dette er bustadeigedom v/Kysthospitalet i Hagavik (Os), Fana Gymnas, 
Hjeltnes vgs og Valen Kraftverk.

For å redusere lånegjelda og oppretthalde framdrifta for naudsynte investeringsprosjekt innan skule, 
tannhelse og samferdsel er det naturleg å sjå på aktivasida i balansen til Hordaland fylkeskommune. 
Eigedommar, og evt. selskap, som fylkeskommunen ikkje skal nytta i eigen tenesteproduksjon bør 
vurderast for sal. I einskilde høve vil det være aktuelt å utvikla eigedommane for å maksimera verdiane 
før sal, t.d. gjennom omregulering til bustad- eller næringsformål. 

Fylkestinget ber på denne bakgrunn om å få seg førelagt ei politisk sak med opplisting av eigedommar 
som er aktuelle for sal, og eventuelle tiltak for å utvikla eigedommane for sal. 

Framlegg til vedtak; 
Hordaland fylkesting ber fylkesrådmannen leggja fram ein samla oversikt over eigedommar/selskap som 
ikkje skal nyttast i den fylkeskommunale tenesteproduksjonen. Saka må innehalda beskriving av 
eigedommane, verdivurdering og eventuelle utviklingstiltak for å maksimera verdien før sal.  

Fylkesrådmannen vert beden om å fremja saka til handsaming i Hordaland fylkesting  parallelt med nytt 
framlegg til investeringsprogram i mars 2017. 

B. Endringar i ordninga med fondsavsetting v/vidaregåande skular
Fylkesrådmannen legg i budsjettdokumentet opp til ei vesentleg endring av ordninga med høve til 
fondsavsetting på vidaregåande skular som går med overskot. I den nye modellen er det ein føresetnad 
at opplæringssektoren som heilskap går med overskot før einskild skular skal kunna få setja av overskot 
på fond. Fylkestinget er uroa over kva effektar dette kan få for budsjettdisiplinen ved dei ulike skulane og 
den samla økonomiske konsekvensen for Hordaland fylkeskommune. Fylkestinget vil difor be om at 
eventuelle endringar i ordninga med fondsavsetningar vert konsekvensvurdert og lagt fram for endeleg 
handsaming i eiga politisk sak. 

Framlegg til vedtak; 
Hordaland fylkesting tek ikkje stilling til endringar i ordninga med fondsavsetningar ved dei vidaregåande 
skulane som del av budsjettvedtaket. Fylkestinget ber fylkesrådmannen fremja eiga sak der eventuelle 
endringar i modellen med fondsavsettingar vert konsekvensvurdert. 



Fylkesrådmannen ver beden om å fremja sak til handsaming i Hordaland fylkesting 1. halvår 2017.

C. Superbuss til Åsane
Hordaland fylkeskommune har overtid testa ut såkalla superbussar med stor kapasitet i Bergen syd. 
Fylkestinget ser dette som eit spanande konsept, og vil be om at fylkesrådmannen tek initiativ til å få 
etablert tilsvarande tilbod med superbussar i stamlinetraseen mot Åsane. Dette er eit godt alternativ for å 
auka kollektivkapasiteten i denne korridoren. Om naudsynt må fylkeskommunen etablera samarbeid med 
Statens Vegvesen om mindre utbetringstiltak på haldeplassar/terminalfasillitetar langs stamvegtraseen 
mot Åsane.  Prosjektet kan finansierast innanfor ordninga med auka belønningsmidlar ti kollektivtrafikken 
i Bergen.
  
Framlegg til vedtak; 
Hordaland fylkesting vil etablera eit tilbod med superbussar i stamlinetraseen Bergen sentrum – Åsane. 

D. Dyrepoliti i Hordaland
Forsøksordning med eige dyrepoliti er tidlegare etablert i Sør-Trøndelag og no sist i Sørvest Politidistrikt 
(Rogaland og deler av Sunnhordland). Fylkestinget ser dette som et særs positivt tiltak for å styrkja 
dyrevelferden, og vil aktivt arbeida for at også Vest Politidistrikt får etablert ei tilsvarande teneste med 
dyrepoliti. 

Framlegg til vedtak; 
Hordaland fylkeskommune skal arbeida aktivt for at det vert etablert eige dyrepoliti i Vest Politidistrikt 
etter modell av forsøksordninga i Sør-Trøndelag og Sørvest Politidistrikt.» 

Terje Kollbotn (R) sette fram slikt forslag:

«Endrings- og tilleggsframlegg til fylkesutvalet si innstilling:

TALDEL BUDSJETT:

1. Ingen takstauke innan kollektivtrafikken (frys-forslag 2017) kombinert med storoffensiv for meir 
kollektivbruk.

Finansiering:  
 Auka billettinntekter som fylgje av enno fleire reisande.
 Overføring 2,5 mill frå folkefest sykkel-VM
 Mva-refusjon frå staten øyremerka til kollektivsatsing (jfr. verbalforslag 2).

2. Ny og forenkla sonestruktur, bruk av app og forenkla billetteringssystem i heile fylket i 2017 
(herunder bruk av bank-kort på buss ): 5 mill.

Finansiering: Auka konsesjonskraftinntekter: 5 mill.

3. Styrking av utdanningskapitlet til  fleire lærarar og tiltak mot fråfall i skulen: 10 mill.

Finansiering: 
 Auka statlege overføringar pr. elev ved mindre fråfall.
 Effektivisering administrasjon / drift : 5 mill.
 Bruk av disposisjonsfondet (ubundne avsetjingar). 5mill.

VERBALFORSLAG:

1. Styrk skuletilbodet – mindre fråfall
Fråfall er den største utfordringa i den vidaregåande skulen i Hordaland. For å motverke dette må 
fylkeskommunen m.a. redusere klassestørrelsen og auke lærartettleiken. Dei siste åra har 
klassestorleiken auka på mange skular gjennom sparetiltak og stykkprisfinansiering. 
Stykkprisfinansiering har medverka til samanslåingar av fellesfag på yrkesfag og altfor store klassar på 
ålmenfag / studiespesialiserande fag. Stykkprisfinansiering må bli avvikla. Fleire lærarar i klasseromma 
gjer at den einskilde elev blir meir synleg og hindrar einsemd, som er ein hovedgrunn til fråfall.



2. Styrk kollektivtrafikken – full mva-refusjon frå staten.
Hordaland fylkesting vil ta initiativ ovafor regjering og storting for å få innført mva-refusjon innan 
kollektivtrafikken i Hordaland og andre fylke. Dette må gjennomførast i samband med revidert 
nasjonalbudsjett i Stortinget våren 2017.Styrking av kollektivtrafikken krev ekstra ressursar. 
Meirinntektene til staten i form av mva må tilbakeførast til kommunane øyremerka til styrka 
kolletivsatsing, og dermed auka kollektivbruk og inntekter.»

Silje Hjemdal (Frp) sette fram slikt forslag:

«Verbalpunkt, nytt punkt E:

Hordaland fylkeskommune har en unik mulighet til å gå foran og vise at vi tar lærlinger på alvor. 
Fylkestinget ber om at nye byggeprosjekt i regi av Hordaland fylkeskommune, blir gjennomført 
som vardeprosjekt der det er mulig.»

Røysting
Innstillinga fekk ingen røyster og fall.
Kollbotn sitt forslag utan verbalforslaga fekk 1 røyst (R) og fall.
Søviknes sitt forslag utan verbalforslaga fekk 7 røyster (Frp) og fall.
Strømme sitt forslag fekk 12 røyster (H) og fall.
Kvamme sitt forslag fekk 38 røyster (A, KrF, Sp, SV, MDG, V, R) og vart vedteke.

Røysting verbalforslag:
Kollbotn sitt forslag 1 fekk 1 røyst (R) og fall.
Kollbotn sitt forslag 2 fekk 1 røyst (R) og fall.
Søviknes sitt forslag A fekk 20 røyster (Frp, H, R) og fall.
Søviknes sitt forslag B fekk 19 røyster (Frp, H) og fall.
Søviknes sitt forslag C fekk 8 røyster (Frp, R) og fall.
Søviknes sitt forslag D fekk 11 røyster (Frp, MDG, 1H) og fall.
Hjemdal sitt forslag E fekk 19 røyster (Frp, H) og fall.

Vedtak

«Årsbudsjett 2017
Partia Ap, Krf, Sp, Sv, MDG og V legg med dette fram sine endringar til rådmannen sitt budsjettframlegg 
for 2017. Budsjettet er endra med kr. 49 670 000 i auka driftsmidlar og med kr. 28 500 000 i auka 
investeringar. Til saman 78 170 000

Hordaland fylkeskommune har ein krevjande økonomiske situasjon. Utfordringane krev nye løysingar og 
ansvarlig styring. Budsjettet for 2017 og økonomiplanen 2017-2020 vil styrkja arbeidet med å skapa ei 
trygg og bærekraftig utvikling og sikra gode tenestetilbod for innbyggjarane i eit førebyggjande og 
helsefremjande perspektiv. Omstillingsarbeidet må halda fram og det skal leggjast til rette for god dialog 
mellom leiing, tillitsvalte, tilsette og folkevalde. 

Dei menneskeskapte klimaendringane er vår tids største globale utfordring. Gjennom Paris-avtalen har 
Noreg teke på seg omfattande forpliktelsar. Hordaland må ta sin del av vårt felles ansvar for å nå 
målsettinga om 40 pst. reduksjon av farlige klimagassar. Dette gjer at den fylkeskommunale klimaplanen 
er eit særs viktig styringsdokument for fylkeskommunal planlegging og verksemd. Klimaplanen skal difor 
leggjast til grunn for all fylkeskommunal planlegging og verksemd. I tillegg til reduksjon i utslepp frå 
industrien skal det gjennomførast store reduksjonar i transportsektoren gjennom auka satsing på 
kollektivtrafikk og krav til null- og lågutsleppsløysingar. Fylkeskommunen skal kutta utslepp i eiga 
verksemd og stilla strenge miljøkrav i innkjøps- og utbyggingsavtalar. 

Kultur og idrett er for mange svært sentrale aktivitetar i kvardagen. Samarbeidspartia vil auka tilskota og 
styrkja samarbeidet med det friviljuge organisasjonslivet og kulturinstitusjonane. I 2017 skal Hordaland 
vera ein del av vertskapet for sykkel-VM i Bergen. Det vil bli lagt til rette for at arrangementet skal bli ein 
folkefest med fleire ulike kulturarrangement. 

Trygge arbeidsplassar og arbeid til alle, krev auka satsing på den vidaregåande skulen, i  
vaksenopplæringa og på tilboda i Fagskulen. Fleirtalspartia vil ha ein offensiv politikk for omstilling. 
Fylkeskommunen skal vera ein aktiv regional utviklar, leggja til rette for nyskaping og etablering av nye 
arbeidsplassar i tett dialog med næringsliv og arbeidstakarorganisasjonar. Fylkeskommunen skal byggja 



opp under det seriøse arbeidslivet, gjennom å stilla  krav i innkjøpsavtalar og utbyggingsprosjekt, om at 
verksemder skal ha lærlingar og ryddige løns- og arbeidsvilkår. 

Fleirtalspartia vil halda fram arbeidet med å vidareutvikla det regionale folkevalde nivået og vil arbeide for 
at det vert overført nye oppgåver frå staten. Saman med våre nabofylke, kommunar og næringsliv, står 
me framføre viktige vegval for å løysa nye utfordringar.

Klima, miljø og samferdsel

For å nå måla om reinare luft og reduksjon i utslepp av klimagassar vert løyvinga til 
handlingsprogrammet for klimaplanen auka. Det vert lagt til rette for at fleire kan reisa kollektivt. Det skal 
stillast krav om nullutslepp i kollektivtrafikken og i drift av ferjer og båtruter. Nye vegar skal sikra god 
framkoma for kollektivtrafikken. Det er eit felles mål å halda god framdrift i utbygginga av bybane til 
bydelane i Bergen. Fylkestinget vil ha som målsetjing at staten sin del av  utbyggingskostnadane til 
bybane skal vera min. 70% og at det vert løyvd ekstra midlar til dekkelegging, rassikring og vedlikehald 
av fylkesvegnettet.

Punktutbetringar av vegnett og sikre skulevegar
Vedlikehald og punktutbetringar på fylkesvegane skal aukast og midlane skal prioritarast slik at ein sikrar 
tryggare skulevegar. 

Fjerna natt-takst i kollektivtrafikken
Ordninga med ein særskilt natt-takst på kollektivruter vert fjerna.

Ungdomskort, utvida aldersgrense
Aldersgrensa for å kunna nytta seg av den svært rimelige ordninga «Ungdomskort for kollektivreiser» 
vert utvida med 1 år frå 20 til 21 år.

Busskur og venterom for kollektivreisande
Det vert løyvd ekstra midlar til å forbetra busskur i Bergen og venterom for kollektivreisande, tiltak for 
reisande med hurtigbåt frå Askøy og Nordhordland skal ha prioritet.

Færre takstsoner
Hordaland har i dag 470 ulike takstsonar. Fleirtalspartia vil redusera talet til 7 sonar og arbeidet med å 
førebu denne endringa vert starta opp i 2017. Færre takstsonar vil gje billigare reiser og enklare 
billettsystem for reisande i heile fylket. Nytt takstsonesystem skal tre i kraft i 2018. Fylkesrådmannen 
legg fram eige sak om ny sonestruktur til fylkestinget i mars 2017.

Miljøteknologi 
Det vert løyvd midlar til eit utviklingsprosjekt for hydrogendrift på ferja mellom Breistein og Valestrand

Punktutbetring/trygge skulevegar kr 20 000 000
Fjerne ordninga med nattakst kr 9 000 000
Utvide øvre aldersgrense for ungdomskortet med 1 år frå 20 til 21 kr 9 000 000
Busskur i Bergen, og tiltak venteskur hurtigbåt Askøy og Nordhordland kr 4 250 000
Førebuing og implementering av ny sonestruktur med verknad frå 2018 kr 2 000 000
Forsøksprosjekt sykkelparkering/tørkerom, søkbar pott for VGS kr 2 000 000
Forprosjekt miljøteknologi ferje Breistein-Valestrandsfossen kr 1 000 000

VERBALFORSLAG

Kollektivtrafikk - Skuleskyss
Hordaland fylkeskommune ynskjer å tenkja heilskapleg om tilbodet til elevane i den offentlege 
vidaregåande skulen mellom anna ved å prioritera utvikling av gode og tidseffektive 
kollektiv/transportløysingar  mellom heim og skulestad. Fleirtalspartia vil be om at ein går gjennom 
reiseruter og reisetid  på skuleruter/pendlarruter som kan gje betre løysingar «ekspressruter» enn det 
som er tilfelle i dag. Ein vil mellom anna peika på reisa mellom Arna terminal og Osterøy vidaregåande 
skule for elevar frå Vaksdal, Samnanger og Bergen. 



Kollektivtrafikk - Bybanen
Fylkestinget ber om at det vert gjennomført ei uavhengig kontrolltelling av bybana sine passasjertall i 
etterkant av at byggetrinn 3 er opna til Flesland.

Trafikksikring og utbygging av sykkelvegar.
Det går for sakte med gjennomføring av vedtekne prosjekt. Dette vert grunngjeve med manglande 
planavklåring i kommunane. Fleirtalspartia vil be om ein plan for raskare gjennomføring og betre 
samarbeid med reguleringsmynde slik at ein kan få gjennomført tiltak på ein meir effektiv måte.

Dei demokratiske miljøorganisasjonane
For å skapa skapa dei holdningsendringane som er naudsynt i forhold til å få ned klimagassutslepp, 
treng ein aktive folkelige miljøorganisasjonar. Fylkestinget ynskjer å samarbeida og styrka demokratiske 
miljøorganisasjonar med regionale forankring.

Opplæring og helse

Fylkestinget vil vidareutvikla og styrkja den vidaregåande skulen. Fylkeskommunen skal ha gode og 
moderne læremiddel og redusera eigendel for pc-ordninga. 

Tiltak for å redusera fråfall og auka talet på læreplassar skal ha høg prioritet. Fleire skular skal få tilby 
skulefrukost og det førebyggjande helsearbeidet for elevane skal styrkjast gjennom betre tilbod om 
skulehelse- og psykologtenester. Eigendel for ungdom som nyttar offentlig tannhelsetenester skal 
reduserast.

Læremidlar i den vidaregåande skulen
Eigendelen til standard skule-pc vert redusert for alle elevar. Tilskot til læremidlar og utstyr til skular med 
yrkesfaglige studieretningar skal aukast og dette skal vera ei søkbar ordning for skulane.

Skulefrukost
Prøveordninga med skulefrukost vert utvida og skular med høgt fråfall skal prioriterast.

Lærekandidatordninga
Tilskotet til lærekandidatordninga vert vidareført. Dette er eit svært viktig tilskot for elevar som treng 
tilrettelagt tilbod for opplæring. 

Skulehelseteneste
Arbeidet med å byggja ut ei god skulehelseteneste vert styrkt med eit nytt tilskot som skal nyttast til 
etablering av samarbeidsløysingar med skulehelsetenesta i utvalde kommunar. 

Tannhelse
Det vert sett av pengar som skal sikra reduserte eigendelar til tannbehandling for ungdom mellom 20 og 
21 år.

Sjølvforsvarskurs for jenter
Det vert starta opp eit pilotprosjekt med sjølvforsvarskurs for jenter. 

Lærlingkonferanse.
Tilskot til det årlige arrangementet «lærlingkonferanse» som vert arrangert i eit samarbeid mellom NHO, 
LO og fylkeskommunen vert vidareført.

Samla tiltak:

Auke læremiddel/utstyr til dei vidaregåande skulane (yrkesfag søkbar pott) kr 4 250 000
Redusert eigendel skule-pc kr 3 000 000
Ernæring i skulen skulefrukost til elevar, prioritera skular med høgt fråfall kr 3 000 000
Lærekandidatordninga kr 2 100 000
Styrka skulehelsetenesta i dialog med kommunane, prioriterte  skular kr 2 000 000
Tannhelse, reduksjon eigendel for ungdom mellom 20 og 21 år kr 1 000 000
Sjølvforsvarskurs for jenter kr 250 000



Lærlingkonferanse kr 200 000
Raftostiftelsen kr 160 000
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Etablering av produksjonsskule i Ulvik
Arbeidet med å redusera fråfall har høg prioritet, fleirtalspartia vil utvida tilbodet for utsette elevgrupper 
gjennom eit nytt tilbod om «produksjonsskule» i Ulvik. Gjennomføring av prosjektet vil krevja deltaking og 
tilskot frå sentrale mynde. Dette arbeidet vil få høg prioritet i 2017.

Pilotprosjekt på Bømlo
Arbeidet med pilotprosjektet på Bømlo skal starta opp like over nyttår. Målet er ei vidaregåande 
opplæring basert på tett samarbeid mellom skule og arbeidsliv. Det skal utarbeidast eit mandat som er 
tydelig på eit utviklingsdyktig studietilbod. Rammer for mandatet bør m.a. ta omsyn til at arbeidslivets 
behov og moglegheiter for bistand til opplæring vil variere. Det skal etablerast ei prosjektgruppe i tett 
samarbeid med, og representantar for, skule, kommune og næringsliv. Dette arbeidet skal vera starta 
opp innan januar 2017 og forslag til innhald i, og gjennomføring av prosjektet skal vera klart innan 
utgangen av juni. Kostnadane knytt til pilotprosjektet vert dekt over opplæringsavdelinga sitt budsjett.

Modellar for heilskapleg styring i skulen
Fylkestinget vil be om ei sak der ein skal prøva ut ulike modellar for heilskapleg styring. Prosjektet skal 
vurdera fullmaktsstrukturen lokalt og sentralt m.a. personal- og økonomifullmakter - herunder ordninga 
med fondsavsetting på den einskilde skule, kompetansebehov, samarbeid med høgare 
utdanningsinstitusjonar, kommunar og  næringsliv. Fylkeskommunen skal søkja samarbeid med andre 
kompetanseverksemder som kan medverka med erfaringsgrunnlag til innhald og gjennomføring av 
prosjekter. 

Oppdrags- og kursverksemd
Fylkestinget vil be om ein gjennomgang av det som vert nemnt som «oppdrags- og kursverksemd» i den 
vidaregåande skulen og i fagskulane. Gjennomgangen skal synleggjera ansvar, finansiering, 
organisering og omfang av denne verksemda. Det skal også utgreiast ulike modellar for korleis denne 
verksemda kan organiserast på i framtida.

Samarbeidsprosjekt i Nordhordland
Det vert våren 2017 starta opp eit samarbeidsprosjekt mellom skulane i Nordhordland og det lokale 
næringslivet, der målet er å prøva ut nye undervisningsformer der meir av den praktiske undervisninga 
vert gjort ute i verksemdene. 

Helsesøsterordning
Fylkestinget ber rådmannen gje eit oversyn over tida kvar elev har i snitt til å ha samtale med 
helsesøster i vidaregåande skule, og koma med forslag til ei norm/stillingsbrøk som sikrar eit godt og 
forsvarlig tilbod til elevane. 

Kultur, idrett og regional utvikling

Fleirtalspartia vil sikra eit breitt idretts- og kulturtilbod i alle delar av fylket. Alle skal få høve til å oppleva 
kultur, også dei som ikkje til vanleg oppsøkjer kulturtilbod. Ei god samfunnsutvikling er avhengig av eit 
godt samarbeid med friviljug sektor. Fleirtalspartia vil difor gje meir tilskot til auka aktivitet og inkludera 
fleire lag og organisasjonar i ordningane. 

Auka løyvingar skal medverka til at Hordaland kan gjennomføra nasjonale og internasjonale 
idrettsarrangement på ein god måte. Tilskot til opprusting av arenaer og bygging av nye fleirbrukshallar 
må difor halda fram.

Fleirtalspartia vil styrkja fylkeskommune si rolle som regional utviklar gjennom regional planstrategi, 
særskild merksemd på arbeidet med klimaplanen, folkehelsearbeidet, kollektivstrategi og regional 
næringsplan. 

Handlingsprogram, Klimaplanen
Auka løyving til handlingsprogrammet for Klimaplanen skal m.a. styrkja arbeidet med 
energiøkonomisering, miljøtiltak i eksisterande og nye fylkeskommunale bygningar, m.a. utprøving av 



løysingar med bruk av jordvarme og solenergi, utfasing av vedomnar i bynære strok, stimulera til meir 
bruk av sykkel som skuleskyss og vidare utvikling av ladestrukturen for elbilar.

Prosjekt spelemidler
Prosjektet skal medverka til at fleire lag og organisasjonar søkjer om støtte gjennom ordninga 
«spillmidler Norsk Tipping». Det skal utpeikast ein medarbeidar som får ansvar for arbeidet med rettleiing 
og utforming av søknader.

Fyllingsdalen teater
Det vert løyvd driftstilskot for Fyllingsdalen teater. Fyllingsdalen teater er Noregs største breiddeteater for 
barn og unge.

Folkefest Sykkel-VM
Løyvinga skal nyttast til ulike kulturarrangement i Bergen og dei øvrige arrangørkommunane og skal 
medverka til å skapa breitt engasjement og rundt Sykkel-VM.

Campus Bergen
«Campus Bergen» er eit felles prosjekt mellom idrettskretsen, Olympiatoppen, Høgskulen, Bergen 
kommune, Helse Bergen og Hordaland fylkeskommune. Målsettinga er at tilbodet skal starta opp i 2018. 
Det skal etablerast ein «campus» etter modell frå Sogndal. Løyvinga er del av eit spleiselag og skal sikra 
god framdrift i prosjektet og synleggjera utfordringar og konsekvensar for fylkeskommunen. Prosjektet 
vert fylgd opp i eiga sak. 

Handlingsprogram, Klimaplanen kr 4 000 000
Medfinansiering til kommunane ved bygging av fleirbrukshall kr 4 000 000
Folkefest Sykkel-VM kr 2 500 000
Campus Bergen kr 2 000 000
Toppidrettsanlegg, reversering av nedtrekk kr 1 000 000
Prosjekt folkehelse: Samarbeid med kommunane: kr 500 000
Prosjekt, stillingsressurs til bistand for søknad av spelemidlar kr 400 000
Fyllingsdalen teater kr 300 000
Øyremerkt tilskot til miljøorganisasjonar med fylkeslag kr 250 000
Fossegrimen på Voss kr 220 000
Liv og lyst kr 200 000
Kirkelig dialogsenter kr 200 000
Arboretet på Milde kr 200 000
Dokumentasjon av turbruk ved å installere fleire teljepunkt kr 200 000
Turistsatsing-sykkel Hellesøy-Fedje kr 150 000
Bergen og omland friluftsråd kr 130 000
FFO, funksjonshemmedes fellesorg kr 120 000
Kystsogevekene kr 100 000
Bømlo Teater. Prosjekt 2024 kr 100 000
Det akademiske kvarter kr 100 000
Edvard Grieg kor kr 100 000
Friluftsrådet vest kr 70 000
Fortidsminneforeningen kr 50 000
Driftsstøtte Pensjonistforbundet kr 50 000
Ungdommens fylkesutval kr 20 000
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Klimabudsjett
Fylkestinget vil styrkja det strategiske klimaarbeidet ved å integrera klimabudsjett i fylkeskommunens 
budsjettprosess. Klimabudsjettet skal innehalda oversikt over tiltaka som må til for å nå vedtekne 
klimamål, plassere ansvaret for gjennomføring tydelig i fylkeskommunen, og skal følgjast opp som ein 
del av den ordinære budsjett- og verksemdstyringa.

Gjennomgang av regionalavdelinga sitt arbeids- og ansvarsområde
Fylkestinget vil ha ein gjennomgang av arbeids- og ansvarsområdet til regionalavdelinga. 
Gjennomgangen skal synleggjera dagens oppgåver, kva som er lovpålagte oppgåver og ei vurdering av 
arbeidsdeling og fullmakter.

Tiltak mot sosial dumping i byggebransjen
Fylkestinget vil syna til anbefalinga frå KS, Byggenæringa, Fellesforbundet og DIFI om krav til firma som 
skal utføra offentlige byggeoppdrag. Fylkestinget vil be om at Hordaland fylkeskommune sluttar seg til 
tiltaksplanen «11 tiltak mot sosial dumping» og at dei tilrådde krava i planen vert lagt til grunn for alle 
byggeoppdrag for fylkeskommunen.

Vardeprosjekt
Fylkestinget vil be om at nye byggeprosjekt vert gjennomført som Vardeprosjekt der tilhøva ligg til rette 
for dette.

Vestnorsk Filmkommisjon
Vestnorsk filmkommisjon si verksemd er viktig både kulturpolitisk og næringspolitisk. Verksemda har 
betydning for store delar av Vestlandet og mottar også støtte frå Sogn og Fjordane, forutan Møre og 
Romsdal. For å sikre tryggare rammebetingelser bør det opprettas ein fast tilskotspost for Vestnorsk 
filmkommisjon. 

INNTEKTER DRIFT Kroner
Udisponerte midlar i rådmannen sitt framlegg  kr               20 000 000 
Mindre konsulentbruk  kr                 5 000 000 
Effektivisering drift  kr                 5 000 000 
Auke "Konsesjonskraftinntekter"  kr                 5 000 000 
Reduksjon reiseverksemd, auka bruk av videokonferanse for tilsette 
i Hordaland fylkeskommune  kr                 2 000 000 
Overføring frå disposisjonsfond  kr               11 550 000 
Auka billettinntekter ved fleire kollektivreisande  kr                 1 120 000 

TOTALE INNTEKTER DRIFT  kr               49 670 000 

UTGIFTER DRIFT  
Miljø og samferdsel                         Kroner
Fjerne ordninga med nattakst  kr                 9 000 000 
Utvide øvre aldersgrense for ungdomskortet med 1 år  kr                 9 000 000 
Førebuing og implementering av ny sonestruktur med verknad frå 2018  kr                 2 000 000 
Forprosjekt miljøteknologi ferje Breistein-Valestrandsfossen  kr                 1 000 000 

Opplæring og helse                           Kroner
Redusert eigendel skule-pc  kr                 3 000 000 
Ernæring i skulen. Skulefrukost til elevar, prioritert skular med høgt fråfall  kr                 3 000 000 
Lærekandidatordninga  kr                 2 100 000 
Styrke skulehelsetenesta i dialog med kommunane, prioriterte  skular  kr                 2 000 000 
Tannhelse, reduksjon eigendel for ungdom mellom 20 og 21 år  kr                 1 000 000 
Sjølvforsvarskurs for jenter  kr                    250 000 



Lærlingkonferanse Grieghallen  kr                    200 000 
Raftostiftelsen  kr                    160 000 

Kultur, idrett og regional utvikling                         Kroner
Handlingsmidlar Klimaplanen  kr                 4 000 000 
Prosjekt folkehelse: Samarbeid med kommunane:  kr                    500 000 
Prosjekt, stillingsressurs til bistand for søknad av spelemidlar  kr                    400 000 
Fyllingsdalen teater  kr                    300 000 
Søknadsbaserte tilskot til miljøorganisasjonane  kr                    250 000 
Fossegrimen på Voss  kr                    220 000 
Liv og lyst  kr                    200 000 
Kirkelig dialogsenter  kr                    200 000 
Arboretet på Minde  kr                    200 000 
Dokumentasjon av turbruk ved å installere fleire teljepunkt  kr                    200 000 
Turistsatsing-sykkel Hellesøy-Fedje  kr                    150 000 
Bergen og omland friluftsråd  kr                    130 000 
FFO, funksjonshemmedes fellesorg  kr                    120 000 
Kystsogevekene  kr                    100 000 
Bømlo Teater. Prosjekt 2024  kr                    100 000 
Det akademiske kvarter  kr                    100 000 
Edvard Grieg kor  kr                    100 000 
Friluftsrådet vest  kr                      70 000 
Fortidsminneforeningen  kr                      50 000 
Ungdommens fylkesutval  kr                      20 000 
Toppidrettsanlegg, reversering av nedtrekk  kr                 1 000 000 
Campus Bergen  kr                 2 000 000 
Medfinansiering til kommunane ved bygging av fleirbrukshall  kr                 4 000 000 
Driftsstøtte Pensjonistforbundet  kr                      50 000 
Folkefest Sykkel-VM  kr                 2 500 000 

TOTALE UTGIFTER DRIFT  kr               49 670 000 
BALANSE DRIFT  kr                               -   

INNTEKTER INVESTERING  
Midlar frå disposisjonsfond  kr                28 500 000 
TOTALE INNTEKTER INVESTERING  kr                28 500 000 
  
UTGIFTER INVESTERING                        Kroner
Punktutbetring/trygge skulevegar  kr                20 000 000 
Auke læremiddel/utstyr til dei vidaregåande skulane  kr                  4 250 000 
Busskur i Bergen, og tiltak venteskur hurtigbåt Askøy og Nordhordland  kr                  4 250 000 
Forsøksprosjekt sykkelparkering, søkbar pott for vidaregåande skular  kr                  2 000 000 
Utprøving nye betalingsløysingar om bord på bussar i distriktet -kr                  2 000 000 
TOTALE UTGIFTER INVESTERING  kr                28 500 000 
BALANSE INVESTERING  kr                                -   



PS 92/16 Selskapskontroll av arkivplikt og offentlegheit i fylkeskommunale 
selskap - Revisjonsrapport

Forslag til innstilling 

1. På bakgrunn av selskapskontroll av «Arkiv- og journalføringsplikt i selskap i Hordaland 
fylkeskommune», ber fylkestinget fylkesrådmannen syta for å:

a. Utforme retningsliner for arkiv og offentlegheit i selskap dei har eigarskap i. Dette for å sikra at 
selskapa følgjer regelverket, for å sikre innsyn i selskapa og for å sikre at arkivverdig 
dokumentasjon ikkje går tapt.

b. Følgje opp at det i selskapa er gjort dokumenterte vurderingar av kva krav selskapa er underlagt, 
knytt til arkiv og journalføring.

c. Laga ein prioritert handlingsplan til kontrollutvalet innan 1.3.2017 som viser kva tiltak som skal 
setjast i verk for å følgja opp tilrådingane i rapporten, når tiltaka skal setjast i verk og kven som 
skal ha ansvaret for iverksettinga.

2. På bakgrunn av selskapskontroll av «Arkiv- og journalføringsplikt i selskap i Hordaland 
fylkeskommune» ber fylkestinget Askøy bompengeselskap AS syta for å:

a. Følgje opp dei avvika som er nemnde i rapporten
b. Innføre naudsynte system og rutinar for å sikre at dei etterlever krav i regelverket
c. Laga ein prioritert handlingsplan til kontrollutvalet innan 1.3.2017 som viser kva tiltak som skal 

setjast i verk for å følgja opp tilrådingane i rapporten, når tiltaka skal setjast i verk og kven som 
skal ha ansvaret for iverksettinga.

3. På bakgrunn av selskapskontroll av «Arkiv- og journalføringsplikt i selskap i Hordaland 
fylkeskommune» ber fylkestinget Beredt AS syta for å:

a. Følgje opp dei avvika som er nemnde i rapporten
b. Innføre naudsynte system og rutinar for å sikre at dei etterlever krav i regelverket
c. Laga ein prioritert handlingsplan til kontrollutvalet innan 1.3.2017 som viser kva tiltak som skal 

setjast i verk for å følgja opp tilrådingane i rapporten, når tiltaka skal setjast i verk og kven som 
skal ha ansvaret for iverksettinga.

4. På bakgrunn av selskapskontroll av «Arkiv- og journalføringsplikt i selskap i Hordaland 
fylkeskommune» ber fylkestinget Business Region Bergen AS syta for å:

a. Følgje opp dei avvika som er nemnde i rapporten
b. Innføre naudsynte system og rutinar for å sikre at dei etterlever krav i regelverket
c. Laga ein prioritert handlingsplan til kontrollutvalet innan 1.3.2017 som viser kva tiltak som skal 

setjast i verk for å følgja opp tilrådingane i rapporten, når tiltaka skal setjast i verk og kven som 
skal ha ansvaret for iverksettinga.

5. På bakgrunn av selskapskontroll av «Arkiv- og journalføringsplikt i selskap i Hordaland 
fylkeskommune» ber fylkestinget Bybanen AS syta for å:

a. Følgje opp dei avvika som er nemnde i rapporten
b. Innføre naudsynte system og rutinar for å sikre at dei etterlever krav i regelverket
c. Laga ein prioritert handlingsplan til kontrollutvalet innan 1.3.2017 som viser kva tiltak som skal 

setjast i verk for å følgja opp tilrådingane i rapporten, når tiltaka skal setjast i verk og kven som 
skal ha ansvaret for iverksettinga.

6. På bakgrunn av selskapskontroll av «Arkiv- og journalføringsplikt i selskap i Hordaland 
fylkeskommune» ber fylkestinget Hardanger AKS AS syta for å:

a. Følgje opp dei avvika som er nemnde i rapporten
b. Innføre naudsynte system og rutinar for å sikre at dei etterlever krav i regelverket
c. Laga ein prioritert handlingsplan til kontrollutvalet innan 1.3.2017 som viser kva tiltak som skal 

setjast i verk for å følgja opp tilrådingane i rapporten, når tiltaka skal setjast i verk og kven som 
skal ha ansvaret for iverksettinga.



7. På bakgrunn av selskapskontroll av «Arkiv- og journalføringsplikt i selskap i Hordaland 
fylkeskommune» ber fylkestinget Hardangerbrua AS syta for å:

a. Følgje opp dei avvika som er nemnde i rapporten
b. Innføre naudsynte system og rutinar for å sikre at dei etterlever krav i regelverket
c. Laga ein prioritert handlingsplan til kontrollutvalet innan 1.3.2017 som viser kva tiltak som skal 

setjast i verk for å følgja opp tilrådingane i rapporten, når tiltaka skal setjast i verk og kven som 
skal ha ansvaret for iverksettinga.

8. På bakgrunn av selskapskontroll av «Arkiv- og journalføringsplikt i selskap i Hordaland 
fylkeskommune» ber fylkestinget Hordaland teater L/L syta for å:

a. Følgje opp dei avvika som er nemnde i rapporten
b. Innføre naudsynte system og rutinar for å sikre at dei etterlever krav i regelverket
c. Laga ein prioritert handlingsplan til kontrollutvalet innan 1.3.2017 som viser kva tiltak som skal 

setjast i verk for å følgja opp tilrådingane i rapporten, når tiltaka skal setjast i verk og kven som 
skal ha ansvaret for iverksettinga.

9. På bakgrunn av selskapskontroll av «Arkiv- og journalføringsplikt i selskap i Hordaland 
fylkeskommune» ber fylkestinget Kveik AS syta for å:

a. Følgje opp dei avvika som er nemnde i rapporten
b. Innføre naudsynte system og rutinar for å sikre at dei etterlever krav i regelverket
c. Laga ein prioritert handlingsplan til kontrollutvalet innan 1.3.2017 som viser kva tiltak som skal 

setjast i verk for å følgja opp tilrådingane i rapporten, når tiltaka skal setjast i verk og kven som 
skal ha ansvaret for iverksettinga.

10. På bakgrunn av selskapskontroll av «Arkiv- og journalføringsplikt i selskap i Hordaland 
fylkeskommune» ber fylkestinget Moster Amfi og kyrkjehistoriske senter AS syta for å:

a. Følgje opp dei avvika som er nemnde i rapporten
b. Innføre naudsynte system og rutinar for å sikre at dei etterlever krav i regelverket
c. Laga ein prioritert handlingsplan til kontrollutvalet innan 1.3.2017 som viser kva tiltak som skal 

setjast i verk for å følgja opp tilrådingane i rapporten, når tiltaka skal setjast i verk og kven som 
skal ha ansvaret for iverksettinga.

11. På bakgrunn av selskapskontroll av «Arkiv- og journalføringsplikt i selskap i Hordaland 
fylkeskommune» ber fylkestinget Odda Vegfinans AS syta for å:

a. Følgje opp dei avvika som er nemnde i rapporten
b. Innføre naudsynte system og rutinar for å sikre at dei etterlever krav i regelverket
c. Laga ein prioritert handlingsplan til kontrollutvalet innan 1.3.2017 som viser kva tiltak som skal 

setjast i verk for å følgja opp tilrådingane i rapporten, når tiltaka skal setjast i verk og kven som 
skal ha ansvaret for iverksettinga.

12. På bakgrunn av selskapskontroll av «Arkiv- og journalføringsplikt i selskap i Hordaland 
fylkeskommune» ber fylkestinget Sunnhordland Lufthavn AS syta for å:

a. Følgje opp dei avvika som er nemnde i rapporten
b. Innføre naudsynte system og rutinar for å sikre at dei etterlever krav i regelverket
c. Laga ein prioritert handlingsplan til kontrollutvalet innan 1.3.2017 som viser kva tiltak som skal 

setjast i verk for å følgja opp tilrådingane i rapporten, når tiltaka skal setjast i verk og kven som 
skal ha ansvaret for iverksettinga.

13. På bakgrunn av selskapskontroll av «Arkiv- og journalføringsplikt i selskap i Hordaland 
fylkeskommune» ber fylkestinget Vestnorsk Filmsenter AS syta for å:

a. Følgje opp dei avvika som er nemnde i rapporten
b. Innføre naudsynte system og rutinar for å sikre at dei etterlever krav i regelverket
c. Laga ein prioritert handlingsplan til kontrollutvalet innan 1.3.2017 som viser kva tiltak som skal 

setjast i verk for å følgja opp tilrådingane i rapporten, når tiltaka skal setjast i verk og kven som 
skal ha ansvaret for iverksettinga.



Saksprotokoll i kontrollutvalet - 17.11.2016 

Handsaming i møtet
Forslag til innstilling vart samrøystes vedteke.

Innstilling
1. På bakgrunn av selskapskontroll av «Arkiv- og journalføringsplikt i selskap i Hordaland 

fylkeskommune», ber fylkestinget fylkesrådmannen syta for å:

a. Utforme retningsliner for arkiv og offentlegheit i selskap dei har eigarskap i. Dette for å sikra at 
selskapa følgjer regelverket, for å sikre innsyn i selskapa og for å sikre at arkivverdig 
dokumentasjon ikkje går tapt.

b. Følgje opp at det i selskapa er gjort dokumenterte vurderingar av kva krav selskapa er underlagt, 
knytt til arkiv og journalføring.

c. Laga ein prioritert handlingsplan til kontrollutvalet innan 1.3.2017 som viser kva tiltak som skal 
setjast i verk for å følgja opp tilrådingane i rapporten, når tiltaka skal setjast i verk og kven som 
skal ha ansvaret for iverksettinga.

2. På bakgrunn av selskapskontroll av «Arkiv- og journalføringsplikt i selskap i Hordaland 
fylkeskommune» ber fylkestinget Askøy bompengeselskap AS syta for å:

a. Følgje opp dei avvika som er nemnde i rapporten
b. Innføre naudsynte system og rutinar for å sikre at dei etterlever krav i regelverket
c. Laga ein prioritert handlingsplan til kontrollutvalet innan 1.3.2017 som viser kva tiltak som skal 

setjast i verk for å følgja opp tilrådingane i rapporten, når tiltaka skal setjast i verk og kven som 
skal ha ansvaret for iverksettinga.

3. På bakgrunn av selskapskontroll av «Arkiv- og journalføringsplikt i selskap i Hordaland 
fylkeskommune» ber fylkestinget Beredt AS syta for å:

a. Følgje opp dei avvika som er nemnde i rapporten
b. Innføre naudsynte system og rutinar for å sikre at dei etterlever krav i regelverket
c. Laga ein prioritert handlingsplan til kontrollutvalet innan 1.3.2017 som viser kva tiltak som skal 

setjast i verk for å følgja opp tilrådingane i rapporten, når tiltaka skal setjast i verk og kven som 
skal ha ansvaret for iverksettinga.

4. På bakgrunn av selskapskontroll av «Arkiv- og journalføringsplikt i selskap i Hordaland 
fylkeskommune» ber fylkestinget Business Region Bergen AS syta for å:

a. Følgje opp dei avvika som er nemnde i rapporten
b. Innføre naudsynte system og rutinar for å sikre at dei etterlever krav i regelverket
c. Laga ein prioritert handlingsplan til kontrollutvalet innan 1.3.2017 som viser kva tiltak som skal 

setjast i verk for å følgja opp tilrådingane i rapporten, når tiltaka skal setjast i verk og kven som 
skal ha ansvaret for iverksettinga.

5. På bakgrunn av selskapskontroll av «Arkiv- og journalføringsplikt i selskap i Hordaland 
fylkeskommune» ber fylkestinget Bybanen AS syta for å:

a. Følgje opp dei avvika som er nemnde i rapporten
b. Innføre naudsynte system og rutinar for å sikre at dei etterlever krav i regelverket
c. Laga ein prioritert handlingsplan til kontrollutvalet innan 1.3.2017 som viser kva tiltak som skal 

setjast i verk for å følgja opp tilrådingane i rapporten, når tiltaka skal setjast i verk og kven som 
skal ha ansvaret for iverksettinga.

6. På bakgrunn av selskapskontroll av «Arkiv- og journalføringsplikt i selskap i Hordaland 
fylkeskommune» ber fylkestinget Hardanger AKS AS syta for å:

a. Følgje opp dei avvika som er nemnde i rapporten
b. Innføre naudsynte system og rutinar for å sikre at dei etterlever krav i regelverket
c. Laga ein prioritert handlingsplan til kontrollutvalet innan 1.3.2017 som viser kva tiltak som skal 

setjast i verk for å følgja opp tilrådingane i rapporten, når tiltaka skal setjast i verk og kven som 
skal ha ansvaret for iverksettinga.



7. På bakgrunn av selskapskontroll av «Arkiv- og journalføringsplikt i selskap i Hordaland 
fylkeskommune» ber fylkestinget Hardangerbrua AS syta for å:

a. Følgje opp dei avvika som er nemnde i rapporten
b. Innføre naudsynte system og rutinar for å sikre at dei etterlever krav i regelverket
c. Laga ein prioritert handlingsplan til kontrollutvalet innan 1.3.2017 som viser kva tiltak som skal 

setjast i verk for å følgja opp tilrådingane i rapporten, når tiltaka skal setjast i verk og kven som 
skal ha ansvaret for iverksettinga.

8. På bakgrunn av selskapskontroll av «Arkiv- og journalføringsplikt i selskap i Hordaland 
fylkeskommune» ber fylkestinget Hordaland teater L/L syta for å:

a. Følgje opp dei avvika som er nemnde i rapporten
b. Innføre naudsynte system og rutinar for å sikre at dei etterlever krav i regelverket
c. Laga ein prioritert handlingsplan til kontrollutvalet innan 1.3.2017 som viser kva tiltak som skal 

setjast i verk for å følgja opp tilrådingane i rapporten, når tiltaka skal setjast i verk og kven som 
skal ha ansvaret for iverksettinga.

9. På bakgrunn av selskapskontroll av «Arkiv- og journalføringsplikt i selskap i Hordaland 
fylkeskommune» ber fylkestinget Kveik AS syta for å:

a. Følgje opp dei avvika som er nemnde i rapporten
b. Innføre naudsynte system og rutinar for å sikre at dei etterlever krav i regelverket
c. Laga ein prioritert handlingsplan til kontrollutvalet innan 1.3.2017 som viser kva tiltak som skal 

setjast i verk for å følgja opp tilrådingane i rapporten, når tiltaka skal setjast i verk og kven som 
skal ha ansvaret for iverksettinga.

10. På bakgrunn av selskapskontroll av «Arkiv- og journalføringsplikt i selskap i Hordaland 
fylkeskommune» ber fylkestinget Moster Amfi og kyrkjehistoriske senter AS syta for å:

a. Følgje opp dei avvika som er nemnde i rapporten
b. Innføre naudsynte system og rutinar for å sikre at dei etterlever krav i regelverket
c. Laga ein prioritert handlingsplan til kontrollutvalet innan 1.3.2017 som viser kva tiltak som skal 

setjast i verk for å følgja opp tilrådingane i rapporten, når tiltaka skal setjast i verk og kven som 
skal ha ansvaret for iverksettinga.

11. På bakgrunn av selskapskontroll av «Arkiv- og journalføringsplikt i selskap i Hordaland 
fylkeskommune» ber fylkestinget Odda Vegfinans AS syta for å:

a. Følgje opp dei avvika som er nemnde i rapporten
b. Innføre naudsynte system og rutinar for å sikre at dei etterlever krav i regelverket
c. Laga ein prioritert handlingsplan til kontrollutvalet innan 1.3.2017 som viser kva tiltak som skal 

setjast i verk for å følgja opp tilrådingane i rapporten, når tiltaka skal setjast i verk og kven som 
skal ha ansvaret for iverksettinga.

12. På bakgrunn av selskapskontroll av «Arkiv- og journalføringsplikt i selskap i Hordaland 
fylkeskommune» ber fylkestinget Sunnhordland Lufthavn AS syta for å:

a. Følgje opp dei avvika som er nemnde i rapporten
b. Innføre naudsynte system og rutinar for å sikre at dei etterlever krav i regelverket
c. Laga ein prioritert handlingsplan til kontrollutvalet innan 1.3.2017 som viser kva tiltak som skal 

setjast i verk for å følgja opp tilrådingane i rapporten, når tiltaka skal setjast i verk og kven som 
skal ha ansvaret for iverksettinga.

13. På bakgrunn av selskapskontroll av «Arkiv- og journalføringsplikt i selskap i Hordaland 
fylkeskommune» ber fylkestinget Vestnorsk Filmsenter AS syta for å:

a. Følgje opp dei avvika som er nemnde i rapporten
b. Innføre naudsynte system og rutinar for å sikre at dei etterlever krav i regelverket
c. Laga ein prioritert handlingsplan til kontrollutvalet innan 1.3.2017 som viser kva tiltak som skal 

setjast i verk for å følgja opp tilrådingane i rapporten, når tiltaka skal setjast i verk og kven som 
skal ha ansvaret for iverksettinga.



Saksprotokoll i fylkestinget - 14.12.2016 

Følgjande stilte spørsmål om dei var ugilde fordi dei er styremedlemer eller varamedlemer som har møtt i 
styret for ei av dei 12 verksemdene som er nemnd i innstillinga punkt 2-13:

Beate Husa, KrF 
Roald Kvamme, A 
Kari Foseid Aakre, A 
Karen Sørensen Bernardini, A
Roald Stenseide, Frp 
Jon Askeland, Sp
Astrid Aarhus Byrknes, KrF 
Benthe Bondhus, Sp 
Pål Kårbø, KrF 
Terje Søviknes, Frp 
Geir Angeltveit, V 
Gunnar Moland
Mona Røsvik Strømme, H
Nils T. Bjørke, Sp
Geir Kjell Andersland, V
Svein Halleraker, H
Øyvind Strømmen, MDG
Natalie Golis, MDG
Gunn Berit Lunde Aarvik, A
Kine Bratli Dale, A
Gustav Bahus, Frp

Representantane gjekk frå under vurderinga av spørsmålet om dei var ugilde.

Fylkestinget vedtok samrøystes at dei 21 representantane var ugilde. Jf. forvaltningslova § 6, 1. ledd e.

Representantane gjekk frå under behandlinga av saka. 

Elizabeth Toft Erichsen (V) møtte for Geir Angeltveit i saka.

Det var 37 representantar til stades.

Leiaren av kontrollutvalet, Inge Reidar Kallevåg (H) opplyste at punkt 4 i innstillinga utgår fordi Business 
Region Bergen AS er nedlagt.

Røysting
Innstillinga vart samrøystes vedteken.

Vedtak

1. På bakgrunn av selskapskontroll av «Arkiv- og journalføringsplikt i selskap i Hordaland 
fylkeskommune», ber fylkestinget fylkesrådmannen syta for å:

a. Utforme retningsliner for arkiv og offentlegheit i selskap dei har eigarskap i. Dette for å sikra at 
selskapa følgjer regelverket, for å sikre innsyn i selskapa og for å sikre at arkivverdig 
dokumentasjon ikkje går tapt.

b. Følgje opp at det i selskapa er gjort dokumenterte vurderingar av kva krav selskapa er underlagt, 
knytt til arkiv og journalføring.

c. Laga ein prioritert handlingsplan til kontrollutvalet innan 1.3.2017 som viser kva tiltak som skal 
setjast i verk for å følgja opp tilrådingane i rapporten, når tiltaka skal setjast i verk og kven som 
skal ha ansvaret for iverksettinga.

2. På bakgrunn av selskapskontroll av «Arkiv- og journalføringsplikt i selskap i Hordaland 
fylkeskommune» ber fylkestinget Askøy bompengeselskap AS syta for å:

a. Følgje opp dei avvika som er nemnde i rapporten
b. Innføre naudsynte system og rutinar for å sikre at dei etterlever krav i regelverket
c. Laga ein prioritert handlingsplan til kontrollutvalet innan 1.3.2017 som viser kva tiltak som skal 

setjast i verk for å følgja opp tilrådingane i rapporten, når tiltaka skal setjast i verk og kven som 



skal ha ansvaret for iverksettinga.

3. På bakgrunn av selskapskontroll av «Arkiv- og journalføringsplikt i selskap i Hordaland 
fylkeskommune» ber fylkestinget Beredt AS syta for å:

a. Følgje opp dei avvika som er nemnde i rapporten
b. Innføre naudsynte system og rutinar for å sikre at dei etterlever krav i regelverket
c. Laga ein prioritert handlingsplan til kontrollutvalet innan 1.3.2017 som viser kva tiltak som skal 

setjast i verk for å følgja opp tilrådingane i rapporten, når tiltaka skal setjast i verk og kven som 
skal ha ansvaret for iverksettinga.

4. På bakgrunn av selskapskontroll av «Arkiv- og journalføringsplikt i selskap i Hordaland 
fylkeskommune» ber fylkestinget Bybanen AS syta for å:

a. Følgje opp dei avvika som er nemnde i rapporten
b. Innføre naudsynte system og rutinar for å sikre at dei etterlever krav i regelverket
c. Laga ein prioritert handlingsplan til kontrollutvalet innan 1.3.2017 som viser kva tiltak som skal 

setjast i verk for å følgja opp tilrådingane i rapporten, når tiltaka skal setjast i verk og kven som 
skal ha ansvaret for iverksettinga.

5. På bakgrunn av selskapskontroll av «Arkiv- og journalføringsplikt i selskap i Hordaland 
fylkeskommune» ber fylkestinget Hardanger AKS AS syta for å:

a. Følgje opp dei avvika som er nemnde i rapporten
b. Innføre naudsynte system og rutinar for å sikre at dei etterlever krav i regelverket
c. Laga ein prioritert handlingsplan til kontrollutvalet innan 1.3.2017 som viser kva tiltak som skal 

setjast i verk for å følgja opp tilrådingane i rapporten, når tiltaka skal setjast i verk og kven som 
skal ha ansvaret for iverksettinga.

6. På bakgrunn av selskapskontroll av «Arkiv- og journalføringsplikt i selskap i Hordaland 
fylkeskommune» ber fylkestinget Hardangerbrua AS syta for å:

a. Følgje opp dei avvika som er nemnde i rapporten
b. Innføre naudsynte system og rutinar for å sikre at dei etterlever krav i regelverket
c. Laga ein prioritert handlingsplan til kontrollutvalet innan 1.3.2017 som viser kva tiltak som skal 

setjast i verk for å følgja opp tilrådingane i rapporten, når tiltaka skal setjast i verk og kven som 
skal ha ansvaret for iverksettinga.

7. På bakgrunn av selskapskontroll av «Arkiv- og journalføringsplikt i selskap i Hordaland 
fylkeskommune» ber fylkestinget Hordaland teater L/L syta for å:

a. Følgje opp dei avvika som er nemnde i rapporten
b. Innføre naudsynte system og rutinar for å sikre at dei etterlever krav i regelverket
c. Laga ein prioritert handlingsplan til kontrollutvalet innan 1.3.2017 som viser kva tiltak som skal 

setjast i verk for å følgja opp tilrådingane i rapporten, når tiltaka skal setjast i verk og kven som 
skal ha ansvaret for iverksettinga.

8. På bakgrunn av selskapskontroll av «Arkiv- og journalføringsplikt i selskap i Hordaland 
fylkeskommune» ber fylkestinget Kveik AS syta for å:

a. Følgje opp dei avvika som er nemnde i rapporten
b. Innføre naudsynte system og rutinar for å sikre at dei etterlever krav i regelverket
c. Laga ein prioritert handlingsplan til kontrollutvalet innan 1.3.2017 som viser kva tiltak som skal 

setjast i verk for å følgja opp tilrådingane i rapporten, når tiltaka skal setjast i verk og kven som 
skal ha ansvaret for iverksettinga.

9. På bakgrunn av selskapskontroll av «Arkiv- og journalføringsplikt i selskap i Hordaland 
fylkeskommune» ber fylkestinget Moster Amfi og kyrkjehistoriske senter AS syta for å:

a. Følgje opp dei avvika som er nemnde i rapporten
b. Innføre naudsynte system og rutinar for å sikre at dei etterlever krav i regelverket
c. Laga ein prioritert handlingsplan til kontrollutvalet innan 1.3.2017 som viser kva tiltak som skal 

setjast i verk for å følgja opp tilrådingane i rapporten, når tiltaka skal setjast i verk og kven som 



skal ha ansvaret for iverksettinga.

10. På bakgrunn av selskapskontroll av «Arkiv- og journalføringsplikt i selskap i Hordaland 
fylkeskommune» ber fylkestinget Odda Vegfinans AS syta for å:

a. Følgje opp dei avvika som er nemnde i rapporten
b. Innføre naudsynte system og rutinar for å sikre at dei etterlever krav i regelverket
c. Laga ein prioritert handlingsplan til kontrollutvalet innan 1.3.2017 som viser kva tiltak som skal 

setjast i verk for å følgja opp tilrådingane i rapporten, når tiltaka skal setjast i verk og kven som 
skal ha ansvaret for iverksettinga.

11. På bakgrunn av selskapskontroll av «Arkiv- og journalføringsplikt i selskap i Hordaland 
fylkeskommune» ber fylkestinget Sunnhordland Lufthavn AS syta for å:

a. Følgje opp dei avvika som er nemnde i rapporten
b. Innføre naudsynte system og rutinar for å sikre at dei etterlever krav i regelverket
c. Laga ein prioritert handlingsplan til kontrollutvalet innan 1.3.2017 som viser kva tiltak som skal 

setjast i verk for å følgja opp tilrådingane i rapporten, når tiltaka skal setjast i verk og kven som 
skal ha ansvaret for iverksettinga.

12. På bakgrunn av selskapskontroll av «Arkiv- og journalføringsplikt i selskap i Hordaland 
fylkeskommune» ber fylkestinget Vestnorsk Filmsenter AS syta for å:

a. Følgje opp dei avvika som er nemnde i rapporten
b. Innføre naudsynte system og rutinar for å sikre at dei etterlever krav i regelverket
c. Laga ein prioritert handlingsplan til kontrollutvalet innan 1.3.2017 som viser kva tiltak som skal 

setjast i verk for å følgja opp tilrådingane i rapporten, når tiltaka skal setjast i verk og kven som 
skal ha ansvaret for iverksettinga.

PS 93/16 Forvaltningsrevisjon innan innkjøp og forretningsdrift i vidaregåande 
skular - Revisjonsrapport

Forslag til innstilling

På bakgrunn av forvaltningsrevisjon innan «innkjøp og forretningsdrift i vidaregåande skular i Hordaland» 
ber fylkestinget fylkesrådmannen syta for:

1. At pågåande ulovlege innkjøp ved skulane som er påpeikt i rapporten vert avslutta og 
gjennomført med konkurranse i samsvar med krava i regelverket. I dette ligg det også:

a) At det snarast vert etablert kontrollrutinar ved skulane for å avdekke og følgje opp 
eventuelle brot på rutinar og regelverk i innkjøpsarbeidet

b) Å utarbeide prosedyre for innhenting av tilbod frå fleire leverandørar, slik det er lagt opp 
til i retningslinjene, som einingane kan støtte seg på i gjennomføring av mindre innkjøp

2. Å utarbeide retningsliner for dokumentasjon og kontroll av kontantsal, og sørgje for at kontantsal 
blir handtert i samsvar med krav i bokføringsforskrifta

3. Å utarbeide:
a) Oversikter over varelager og rutinar for vareteljing
b) Oversikter over maskiner og utstyr
c) Eit formalisert system for utlån og utleige av maskiner og utstyr
d) Oppdaterte retningsliner knytt til utlån, utleige og avhending, og sikre at skulane vert 

gjort kjende med retningslinene
4. Å vurdere å innføre retningsliner knytt til kven som kan kjøpe inn varer ved skulane som 

omfattar:
a) Kven som har høve til å kjøpe inn varer og tenester til skulen, kva typar varer/tenester og 

beløpsgrenser 
b) Krav til kva opplæring dei som har ansvar for innkjøp skal ha

5. Å vurdere å setja minimumskrav til opplæring for alle som har fullmakt til å gjennomføre 
anskaffingar, og vurderer om innkjøpsseksjonen i så fall bør få ansvar for å følgja opp 
minimumskrava til opplæring i fylkeskommunen 

6. Å vurdere om det er mogleg å finna betre metodar for å innhenta meir pålitelege data for måltalet 



«andel kjøp innanfor avtale»»
7. Å laga ein prioritert handlingsplan til kontrollutvalet innan 1.2.2017 som viser kva tiltak som skal 

setjast i verk for å følgja opp tilrådingane i rapporten, når tiltaka skal setjast i verk og kven som 
skal ha ansvaret for iverksettinga.

Saksprotokoll i kontrollutvalet - 17.11.2016 

Handsaming i møtet
Kontrollutvalet ber om at leiar i utvalet får inntil 15 minuttar til å presentere revisjonsrapporten for 
fylkestinget i desember.

Forslag til innstilling vart samrøystes vedteke.

Innstilling
På bakgrunn av forvaltningsrevisjon innan «innkjøp og forretningsdrift i vidaregåande skular i Hordaland» 
ber fylkestinget fylkesrådmannen syta for:

1. At pågåande ulovlege innkjøp ved skulane som er påpeikt i rapporten vert avslutta og 
gjennomført med konkurranse i samsvar med krava i regelverket. I dette ligg det også:

c) At det snarast vert etablert kontrollrutinar ved skulane for å avdekke og følgje opp 
eventuelle brot på rutinar og regelverk i innkjøpsarbeidet

d) Å utarbeide prosedyre for innhenting av tilbod frå fleire leverandørar, slik det er lagt opp 
til i retningslinjene, som einingane kan støtte seg på i gjennomføring av mindre innkjøp

2. Å utarbeide retningsliner for dokumentasjon og kontroll av kontantsal, og sørgje for at kontantsal 
blir handtert i samsvar med krav i bokføringsforskrifta

3. Å utarbeide:
e) Oversikter over varelager og rutinar for vareteljing
f) Oversikter over maskiner og utstyr
g) Eit formalisert system for utlån og utleige av maskiner og utstyr
h) Oppdaterte retningsliner knytt til utlån, utleige og avhending, og sikre at skulane vert 

gjort kjende med retningslinene
4. Å vurdere å innføre retningsliner knytt til kven som kan kjøpe inn varer ved skulane som 

omfattar:
c) Kven som har høve til å kjøpe inn varer og tenester til skulen, kva typar varer/tenester og 

beløpsgrenser 
d) Krav til kva opplæring dei som har ansvar for innkjøp skal ha

5. Å vurdere å setja minimumskrav til opplæring for alle som har fullmakt til å gjennomføre 
anskaffingar, og vurderer om innkjøpsseksjonen i så fall bør få ansvar for å følgja opp 
minimumskrava til opplæring i fylkeskommunen 

6. Å vurdere om det er mogleg å finna betre metodar for å innhenta meir pålitelege data for måltalet 
«andel kjøp innanfor avtale»»

7. Å laga ein prioritert handlingsplan til kontrollutvalet innan 1.2.2017 som viser kva tiltak som skal 
setjast i verk for å følgja opp tilrådingane i rapporten, når tiltaka skal setjast i verk og kven som 
skal ha ansvaret for iverksettinga.

Saksprotokoll i fylkestinget - 14.12.2016 

Leiaren av kontrollutvalet, Inge Reidar Kallevåg (H), gjorde greie for innhaldet i revisjonsrapporten.

Det var 56 representantar til stades.

Innstillinga vart samrøystes vedteken



Vedtak

På bakgrunn av forvaltningsrevisjon innan «innkjøp og forretningsdrift i vidaregåande skular i Hordaland» 
ber fylkestinget fylkesrådmannen syta for:

1. At pågåande ulovlege innkjøp ved skulane som er påpeikt i rapporten vert avslutta og 
gjennomført med konkurranse i samsvar med krava i regelverket. I dette ligg det også:

a) At det snarast vert etablert kontrollrutinar ved skulane for å avdekke og følgje opp 
eventuelle brot på rutinar og regelverk i innkjøpsarbeidet

b) Å utarbeide prosedyre for innhenting av tilbod frå fleire leverandørar, slik det er lagt opp 
til i retningslinjene, som einingane kan støtte seg på i gjennomføring av mindre innkjøp.

2. Å utarbeide retningsliner for dokumentasjon og kontroll av kontantsal, og sørgje for at kontantsal 
blir handtert i samsvar med krav i bokføringsforskrifta.

3. Å utarbeide:
a) Oversikter over varelager og rutinar for vareteljing
b) Oversikter over maskiner og utstyr
c) Eit formalisert system for utlån og utleige av maskiner og utstyr
d) Oppdaterte retningsliner knytt til utlån, utleige og avhending, og sikre at skulane vert 

gjort kjende med retningslinene

4. Å vurdere å innføre retningsliner knytt til kven som kan kjøpe inn varer ved skulane som 
omfattar:

a) Kven som har høve til å kjøpe inn varer og tenester til skulen, kva typar varer/tenester og 
beløpsgrenser 

b) Krav til kva opplæring dei som har ansvar for innkjøp skal ha

5. Å vurdere å setja minimumskrav til opplæring for alle som har fullmakt til å gjennomføre 
anskaffingar, og vurderer om innkjøpsseksjonen i så fall bør få ansvar for å følgja opp 
minimumskrava til opplæring i fylkeskommunen.
 

6. Å vurdere om det er mogleg å finna betre metodar for å innhenta meir pålitelege data for måltalet 
«andel kjøp innanfor avtale»».

7. Å laga ein prioritert handlingsplan til kontrollutvalet innan 1.2.2017 som viser kva tiltak som skal 
setjast i verk for å følgja opp tilrådingane i rapporten, når tiltaka skal setjast i verk og kven som 
skal ha ansvaret for iverksettinga.

PS 94/16 Fagskolen i Hordaland og yrkesfagleg vidaregåande skule samlokalisert 
på Laksevåg

Forslag til innstilling

1. Fylkestinget tek premissane i fylkesrådmannen sitt saksframlegg til vitande.

2. Fylkestinget ber fylkesrådmannen setje i verk vedtaket frå 04.10.16 i samsvar med 
gjennomføringsplanen presentert i dette saksframlegget.

Saksprotokoll i utval for opplæring og helse - 03.11.2016 

Roald Stenseide, Frp, sette fram slikt oversendingsforslag til fylkesutvalet:

«Bergen Maritime vgs er et merkenavn og bør videreføres sjølv om skolen flyttes til Laksevåg.»

Emil Gadolin, A, sette fram slikt forslag på vegner av A, KrF, Sp, SV:

«Utval for opplæring og helse støttar fylkesrådmannen si innstilling, men ber fylkesrådmannen 
utgreie meir nøye om det er naudsynt på avslutte all undervisningsaktivitet i bygge- og 
rehabiliteringsperioden fram mot fylkestingsmøtet i desember 2016.»



Solbjørg Marjala, R, sette fram slikt forslag:

«1. Utvalg for helse og opplæring er uenige i måten nedleggelsen av Laksevåg vgs blir foreslått 
håndtert på.

2. Utvalget ser viktigheten av å beholde TO (Tilrettelagt opplæring), BA (Bygg og Anlegg), samt 
vg2 kjemiprosess og elektrotilbudet (3årig) for fremtidige ingeniører.

3. Utvalget ber derfor administrasjonen snarest utarbeide en plan for a) hvordan en kan 
videreføre disse fagene/linjene og b) holde skolen oppe under ombygningen/utvidingen, slik at 
en ikke mister tilbudet til noen av de svakeste elevene (TO) eller mister fagmiljøer.»

Røysting
Fylkesrådmannen si innstilling punkt 1 vart vedteke som innstilling til fylkesutvalet med 14 røyster mot 1 
røyst (R) for Marjala sitt forslag punkt 1.
Fylkesrådmannen si innstilling punkt 2 vart vedteke som innstilling til fylkesutvalet med 13 røyster mot 2 
røyster (R, SV) for Marjala sitt forslag punkt 2.
Gadolin sitt forslag vart vedteke med 14 røyster mot 1 røyst (R) for Marjala sitt forslag punkt 3.
Utvalet slutta seg til at Stenseide sitt forslag vert sendt til fylkesutvalet utan realitetshandsaming.

Vedtak

1. Utval for opplæring og helse  støttar fylkesrådmannen si innstilling, men ber fylkesrådmannen 
utgreie meir nøye om det er naudsynt på avslutte all undervisningsaktivitet i bygge- og 
rehabiliteringsperioden fram mot fylkestingsmøtet i desember 2016.

Innstilling til fylkesutvalet

1. Fylkestinget tek premissane i fylkesrådmannen sitt saksframlegg til vitande.

2. Fylkestinget ber Fylkesrådmannen setje i verk vedtaket frå 04.10.16 i samsvar med 
gjennomføringsplanen presentert i dette saksframlegget.

Saksprotokoll i fylkesutvalet - 17.11.2016 

Silja Ekeland Bjørkly (H) sette på vegner av H, Frp og V fram slikt forslag (a):

«Nytt punkt 3:
Namnet på den nye vidaregåande vert å komme tilbake til seinare.»

Silja Ekeland Bjørkly (H) sette på vegner av H, Frp og V fram slikt forslag (b):

«Tillegg til nytt punkt 3:
Bergen maritime videregående skole er eit viktig merkenamn i høve maritim utdanning i 
Hordaland.»

Røysting
Innstillinga vart vedteken som innstilling til mot 1 røyst (SV).
Bjørkly sitt forslag (a) vart samrøystes vedteke som innstilling til fylkestinget.
Bjørkly sitt forslag (b) fekk 6 røyster (H, Frp, V) og fall.

Innstilling til fylkestinget

1. Fylkestinget tek premissane i fylkesrådmannen sitt saksframlegg til vitande.

2. Fylkestinget ber fylkesrådmannen setje i verk vedtaket frå 04.10.16 i samsvar med 
gjennomføringsplanen presentert i dette saksframlegget.

3. Namnet på den nye vidaregåande vert å komme tilbake til seinare.



Saksprotokoll i fylkestinget - 13.12.2016 

Emil Gadolin (A) sette fram slikt forslag:

«Saka vert utsett til marstinget 2017.»

Røysting (forslaget om utsetjing)
Det var 56 representantar til stades.

Gadolin sitt forslag fekk 32 røyster (A, KrF, Sp, SV, R) og vart vedteke.

Vedtak

Saka vert utsett til marstinget 2017.

PS 95/16 Ny inntaksmodell til vidaregåande skular i Hordaland fylkeskommune 
frå skuleåret 2017/2018.

Forslag til innstilling

1. Hordaland fylkeskommune held fram med dagens karakterstyrte inntaksmodell.

2. Det vert presisert i lokal inntaksforskrift at elevar som får uforholdsmessig lang reiseveg, kan 
vurderast skjønsmessig i forhold til inntak på nærskulen.

3. Fylkesrådmannen får fullmakt til å endra lokal inntaksforskrift i tråd med punkt 2. Ny 
inntaksforskrift vert lagt fram som melding til Utval for opplæring og helse i januar 2017

Saksprotokoll i yrkesopplæringsnemnda - 26.10.2016 

Tom Knudsen / Roger Pilskog sette fram følgjande forslag på vegne av NHO/LO:

1.Yrkesopplæringsnemnda slutter seg til rådmannens innstilling
2. Skole og klassestruktur innen yrkesfag må reflektere tilgang på læreplasser og arbeidslivets behov.
3. Tilbud som kun opprettes på en skole må alle elever i fylket kunne søke til.

Røysting
Knudsen/Pilskog sitt forslag vart samrøystes vedteke.

Tilråding frå yrkesopplæringsnemnda:

1 .Yrkesopplæringsnemnda slutter seg til rådmannens innstilling

2. Skole og klassestruktur innen yrkesfag må reflektere tilgang på læreplasser og arbeidslivets behov.

3.  Tilbud som kun opprettes på en skole må alle elever i fylket kunne søke til.

Saksprotokoll i utval for opplæring og helse - 03.11.2016 

Emil Gadolin, A, sette fram slikt forslag på vegner av A, KrF, Sp, MDG:

«Alternativt forslag:
Hordaland fylkeskommune tek utgangspunkt dagens inntaksmodell, med desse endringane:

- Elevar frå VG1 innan dei studieførebuande utdanningsprogramma skal ha ein rett til å 
fortsette på same skule på neste trinn påfølgjande skuleår.

- Innføre ein reisetidsgaranti for å sikre at ingen elevar får urimeleg lang ufrivillig reisetid. 
Det må presiserast i lokal inntaksforskrift at desse elevane skal vurderast 
skjønnsmessig for inntak på nærskulen.

Fylkesrådmannen får fullmakt til å endre lokal inntaksforskrift i tråd med dette. Ny 
inntaksforskrift vert lagt fram som melding til utval for opplæring og helse i januar 2017.



Det skal gjerast ein eigen vurdering av om ordninga med rett frå VG1 til VG2 og skal gjelde for 
Musikk, Dans og Drama.»

Solbjørg Marjala, R, sette fram slikt forslag på vegner av R, SV:

«Utvalget for helse og opplæring er ikke fornøyd med saksframlegget. Vi ønsker å få saken 
utredet på nytt med henblikk på å få innført nærskoleprinsippet.»

Røysting
Marjala sitt forslag fekk 2 røyster (R, SV) og fall.
Gadolin sitt forslag vart vedteke som innstilling til fylkesutvalet med 9 røyster mot 6 røyster (Frp, H, V) for 
fylkesrådmannen sitt forslag.

Innstilling til fylkesutvalet

Hordaland fylkeskommune tek utgangspunkt dagens inntaksmodell, med desse endringane:
- Elevar frå VG1 innan dei studieførebuande utdanningsprogramma skal ha ein rett til å fortsetje på 

same skule på neste trinn påfølgjande skuleår.
- Innføre ein reisetidsgaranti for å sikre at ingen elevar får urimeleg lang ufrivillig reisetid. Det må 

presiserast i lokal inntaksforskrift at desse elevane skal vurderast skjønnsmessig for inntak på 
nærskulen.

Fylkesrådmannen får fullmakt til å endre lokal inntaksforskrift i tråd med dette. Ny inntaksforskrift vert lagt 
fram som melding til utval for opplæring og helse i januar 2017.

Det skal gjerast ein eigen vurdering av om ordninga med rett frå VG1 til VG2 og skal gjelde for Musikk, 
Dans og Drama.

Saksprotokoll i fylkesutvalet - 17.11.2016 

Silja Ekeland Bjørkly (H) sette på vegner av H og Frp fram slikt forslag:

1. «Hordaland fylkeskommune held fram med dagens karakterstyrte inntaksmodell.

2. Det vert presisert i lokal inntaksforskrift at elevar som får uforholdsmessig lang reiseveg, 
kan vurderast skjønsmessig i forhold til inntak på nærskulen.

3. Fylkesrådmannen får fullmakt til å endra lokal inntaksforskrift i tråd med punkt 2. Ny 
inntaksforskrift vert lagt fram som melding til Utval for opplæring og helse i januar 2017.»

Røysting
Bjørkly sitt forslag fekk 6 røyster (H, Frp, V) og fall.
Innstillinga fekk 9 røyster (A, Sp, KrF, SV, MGD) og vart vedteke som innstilling til fylkestinget.

Innstilling til fylkestinget

Hordaland fylkeskommune tek utgangspunkt dagens inntaksmodell, med desse endringane:
- Elevar frå VG1 innan dei studieførebuande utdanningsprogramma skal ha ein rett til å fortsetje på 

same skule på neste trinn påfølgjande skuleår.
- Innføre ein reisetidsgaranti for å sikre at ingen elevar får urimeleg lang ufrivillig reisetid. Det må 

presiserast i lokal inntaksforskrift at desse elevane skal vurderast skjønnsmessig for inntak på 
nærskulen.

Fylkesrådmannen får fullmakt til å endre lokal inntaksforskrift i tråd med dette. Ny inntaksforskrift vert lagt 
fram som melding til utval for opplæring og helse i januar 2017.

Det skal gjerast ein eigen vurdering av om ordninga med rett frå VG1 til VG2 og skal gjelde for Musikk, 
Dans og Drama.



Saksprotokoll i fylkestinget - 13.12.2016 

Christer Lilleskare Olsen (H) sette fram slikt forslag:

«Alternativ:

1. Hordaland fylkeskommune held fram med dagens karakterstyrte inntaksmodell.

2. Det vert presisert i lokal inntaksforskrift at elevar som får uforholdsmessig lang reiseveg, 
kan vurderast skjønsmessig i forhold til inntak på nærskulen.

3. Fylkesrådmannen får fullmakt til å endra lokal inntaksforskrift i tråd med punkt 2. Ny 
inntaksforskrift vert lagt fram som melding til Utval for opplæring og helse i januar 2017.»

Geir Angeltveit (V) sette fram slikt forslag:

«Tillegg:
Fylkestinget ber om at utval for opplæring og helse vert gitt ei orientering kring retningsliner og 
oppfølging i høve søknadsskjemaet og opplæring i dette med omsyn til saksframlegget.»

Terje Kollbotn (R) sette fram slikt forslag:

«Fylkestinget er ikkje nøgd med saksframlegget, og ber om å få utgreidd saka på nytt, der 
nærskuleprinsippet framfor det karakterbasert inntak blir lagt til grunn.»

Røysting (forslaget om utsetjing)
Kollbotn sitt forslag fekk 1 røyst (R) og fall.

Røysting (saka)
Olsen sitt forslag fekk 22 røyster (H, Frp, V) og fall.
Innstillinga fekk 34 røyster (A, KrF, Sp, SV, MDG) og vart vedteke.
Angeltveit sitt forslag fekk 33 røyster (H, Frp, KrF, V, MDG, SV, R) og vart vedteke.

Vedtak

Hordaland fylkeskommune tek utgangspunkt dagens inntaksmodell, med desse endringane:
- Elevar frå VG1 innan dei studieførebuande utdanningsprogramma skal ha ein rett til å fortsetje på 

same skule på neste trinn påfølgjande skuleår.
- Innføre ein reisetidsgaranti for å sikre at ingen elevar får urimeleg lang ufrivillig reisetid. Det må 

presiserast i lokal inntaksforskrift at desse elevane skal vurderast skjønnsmessig for inntak på 
nærskulen.

Fylkesrådmannen får fullmakt til å endre lokal inntaksforskrift i tråd med dette. Ny inntaksforskrift vert lagt 
fram som melding til utval for opplæring og helse i januar 2017.

Det skal gjerast ein eigen vurdering av om ordninga med rett frå VG1 til VG2 og skal gjelde for Musikk, 
Dans og Drama.

Fylkestinget ber om at utval for opplæring og helse vert gitt ei orientering kring retningsliner og 
oppfølging i høve søknadsskjemaet og opplæring i dette med omsyn til saksframlegget.



PS 96/16 Gjennomgang av ulike løp innan fagopplæring

Forslag til innstilling

Fylkestinget tilrår ikkje noko endring i måten desse løpa vert gjort kjent for søkjarane på, då dei er godt
presentert i søkjarhandboka frå fylkeskommunen som blir sendt ut til elevar og rådgjevarar i grunnskulen.

Saksprotokoll i yrkesopplæringsnemnda - 06.09.2016 

Tilråding frå yrkesopplæringsnemnda:

Fylkestinget tilrår ikkje noko endring i måten desse løpa vert gjort kjent for søkjarane på, då dei er godt 
presentert i søkjarhandboka frå fylkeskommunen som blir sendt ut til elevar og rådgjevarar i grunnskulen.

Saksprotokoll i utval for opplæring og helse - 07.09.2016 

Fylkesrådmannen si innstilling vart samrøystes vedteke.

Vedtak

Fylkestinget tilrår ikkje noko endring i måten desse løpa vert gjort kjent for søkjarane på, då dei er godt 
presentert i søkjarhandboka frå fylkeskommunen som blir sendt ut til elevar og rådgjevarar i grunnskulen.

Saksprotokoll i fylkesutvalet - 20.10.2016 

Innstillinga vart samrøystes vedteken som innstilling til fylkestinget.

Innstilling til fylkestinget

Fylkestinget tilrår ikkje noko endring i måten desse løpa vert gjort kjent for søkjarane på, då dei er godt 
presentert i søkjarhandboka frå fylkeskommunen som blir sendt ut til elevar og rådgjevarar i grunnskulen.

Saksprotokoll i fylkestinget - 14.12.2016 

Det var 56 representantar til stades.

Innstillinga vart samrøystes vedteken.

Vedtak

Fylkestinget tilrår ikkje noko endring i måten desse løpa vert gjort kjent for søkjarane på, då dei er godt 
presentert i søkjarhandboka frå fylkeskommunen som blir sendt ut til elevar og rådgjevarar i grunnskulen.

PS 97/16 Tilstandsrapport vidaregåande opplæring 2015/16

Forslag til innstilling

Fylkestinget tek Tilstandsrapport vidaregåande opplæring 2015/16 til orientering. 

Saksprotokoll i yrkesopplæringsnemnda - 26.10.2016 

Tilråding frå yrkesopplæringsnemnda:

Fylkestinget tek Tilstandsrapport vidaregåande opplæring 2015/16 til orientering. 

Saksprotokoll i utval for opplæring og helse - 03.11.2016 

Fylkesrådmannen sitt forslag vart samrøystes vedteke som innstilling til fylkesutvalet.



Innstilling til fylkesutvalet

Fylkestinget tek Tilstandsrapport vidaregåande opplæring 2015/16 til orientering. 

Saksprotokoll i fylkesutvalet - 17.11.2016 

Innstillinga vart samrøystes vedteken som innstilling til fylkestinget.

Innstilling til fylkestinget

Fylkestinget tek Tilstandsrapport vidaregåande opplæring 2015/16 til orientering. 

Saksprotokoll i fylkestinget - 14.12.2016 

Terje Kollbotn (R) sette fram slikt forslag:

«Tillegg:
Hordaland fylkesting registrerer ei uheldig utvikling med større klassar. Denne utviklinga går 
utover kvaliteten på undervisninga og oppfylgjinga av den enkelte elev. Ei av hovedårsakene til 
fråfall er einsemd. Store klassar fører ofte til at den einskilde elev får mindre oppfylgjing og blir 
mindre synleg.

Hordaland fylkesting er uroa over at målstyring og auka krav til rapportering fører til meir 
byråkratisering og mindre tid til lærarane sine kjerneoppgåver, undervisning og tilpassa 
opplæring.

Hordaland fylkesting ber administrasjonen utvikle ein undervisningsstrategi som tar omsyn til 
desse politiske signala frå fylkestinget.»

Røysting
Det var 56 representantar til stades.

Innstillinga vart samrøystes vedteken.
Kollbotn sitt forslag fekk 4 røyster (R, SV) og fall.

Vedtak

Fylkestinget tek Tilstandsrapport vidaregåande opplæring 2015/16 til orientering. 

PS 98/16 Eit framtidsretta skuletilbod  for ungdom frå Etne

Forslag til innstilling

1. Fylkestinget tar saka til orientering.

2. Fylkestinget ber fylkesrådmannen hausten 2017 kome tilbake med ei orientering om resultata av 
samarbeidet med Rogaland fylkeskommune med omsyn til elevar, tilbod og tilhøva for dei 
tilsette.

Saksprotokoll i yrkesopplæringsnemnda - 26.10.2016 

Tilråding frå yrkesopplæringsnemnda:

1. Fylkestinget tar saka til orientering.

2. Fylkestinget ber fylkesrådmannen hausten 2017 kome tilbake med ei orientering om resultata av 
samarbeidet med Rogaland fylkeskommune med omsyn til elevar, tilbod og tilhøva for dei 
tilsette.



Saksprotokoll i utval for opplæring og helse - 03.11.2016 

Emil Gadolin, A, sette fram slikt endringsforslag på vegner av A, KrF, Sp, SV, Frp, V, R, H, MDG:

«Nytt punkt 3:
Fylkestinget ber fylkesrådmannen halde fylkestinget løpande orientert om resultata av 
samarbeidet med Rogaland fylkeskommune med tanke på elevar, tilbod og forholda til dei 
tilsette.»

Røysting
Fylkesrådmannen sitt forslag med Gadolin sitt forslag vart samrøystes vedteke som innstilling til 
fylkesutvalet.

Innstilling til fylkesutvalet

1. Fylkestinget tar saka til orientering.

2. Fylkestinget ber fylkesrådmannen hausten 2017 kome tilbake med ei orientering om resultata av 
samarbeidet med Rogaland fylkeskommune med omsyn til elevar, tilbod og tilhøva for dei 
tilsette.

3. Fylkestinget ber fylkesrådmannen halde fylkestinget løpande orientert om resultata av 
samarbeidet med Rogaland fylkeskommune med tanke på elevar, tilbod og forholda til dei 
tilsette.

Saksprotokoll i fylkesutvalet - 17.11.2016 

Innstillinga vart samrøystes vedteke som innstilling til fylkestinget.

Innstilling til fylkestinget

1. Fylkestinget tar saka til orientering.

2. Fylkestinget ber fylkesrådmannen hausten 2017 kome tilbake med ei orientering om resultata av 
samarbeidet med Rogaland fylkeskommune med omsyn til elevar, tilbod og tilhøva for dei tilsette.

3. Fylkestinget ber fylkesrådmannen halde fylkestinget løpande orientert om resultata av 
samarbeidet med Rogaland fylkeskommune med tanke på elevar, tilbod og forholda til dei tilsette.

Saksprotokoll i fylkestinget - 14.12.2016 

Innstillinga vart samrøystes vedteken.

Vedtak

1. Fylkestinget tar saka til orientering.

2. Fylkestinget ber fylkesrådmannen hausten 2017 kome tilbake med ei orientering om resultata av 
samarbeidet med Rogaland fylkeskommune med omsyn til elevar, tilbod og tilhøva for dei tilsette.

3. Fylkestinget ber fylkesrådmannen halde fylkestinget løpande orientert om resultata av 
samarbeidet med Rogaland fylkeskommune med tanke på elevar, tilbod og forholda til dei tilsette.



PS 99/16 Forskrift om felles ordens- og åtferdsreglement - mindre endringar

Forslag til innstilling

1. Gjeldande § 4 (3) tredje og fjerde setning vert sletta og erstatta av «Eleven skal ikkje få 
halvårsvurdering med karakter eller standpunktkarakter ved fråvær i meir enn 10 prosent av 
timane i faget. Eleven kan likevel få vurdering med karakter dersom det er dokumentert at fråvær i 
meir enn 10 prosent av timane i faget skuldast slike grunnar som er nemnde i § 3-47 femte ledd 
bokstav a til f og åttande ledd i forskrift til opplæringslova. Dersom årsaka til fråværet gjer det klart 
urimeleg at fråværsgrensa på 10 prosent skal gjelde, kan ein elev som har inntil 15 prosent 
udokumentert fråvær i eit fag, også få vurdering med karakter. Avgjerda ligg hjå rektor (jf. forskrift 
til opplæringslova § 3-3 fjerde ledd).»

2. Gjeldande § 4 (9) bokstav c første til og med fjerde setning vert sletta. 

3. Siste setning i gjeldande § 4 (9) bokstav c om feriereiser vert flytta til ny § 5 (6) siste setning. 

4. Følgande setning vert ny § 5 (6) nest siste setning: «Dersom eleven ikkje held avtalen om 
sjølvstendig studiearbeid, vert det ført fråvær for timane i faget det gjeld.»

5 Gjeldande § 4 (8) bokstav g får tillegg «og ved all aktivitet i skulen sin regi.»

Saksprotokoll i utval for opplæring og helse - 03.11.2016 

Fylkesrådmannen sitt forslag vart samrøystes vedteke som innstilling til fylkesutvalet.

Vedtak

1. Gjeldande § 4 (3) tredje og fjerde setning vert sletta og erstatta av «Eleven skal ikkje få 
halvårsvurdering med karakter eller standpunktkarakter ved fråvær i meir enn 10 prosent av 
timane i faget. Eleven kan likevel få vurdering med karakter dersom det er dokumentert at fråvær i 
meir enn 10 prosent av timane i faget skuldast slike grunnar som er nemnde i § 3-47 femte ledd 
bokstav a til f og åttande ledd i forskrift til opplæringslova. Dersom årsaka til fråværet gjer det klart 
urimeleg at fråværsgrensa på 10 prosent skal gjelde, kan ein elev som har inntil 15 prosent 
udokumentert fråvær i eit fag, også få vurdering med karakter. Avgjerda ligg hjå rektor (jf. forskrift 
til opplæringslova § 3-3 fjerde ledd).»

2. Gjeldande § 4 (9) bokstav c første til og med fjerde setning vert sletta. 

3. Siste setning i gjeldande § 4 (9) bokstav c om feriereiser vert flytta til ny § 5 (6) siste setning. 

4. Følgande setning vert ny § 5 (6) nest siste setning: «Dersom eleven ikkje held avtalen om 
sjølvstendig studiearbeid, vert det ført fråvær for timane i faget det gjeld.»

5 Gjeldande § 4 (8) bokstav g får tillegg «og ved all aktivitet i skulen sin regi.»

Saksprotokoll i fylkesutvalet - 17.11.2016 

Silje Hjemdal (FrP) sette fram slikt forslag:

«Endring av punkt 5:
Det er ikkje tillate å røykje på skulen sitt område.»

Tom Sverre Tomren (MGD) sette på vegner av MDG, A, Sp, KrF, SV, V, Frp og H fram slikt 
oversendingsforslag til fylkesrådmannen:

«Fylkesutvalget ser at den nye fraværsregelen med dokumentasjonskrav på sykefravær med 
legeattest har store negative sideeffekter for mange elever og er vanskelig å praktisere 
praktisk. Fylkesutvalget ber derfor om egen sak på dette til fylkestinget.»



Terje Søviknes (Frp) sette på vegner av Frp, MDG, A, Sp, KrF, SV, V og H fram slikt 
oversendingsforslag til fylkesrådmannen:

«Saka vert sendt til handsaming i ungdommens fylkesutval før handsaming i fylkestinget.»

Røysting
Hjemdal sitt forslag fekk 7 røyster (Frp, H, SV, Sp) og fall.
Innstillinga punkt 1-4 vart samrøystes vedteken som innstilling til fylkestinget.
Innstillinga punkt 5 fekk 8 røyster (A, KrF, MDG, V) og vart vedteken som innstilling til fylkestinget,
Tomren sitt forslag vart samrøystes vedteke oversendt på vegner av forslagsstillarane utan 
realitetsbehandling.
Søviknes sitt forslag vart samrøystes vedteke oversendt på vegner av forslagsstillarane utan 
realitetsbehandling.

Innstilling til fylkestinget

1. Gjeldande § 4 (3) tredje og fjerde setning vert sletta og erstatta av «Eleven skal ikkje få 
halvårsvurdering med karakter eller standpunktkarakter ved fråvær i meir enn 10 prosent av 
timane i faget. Eleven kan likevel få vurdering med karakter dersom det er dokumentert at fråvær i 
meir enn 10 prosent av timane i faget skuldast slike grunnar som er nemnde i § 3-47 femte ledd 
bokstav a til f og åttande ledd i forskrift til opplæringslova. Dersom årsaka til fråværet gjer det klart 
urimeleg at fråværsgrensa på 10 prosent skal gjelde, kan ein elev som har inntil 15 prosent 
udokumentert fråvær i eit fag, også få vurdering med karakter. Avgjerda ligg hjå rektor (jf. forskrift 
til opplæringslova § 3-3 fjerde ledd).»

2. Gjeldande § 4 (9) bokstav c første til og med fjerde setning vert sletta. 

3. Siste setning i gjeldande § 4 (9) bokstav c om feriereiser vert flytta til ny § 5 (6) siste setning. 

4. Følgande setning vert ny § 5 (6) nest siste setning: «Dersom eleven ikkje held avtalen om 
sjølvstendig studiearbeid, vert det ført fråvær for timane i faget det gjeld.»

5. Gjeldande § 4 (8) bokstav g får tillegg «og ved all aktivitet i skulen sin regi.»

Saksprotokoll i fylkestinget - 14.12.2016 

Terje Søviknes (FrP) sette fram slikt forslag:

«Forslag A
Punkt 5 - § 4 (8g) skal lyde:
Det er ikkje tillate å røykja på skulen sitt område.

Røysting
Innstillinga punkt 1-4 vart samrøystes vedteken.
Søviknes sitt forslag punkt 5 fekk 28 røyster (Frp, H, Sp SV, 1MDG, R ) og fall.
Innstillinga punkt 5 fekk 4 røyster (KrF) og fall.

Vedtak

1. Gjeldande § 4 (3) tredje og fjerde setning vert sletta og erstatta av «Eleven skal ikkje få 
halvårsvurdering med karakter eller standpunktkarakter ved fråvær i meir enn 10 prosent av 
timane i faget. Eleven kan likevel få vurdering med karakter dersom det er dokumentert at fråvær i 
meir enn 10 prosent av timane i faget skuldast slike grunnar som er nemnde i § 3-47 femte ledd 
bokstav a til f og åttande ledd i forskrift til opplæringslova. Dersom årsaka til fråværet gjer det klart 
urimeleg at fråværsgrensa på 10 prosent skal gjelde, kan ein elev som har inntil 15 prosent 
udokumentert fråvær i eit fag, også få vurdering med karakter. Avgjerda ligg hjå rektor (jf. forskrift 
til opplæringslova § 3-3 fjerde ledd).»

2. Gjeldande § 4 (9) bokstav c første til og med fjerde setning vert sletta. 

3. Siste setning i gjeldande § 4 (9) bokstav c om feriereiser vert flytta til ny § 5 (6) siste setning. 

4. Følgande setning vert ny § 5 (6) nest siste setning: «Dersom eleven ikkje held avtalen om 



sjølvstendig studiearbeid, vert det ført fråvær for timane i faget det gjeld.

PS 100/16 Tertnes vgs - Forprosjekt

Forslag til innstilling

Fylkestinget godkjenner forprosjekt for Tertnes videregående skole med ei kostnadsramme på 210 mill. 
kr.

Saksprotokoll i rådet for menneske med nedsett funksjonsevne - 02.11.2016 

Kjell Gitton Håland, A, sette fram slikt forslag:
«Rådet for menneske med nedsett funksjonsevne har fått seg førelagt forprosjekt for Tertnes 
vgs – og seier seg nøgd med den universelle utforminga når det gjeld tilkomst.»

Røysting
Håland sitt forslag vart samrøystes vedteke.

Tilråding til utval for opplæring og helse
Rådet for menneske med nedsett funksjonsevne har fått seg førelagt forprosjekt for Tertnes vgs – og 
seier seg nøgd med den universelle utforminga når det gjeld tilkomst.

Saksprotokoll i utval for opplæring og helse - 03.11.2016 

Svein Otto Jacobsen, Frp, stilte spørsmål om han var ugild fordi han er tilsett i eit firma som skal inngå 
kontrakt i samband med arbeidet på Tertnes vgs. 
Jacobsen gjekk frå under vurderinga av spørsmålet om han var ugild. Utval for opplæring og helse 
vedtok samrøystes at Jacobsen var ugild etter forvaltningslova § 6, 2. 

Jacobsen gjekk frå under behandlinga av saka. Det var 14 representantar til stades.

Fylkesrådmannen sitt forslag vart samrøystes vedteke som innstilling til fylkesutvalet.

Innstilling til fylkesutvalet

Fylkestinget godkjenner forprosjekt for Tertnes videregående skole med ei kostnadsramme på 210 mill. 
kr.

Saksprotokoll i fylkesutvalet - 17.11.2016 

Innstillinga vart samrøystes vedteke som innstilling til fylkestinget.

Innstilling til fylkestinget

Fylkestinget godkjenner forprosjekt for Tertnes videregående skole med ei kostnadsramme på 210 mill. 
kr.

Saksprotokoll i fylkestinget - 14.12.2016 

Innstillinga vart samrøystes vedteken. 

Vedtak

Fylkestinget godkjenner forprosjekt for Tertnes videregående skole med ei kostnadsramme på 210 mill. 
kr.



PS 101/16 Korreksjon av lokal forskrift felles ordens- og åtferdsreglement

Forslag til innstilling

Lokal forskrift om felles ordens- og åtferdsreglement § 4 (7) siste setning vert sletta. 

Saksprotokoll i utval for opplæring og helse - 01.12.2016 

Fylkesrådmannen sitt forslag vart samrøystes vedteke.

Innstilling til fylkesutvalet

Lokal forskrift om felles ordens- og åtferdsreglement § 4 (7) siste setning vert sletta. 

Saksprotokoll i fylkesutvalet - 08.12.2016 

Innstillinga vart samrøystes vedteken som innstilling til fylkestinget.

Innstilling til fylkestinget

Lokal forskrift om felles ordens- og åtferdsreglement § 4 (7) siste setning vert sletta. 

Saksprotokoll i fylkestinget - 14.12.2016 

Innstillinga vart samrøystes vedteken. 

Vedtak

Lokal forskrift om felles ordens- og åtferdsreglement § 4 (7) siste setning vert sletta.

PS 102/16 Strategi for utvikling av skulebibliotek i vidaregåande opplæring i 
Hordaland 2016 - 2019

Forslag til innstilling

1. Arbeid med utvikling av gode bibliotektenester i vidaregåande opplæring skal halde fram slik den 
nye strategiplanen skisserer.
 

2. Finansiering av nye stillingar og kompetanseheving må avklårast fortløpande i årsbudsjett og 
økonomiplan. 

Saksprotokoll i utval for opplæring og helse - 01.12.2016 

Fylkesrådmannen sitt forslag vart samrøystes vedteke

Innstilling til fylkesutvalet

1. Arbeid med utvikling av gode bibliotektenester i vidaregåande opplæring skal halde fram slik den 
nye strategiplanen skisserer.
 

2. Finansiering av nye stillingar og kompetanseheving må avklårast fortløpande i årsbudsjett og 
økonomiplan. 

Saksprotokoll i utval for kultur, idrett og regional utvikling - 06.12.2016 

Det var 12 representantar til stades.

Fylkesrådmannen sitt forslag vart samrøystes vedteke.



Innstilling

1. Arbeid med utvikling av gode bibliotektenester i vidaregåande opplæring skal halde fram slik den 
nye strategiplanen skisserer.
 

2. Finansiering av nye stillingar og kompetanseheving må avklårast fortløpande i årsbudsjett og 
økonomiplan. 

Saksprotokoll i fylkesutvalet - 08.12.2016 

Innstillinga vart samrøystes vedteken som innstilling til fylkestinget.

Innstilling til fylkestinget

1. Arbeid med utvikling av gode bibliotektenester i vidaregåande opplæring skal halde fram slik den 
nye strategiplanen skisserer.
 

2. Finansiering av nye stillingar og kompetanseheving må avklårast fortløpande i årsbudsjett og 
økonomiplan. 

Saksprotokoll i fylkestinget - 14.12.2016 

Innstillinga vart samrøystes vedteken. 

Vedtak

1. Arbeid med utvikling av gode bibliotektenester i vidaregåande opplæring skal halde fram slik den 
nye strategiplanen skisserer.
 

2. Finansiering av nye stillingar og kompetanseheving må avklårast fortløpande i årsbudsjett og 
økonomiplan. 

PS 103/16 Idrettscampus Bergen

Forslag til innstilling

1. Fylkestinget stiller seg positiv til vidare arbeid i 2017 og 2018 med Idrettscampus Bergen.

2. Fylkestinget nemner opp fylkesordførar som representant til styringsgruppa i det vidare arbeidet 

Saksprotokoll i utval for opplæring og helse - 01.12.2016 

Fylkesrådmannen sitt forslag vart samrøystes vedteke

Innstilling til fylkesutvalet

1. Fylkestinget stiller seg positiv til vidare arbeid i 2017 og 2018 med Idrettscampus Bergen.

2. Fylkestinget nemner opp fylkesordførar som representant til styringsgruppa i det vidare arbeidet 

Saksprotokoll i utval for kultur, idrett og regional utvikling - 06.12.2016 

Det var 12 representantar til stades.

Fylkesrådmannen sitt forslag vart samrøystes vedteke.

Innstilling

1. Fylkestinget stiller seg positiv til vidare arbeid i 2017 og 2018 med Idrettscampus Bergen.

2. Fylkestinget nemner opp fylkesordførar som representant til styringsgruppa i det vidare arbeidet 



Saksprotokoll i fylkesutvalet - 08.12.2016 

Innstillinga vart samrøystes vedteken som innstilling til fylkestinget.

Innstilling til fylkestinget

1. Fylkestinget stiller seg positiv til vidare arbeid i 2017 og 2018 med Idrettscampus Bergen.

2. Fylkestinget nemner opp fylkesordførar som representant til styringsgruppa i det vidare arbeidet 

Saksprotokoll i fylkestinget - 14.12.2016 

Innstillinga vart samrøystes vedteken. 

Vedtak

1. Fylkestinget stiller seg positiv til vidare arbeid i 2017 og 2018 med Idrettscampus Bergen.

2. Fylkestinget nemner opp fylkesordførar som representant til styringsgruppa i det vidare arbeidet. 

PS 104/16 Premiss: Kultur. Regional plan for kultur 2015-2025. Handlingsprogram 
for 2017.

Forslag til innstilling

1. Fylkestinget ser at dei avgrensa økonomiske rammene føreset stram og målretta satsing for å få 
nokre viktige løft innan kultur- og idrettsfeltet i Hordaland. 

2. Fylkestinget vedtek prioriteringane som er gjort i handlingsprogrammet for 2017 med 
innsatsområda Inkludering, Kulturregion Vestlandet og løft for dei profesjonelle kunst- og 
kulturinstitusjonane som hovudsatsingar på tvers av fagfelta. 

3. Fylkestinget støttar at Kultur- og idrettsavdelinga set av ressursar til ei arbeidsgruppe, som aktivt 
følgjer opp arbeidet med kulturplanen gjennom eksterne og interne tiltak. 

4. Fylkestinget tek statusrapport for 2015-2016 til etterretning.

Saksprotokoll i utval for kultur, idrett og regional utvikling - 06.12.2016 

Beate Husa (Krf) sette fram slikt forslag til vedtak:

«Nytt pkt. 4.
Fylkestinget ber fylkesrådmannen om å legge fram sak knytt til investeringstilskot for 
publikumsbygg for Bergen bymuseum. Punkt 4 i opprinneleg framlegg blir nytt pkt.5.»

Sigbjørn Framnes (Frp) sette fram slikt forslag til nytt pkt.:

«Fylkestinget ber administrasjonen utarbeide ei sak med sikte på å redusere talet på planar for 
kulturområdetet.»

Røysting
Fylkesrådmannen sitt forslag pkt. 1 til 3 vart samrøystes vedtekne.
Husa sitt forslag vart samrøystes vedteke.
Framnes sitt forslag fekk 5 røyster (Frp og H) mot 7 røyster og fall.

Innstilling

1. Fylkestinget ser at dei avgrensa økonomiske rammene føreset stram og målretta satsing for å få nokre 
viktige løft innan kultur- og idrettsfeltet i Hordaland. 

2. Fylkestinget vedtek prioriteringane som er gjort i handlingsprogrammet for 2017 med innsatsområda 



Inkludering, Kulturregion Vestlandet og løft for dei profesjonelle kunst- og kulturinstitusjonane som 
hovudsatsingar på tvers av fagfelta. 

3. Fylkestinget støttar at Kultur- og idrettsavdelinga set av ressursar til ei arbeidsgruppe, som aktivt følgjer 
opp arbeidet med kulturplanen gjennom eksterne og interne tiltak. 

4. Fylkestinget ber fylkesrådmannen om å legge fram sak knytt til investeringstilskot for publikumsbygg for 
Bergen bymuseum.

5. Fylkestinget tek statusrapport for 2015-2016 til etterretning.

Saksprotokoll i fylkesutvalet - 08.12.2016 

Innstillinga vart samrøystes vedteken som innstilling til fylkestinget.

Innstilling til fylkestinget

1. Fylkestinget ser at dei avgrensa økonomiske rammene føreset stram og målretta satsing for å få nokre 
viktige løft innan kultur- og idrettsfeltet i Hordaland. 

2. Fylkestinget vedtek prioriteringane som er gjort i handlingsprogrammet for 2017 med innsatsområda 
Inkludering, Kulturregion Vestlandet og løft for dei profesjonelle kunst- og kulturinstitusjonane som 
hovudsatsingar på tvers av fagfelta. 

3. Fylkestinget støttar at kultur- og idrettsavdelinga set av ressursar til ei arbeidsgruppe, som aktivt følgjer 
opp arbeidet med kulturplanen gjennom eksterne og interne tiltak.
 

4. Fylkestinget ber fylkesrådmannen om å legge fram sak knytt til investeringstilskot for publikumsbygg for 
Bergen bymuseum.

5. Fylkestinget tek statusrapport for 2015-2016 til etterretning.

Saksprotokoll i fylkestinget - 14.12.2016 

Innstillinga vart samrøystes vedteken. 

Vedtak

1. Fylkestinget ser at dei avgrensa økonomiske rammene føreset stram og målretta satsing for å få nokre 
viktige løft innan kultur- og idrettsfeltet i Hordaland. 

2. Fylkestinget vedtek prioriteringane som er gjort i handlingsprogrammet for 2017 med innsatsområda 
Inkludering, Kulturregion Vestlandet og løft for dei profesjonelle kunst- og kulturinstitusjonane som 
hovudsatsingar på tvers av fagfelta. 

3. Fylkestinget støttar at kultur- og idrettsavdelinga set av ressursar til ei arbeidsgruppe, som aktivt følgjer 
opp arbeidet med kulturplanen gjennom eksterne og interne tiltak.

4. Fylkestinget ber fylkesrådmannen om å legge fram sak knytt til investeringstilskot for publikumsbygg for 
Bergen bymuseum.

5. Fylkestinget tek statusrapport for 2015-2016 til etterretning.



PS 105/16 Strategi for drift og vedlikehald av fylkesvegnettet i Hordaland fram 
mot 2029

Forslag til innstilling

1. Fylkestinget vedtek «Strategi for drift og vedlikehald av fylkesvegnettet i Hordaland (2017-2029)».

2. Fylkestinget legg til grunn at Strategi for drift og vedlikehald av fylkesvegnettet vert eit viktig 
grunnlag inn i rulleringa av Regional transportplan og at oppfølging av strategien vert ein sentral 
del av handlingsprogrammet til RTP.

Saksprotokoll i utval for miljø og samferdsel - 01.12.2016 

Fylkesrådmannen sitt forslag vart samrøystes vedteke som innstilling til fylkesutvalet.

Innstilling til fylkesutvalet

1. Fylkestinget vedtek «Strategi for drift og vedlikehald av fylkesvegnettet i Hordaland (2017-2029)».
2. Fylkestinget legg til grunn at Strategi for drift og vedlikehald av fylkesvegnettet vert eit viktig 

grunnlag inn i rulleringa av Regional transportplan og at oppfølging av strategien vert ein sentral 
del av handlingsprogrammet til RTP.

Saksprotokoll i fylkesutvalet - 08.12.2016 

Innstillinga vart samrøystes vedteken som innstilling til fylkestinget.

Innstilling til fylkestinget

1. Fylkestinget vedtek «Strategi for drift og vedlikehald av fylkesvegnettet i Hordaland (2017-2029)».
2. Fylkestinget legg til grunn at Strategi for drift og vedlikehald av fylkesvegnettet vert eit viktig. 

grunnlag inn i rulleringa av Regional transportplan og at oppfølging av strategien vert ein sentral 
del av handlingsprogrammet til RTP.

Saksprotokoll i fylkestinget - 14.12.2016 

Det var 56 representantar til stades.

Innstillinga vart samrøystes vedteken. 

Vedtak

1. Fylkestinget vedtek «Strategi for drift og vedlikehald av fylkesvegnettet i Hordaland (2017-2029)».
2. Fylkestinget legg til grunn at Strategi for drift og vedlikehald av fylkesvegnettet vert eit viktig. 

grunnlag inn i rulleringa av Regional transportplan og at oppfølging av strategien vert ein sentral 
del av handlingsprogrammet til RTP.

PS 106/16 Handlingsprogram 2017-2020 Kollektivstrategi for Hordaland

Forslag til innstilling

Fylkestinget vedtar Handlingsprogram 2017-2020 for Kollektivstrategi for Hordaland. 
Handlingsprogrammet dannar eit godt grunnlag for fylkeskommunen si satsing på kollektivområdet.

Saksprotokoll i utval for miljø og samferdsel - 03.11.2016 

Natalie Golis (MDG) sette fram slik protokollmerknad:

«MDG vil komme tilbake til saka under handsaming av Handlingsprogrammet i FUV grunna 
m.a. budsjettkonsekvensar og naudsynte prioriteringar.»



Marthe Hammer (SV) sette fram slikt forslag:

«Tillegg:
2. «Fylkestinget vil be om at vedteken politikk om kollektivfelt på 4-felts innfartsårer vert 

omtalt i Handlingsprogrammet. Fylkestinget 2015 bad om ein plan for gjennomføring og 
ber om at dette vert inkludert i handlingsprogrammet, og at innføring av dette blir ein del 
av byggeprogrammet for Bergensprogrammet for 2017 og prosessen med forhandlingar 
om ny bymiljøavtale.

3. Fylkestinget meiner at ei styrking av kollektivtilbodet er viktig. Fylkestinget vedtok i 
desember 2015 at bompengeinntekter skal bidra til drift av kollektivtransport. 
Fylkestinget etterspør status for dette, då tilstrekkeleg bompengeinntekter vil vere 
avgjerande for å oppretthalde eit godt kollektivtilbod.»  

Røysting
Det var 13 representantar til stades.

Fylkesrådmannen sitt forslag vart samrøystes vedteke som innstilling til fylkesutvalet.
Hammer sitt forslag vart vedteke mot 5 røyster (H, Frp).

Innstilling til fylkesutvalet

1. Fylkestinget vedtar Handlingsprogram 2017-2020 for Kollektivstrategi for Hordaland. 
Handlingsprogrammet dannar eit godt grunnlag for fylkeskommunen si satsing på 
kollektivområdet.

2. Fylkestinget vil be om at vedteken politikk om kollektivfelt på 4-felts innfartsårer vert omtalt i 
Handlingsprogrammet. Fylkestinget 2015 bad om ein plan for gjennomføring og ber om at dette 
vert inkludert i handlingsprogrammet, og at innføring av dette blir ein del av byggeprogrammet for 
Bergensprogrammet for 2017 og prosessen med forhandlingar om ny bymiljøavtale.

3. Fylkestinget meiner at ei styrking av kollektivtilbodet er viktig. Fylkestinget vedtok i desember 
2015 at bompengeinntekter skal bidra til drift av kollektivtransport. Fylkestinget etterspør status for 
dette, då tilstrekkeleg bompengeinntekter vil vere avgjerande for å oppretthalde eit godt 
kollektivtilbod.

Protokollmerknad frå MDG
MDG vil komme tilbake til saka under handsaming av Handlingsprogrammet i FUV grunna m.a. 
budsjettkonsekvensar og naudsynte prioriteringar.

Saksprotokoll i fylkesutvalet - 17.11.2016 

Anne Beth Njærheim (V) sette fram slikt forslag:

«Nytt punkt:
Fylkestinget meiner at ein auke i kollektivandelen skal vere eit mål også utanfor 
Bergensområdet.»

Røysting
Innstillinga punkt 1 vart samrøystes vedteken som innstilling til fylkestinget.
Innstillinga punkt 2 og 3 vart vedteken som innstilling til fylkestinget mot 5 røyster (H, Frp).
Njærheim sitt forslag vart vedteke mot 2 røyster (Frp).

Innstilling til fylkestinget

1. Fylkestinget vedtar Handlingsprogram 2017-2020 for Kollektivstrategi for Hordaland. 
Handlingsprogrammet dannar eit godt grunnlag for fylkeskommunen si satsing på 
kollektivområdet.

2. Fylkestinget vil be om at vedteken politikk om kollektivfelt på 4-felts innfartsårer vert omtalt i 
Handlingsprogrammet. Fylkestinget 2015 bad om ein plan for gjennomføring og ber om at dette 
vert inkludert i handlingsprogrammet, og at innføring av dette blir ein del av byggeprogrammet for 
Bergensprogrammet for 2017 og prosessen med forhandlingar om ny bymiljøavtale.



3. Fylkestinget meiner at ei styrking av kollektivtilbodet er viktig. Fylkestinget vedtok i desember 
2015 at bompengeinntekter skal bidra til drift av kollektivtransport. Fylkestinget etterspør status for 
dette, då tilstrekkeleg bompengeinntekter vil vere avgjerande for å oppretthalde eit godt 
kollektivtilbod.

4. Fylkestinget meiner at ein auke i kollektivandelen skal vere eit mål også utanfor Bergensområdet.

Saksprotokoll i fylkestinget - 14.12.2016 

Natalie Golis (MDG) sette fram slikt forslag:

«Framlegg til nye punkt 5 og 6:

5. Stortinget har sett som mål at kollektivtrafikken som hovudregel skal vera utsleppsfri 
innan 2025. Hordaland fylkeskommune har i sin klimaplan ei vedteken målsetjing om 
samla klimagassreduksjon på 20 prosent innan 2020, og i Grøn Strategi for Bergen 
kommune ligg eit mål om utsleppskutt på 30 prosent innan 2020. For å få dette til må 
store delar av utsleppsreduksjonen takast i transportsektoren allereie innan 2020. 
Arbeidet med ein heilskapleg plan for arbeidet med nullutslepp for kollektivtrafikken skal 
spegla dette.

6. Heilskapleg plan skal undersøkja kva kontraktsområde og ruter som høver for omstilling 
til nullutslepp på kort tid. For kontraktsperiodar som ikkje kan oppfylla nullutsleppsmålet 
på kort sikt bør ein vurdera kortare tidshorisont på kontraktsperiodar eller garantiar for at 
leverandør innanfor kontraktperioden binder seg til å gradvis gå over til 
nullutsleppsløysingar for å nå overordna nullutsleppsmål innan 2025.»

 Terje Kollbotn (R) sette fram slikt forslag:

«Tilleggsforslag:

1. Hordaland fylkesting har som mål å få på plass eit enkelt og velfungerande 
billetteringssystem i 2017. Alle reisande skal kunne betale med bankkort i heile fylket frå 
1.mai 2017.

2. Hordaland fylkeskommune ber administrasjonen leggje fram ei eiga sak snarast råd om 
etablering av varmestue ved trafikk-knutepunktet Kløvet – Seljestad.

3. Hordaland fylkesting går inn for at fylkespolitikarane so langt råd skal nytte kollektive  
reisemåtar i samband med politiske møter i Hordaland fylkeskommune.

Røysting
Innstillinga punkt 1 vart samrøystes vedteken.
Innstillinga punkt 2 vart vedteken mot 19 røyster (H, Frp).
Innstillinga punkt 3 vart vedteken mot 20 røyster (H, Frp, R).
Innstillinga punkt 4 vart samrøystes vedteken.
Golis sitt forslag til punkt 5 fekk 17 røyster (MDG, Frp, V, R, SV) og fall.
Golis sitt forslag til punkt 6 fekk 17 røyster (MDG, Frp, V, R, SV) og fall.
Kollbotn sitt forslag punkt 1 fekk 1 røyst (R) og fall.
Kollbotn sitt forslag punkt 2 vart samrøystes vedteke.
Kollbotn sitt forslag punkt 3 fekk 10 røyster (R, SV, V, MDG) og fall.

Vedtak

1. Fylkestinget vedtar Handlingsprogram 2017-2020 for Kollektivstrategi for Hordaland. 
Handlingsprogrammet dannar eit godt grunnlag for fylkeskommunen si satsing på 
kollektivområdet.

2. Fylkestinget vil be om at vedteken politikk om kollektivfelt på 4-felts innfartsårer vert omtalt i 
Handlingsprogrammet. Fylkestinget 2015 bad om ein plan for gjennomføring og ber om at dette 
vert inkludert i handlingsprogrammet, og at innføring av dette blir ein del av byggeprogrammet for 
Bergensprogrammet for 2017 og prosessen med forhandlingar om ny bymiljøavtale.



3. Fylkestinget meiner at ei styrking av kollektivtilbodet er viktig. Fylkestinget vedtok i desember 
2015 at bompengeinntekter skal bidra til drift av kollektivtransport. Fylkestinget etterspør status for 
dette, då tilstrekkeleg bompengeinntekter vil vere avgjerande for å oppretthalde eit godt 
kollektivtilbod.

4. Fylkestinget meiner at ein auke i kollektivandelen skal vere eit mål også utanfor Bergensområdet.
5. Hordaland fylkeskommune ber administrasjonen leggje fram ei eiga sak snarast råd om etablering 

av varmestue ved trafikk-knutepunktet Kløvet – Seljestad.

PS 107/16 Fylkesvegane i Hordaland - Plan- og byggeprogram 2017

Forslag til innstilling

Fylkestinget vedtek plan- og byggeprogram 2015 for Hordaland utanom Bergen og for 
Bergensprogrammet.

Saksprotokoll i utval for miljø og samferdsel - 01.12.2016 

Fylkesrådmannen sitt forslag vart samrøystes vedteke som innstilling til fylkesutvalet.

Innstilling til fylkesutvalet

Fylkestinget vedtek plan- og byggeprogram 2017 for Hordaland utanom Bergen og for 
Bergensprogrammet.

Saksprotokoll i fylkesutvalet - 08.12.2016 

Tom Sverre Tomren (MDG) sette fram slikt forslag:

«Saka vert utsett.»

Tomren trekte forslaget sitt om utsetjing.

Silje Hjemdal (Frp) sette fram slikt forslag:

«Tillegg:
1. Fylkestinget ber om at prosjektet med utvidelse av Hjellestadvegen helt frem til 

Hjellestad kai med gang- og sykkelvei fremskyndes og igangsettes snarest mulig. 
Prosjektet har lagt inne i plan- og byggeperioden for Bergensprogrammet lenge, og bør 
derfor prioriteres opp.

2. Fylkestinget viser til at Bymiljøtunnelen (Skansentunnelen) er en del av 
Bergensprogrammet, og ber derfor om at planleggingen av denne tunnelen blir prioritert.

3. Dersom bysykler skal innføres i Bergen i samarbeid mellom Hordaland fylkeskommune 
og Bergen kommune, bør reklamefinansiering av disse utredes.»

Tom Sverre Tomren (MDG) sette fram slikt oversendingsforslag til fylkesrådmannen:

«Plan- og byggeprogrammet tar ikke opp i seg vedtak om klimabudsjett for ulike 
fylkeskommunale byggeprosjekt. Fylkesutvalget ber om at det arbeides aktivt med å 
implementere vedtak om klimabudsjett i fremtidige planer.»

Røysting
Innstillinga vart samrøystes vedteke som innstilling til fylkestinget.
Hjemdal sitt forslag punkt 1 fekk 5 røyster (Frp, H) og fall.
Hjemdal sitt forslag punkt 2 fekk 5 røyster (Frp, H) og fall.
Hjemdal sitt forslag punkt 3 fekk 6 røyster (Frp, H, V) og fall.
Tomren  sitt forslag vart mot 5 røyster (H, Frp) vedteke oversendt på vegner av forslagsstillaren utan 
realitetsbehandling. 



Innstilling til fylkestinget

Fylkestinget vedtek plan- og byggeprogram 2017 for Hordaland utanom Bergen og for 
Bergensprogrammet.

Saksprotokoll i fylkestinget - 14.12.2016 

Terje Søviknes (Frp) sette fram slikt forslag:

«Tilleggsframlegg:

1. Fylkestinget ber om at prosjekt med utvidelse av Hjellestadvegen helt fram til Hjellestad 
kai med gang- og sykkelveg fremskyndes og igangsettes snarest mulig. Prosjektet har 
lagt inne i plan- og byggeperioden for Bergensprogrammet lenge, og bør derfor 
prioriteres opp.

2. Fylkestinget viser til at Bymiljøtunnelen (Skansentunnelen) er en del av 
Bergensprogrammet, og ber derfor om at planleggingen av denne tunnelen blir prioritert.

3. Dersom bysykler skal innføres i Bergen i samarbeid mellom Hordaland fylkeskommune 
og Bergen kommune, bør reklamefinansiering av disse utredes.»

Røysting
Innstillinga vart samrøystes vedteken.
Søviknes sitt forslag punkt 1 fekk 20 røyster (Frp, H, R) og fall.
Søviknes sitt forslag punkt 2 fekk 20 røyster (Frp, H, R) og fall.
Søviknes sitt forslag punkt 3 fekk 22 røyster (Frp, H, V) og fall.

Vedtak

Fylkestinget vedtek plan- og byggeprogram 2017 for Hordaland utanom Bergen og for 
Bergensprogrammet.

PS 108/16 Delegasjonssak - gratis kollektivtransport ved mellombelse auka 
bompengetakstar i Bergen

Forslag til innstilling

Fylkestinget delegerer mynde etter yrkestransportlova §22 til fylkesrådmannen til å fastsetja 
kollektivtrafikktakstar i periodar der det er vedteke å ta i bruk mellombelse auka bompengetakstar 
(beredskapstakstar) i Bergen etter §27 i veglova. 

Saksprotokoll i fylkesutvalet - 08.12.2016 

Fylkesrådmannen sitt forslag vart vedteke som innstilling til fylkestinget mot 5 røyster (H, Frp).

Innstilling til fylkestinget

Fylkestinget delegerer mynde etter yrkestransportlova §22 til fylkesrådmannen til å fastsetja 
kollektivtrafikktakstar i periodar der det er vedteke å ta i bruk mellombelse auka bompengetakstar 
(beredskapstakstar) i Bergen etter §27 i veglova. 

Saksprotokoll i fylkestinget - 14.12.2016 

Innstillinga vart vedteken mot 19 røyster (H, Frp).

Vedtak

Fylkestinget delegerer mynde etter yrkestransportlova §22 til fylkesrådmannen til å fastsetja 
kollektivtrafikktakstar i periodar der det er vedteke å ta i bruk mellombelse auka bompengetakstar 
(beredskapstakstar) i Bergen etter §27 i veglova. 



PS 109/16 Innbyggjarinitiativ - Utbetring av krysset mellom Fv 562 og Fv 220 på 
Askøy

Forslag til innstilling

1. Fylkestinget ser at det er utfordringar for trafikktryggleiken i dette krysset, og at det gjev grunnlag 
for opplevd utryggleik.

2. Utbetring av dette krysset kan vera aktuelt som eit prosjekt i ein eventuell revidert Askøypakke, 
eller i eit framtidig Plan- og byggeprogram for Hordaland utanom Bergen.

Saksprotokoll i utval for miljø og samferdsel - 03.11.2016 

Stein Inge Ryssdal (H) sette fram slikt forslag:

«Saka vert utsett til neste møte fordi saka først bør behandlast i fylkestrafikksikringsutvalet.»

Røysting (forslaget om utsetjing)
Det var 14 representantar til stades.

Ryssdal sitt forslag vart samrøystes vedteke som innstilling til fylkesutvalet.

Innstilling til fylkesutvalet

Saka vert utsett til neste møte fordi saka først bør behandlast i fylkestrafikksikringsutvalet

Saksprotokoll i fylkestrafikksikringsutvalet i Hordaland - 30.11.2016 

Fylkestrafikksikringsutvalet sette fram forslag til eit innstillingspunkt 3:

«Fylkestinget ber om at fylkestrafikksikringsutvalet (FTU) får ei tilbakemelding om det er strakstiltak som 
kan gjennomførast no». 

Røysting
Fylkesrådmannen sitt forslag punkt 1-2 vart samrøystes vedteke som innstilling til utval for miljø og 
samferdsel. Forslag til innstillingspunkt 3 vart samrøystes vedteke. 

Innstilling til utval for miljø og samferdsel

1. Fylkestinget ser at det er utfordringar for trafikktryggleiken i dette krysset, og at det gjev grunnlag 
for opplevd utryggleik.

2. Utbetring av dette krysset kan vera aktuelt som eit prosjekt i ein eventuell revidert Askøypakke, 
eller i eit framtidig Plan- og byggeprogram for Hordaland utanom Bergen.

3. Fylkestinget ber om at fylkestrafikksikringsutvalet (FTU) får ei tilbakemelding om det er strakstiltak 
som kan gjennomførast no. 

Saksprotokoll i utval for miljø og samferdsel - 01.12.2016 

Stein Inge Ryssdal (H) sette fram slikt forslag:

«Nytt punkt 3:
Fylkestinget ber om at utval for miljø og samferdsel (MISA) får ei sak om moglege strakstiltak, 
kva nytte dei kan gje, kostnad, finansiering og framdrift.»

Utvalsleiaren bad om redaksjonell endring i forslaget til innstilling punkt 2: «revidert Askøypakke» vert 
erstatta av  «Askøypakke 2».



Røysting
Fylkesrådmannen sitt forslag med Ryssdal sitt forslag vart samrøystes vedteke som innstilling til 
fylkesutvalet.

Innstilling til fylkesutvalet

1. Fylkestinget ser at det er utfordringar for trafikktryggleiken i dette krysset, og at det gjev grunnlag 
for opplevd utryggleik.

2. Utbetring av dette krysset kan vera aktuelt som eit prosjekt i ein eventuell Askøypakke 2, eller i eit 
framtidig Plan- og byggeprogram for Hordaland utanom Bergen.

3. Fylkestinget ber om at utval for miljø og samferdsel (MISA) får ei sak om moglege strakstiltak, kva 
nytte dei kan gje, kostnad, finansiering og framdrift.

Saksprotokoll i fylkesutvalet - 08.12.2016 

Innstillinga vart samrøystes vedteken som innstilling til fylkestinget.

Innstilling til fylkestinget

1. Fylkestinget ser at det er utfordringar for trafikktryggleiken i dette krysset, og at det gjev grunnlag 
for opplevd utryggleik.

2. Utbetring av dette krysset kan vera aktuelt som eit prosjekt i ein eventuell Askøypakke 2, eller i eit 
framtidig Plan- og byggeprogram for Hordaland utanom Bergen.

3. Fylkestinget ber om at utval for miljø og samferdsel (MISA) får ei sak om moglege strakstiltak, kva 
nytte dei kan gje, kostnad, finansiering og framdrift.

Saksprotokoll i fylkestinget - 14.12.2016 

Terje Søviknes (Frp) sette fram slikt forslag:

«Alternativt framlegg til punkt 2:

Utbetring av dette krysset kan vera aktuelt som eit prosjekt i eit framtidig plan- og 
byggeprogram for Hordaland utanom Bergen.»

Røysting
Innstillinga punkt 1 og 3 vart samrøystes vedteken.
Søviknes sitt forslag fekk 8 røyster (Frp, R) og fall.
Innstillinga punkt 2 fekk 49 røyster (A, KrF, Sp, V, SV, MDG, H) og vart vedteke.

Vedtak

1. Fylkestinget ser at det er utfordringar for trafikktryggleiken i dette krysset, og at det gjev grunnlag 
for opplevd utryggleik.

2. Utbetring av dette krysset kan vera aktuelt som eit prosjekt i ein eventuell Askøypakke 2, eller i eit 
framtidig Plan- og byggeprogram for Hordaland utanom Bergen.

3. Fylkestinget ber om at utval for miljø og samferdsel (MISA) får ei sak om moglege strakstiltak, kva 
nytte dei kan gje, kostnad, finansiering og framdrift.



PS 110/16 Oppgradering av Fv 218 til Horsøy - Askøy kommune

Forslag til innstilling

1. Fylkestinget ser positivt på utvikling av industriområde og nye arbeidsplassar generelt, og på 
Horsøy i Askøy kommune slik det framgår i denne saka.

2. Fylkestinget godkjenner Hordaland fylkeskommune sitt tilskot til prosjektet, avgrensa til 17 
millionar kroner. Prosjektet har ei ramme på inntil 100 millionar kr inklusive meirverdiavgift. 
Tilskotet vil bli omgjort til eit fylkeskommunalt bidrag i ein eventuell Askøypakke 2.

3. Fylkestinget legg til grunn at prosjektet blir tatt inn i budsjett for 2018 / 2019, og eventuelt ei 
mindre budsjettjustering i 2017. 

4. Fylkesrådmannen får fullmakt til å inngå avtalar i samsvar med denne saka

Saksprotokoll i utval for miljø og samferdsel - 01.12.2016 

Gustav Bahus (Frp) sette på vegner av Frp, H, MDG, V, KrF, Sp, A og SV fram slikt forslag:

 «Endra punkt 4:

Fylkestinget godkjenner forskotteringssøknaden frå Askøy kommune på vegner av kommunen 
og Sclumberger Norge AS. Forskotteringa er på vanlege vilkår, utan kompensasjon for 
prisstigning og renter, og som følgjer:

 Schlumberger Norge AS: forskot 50 mill. kr. Refusjon 25 mill. kr etter 3 år og refusjon 
25 mill kr etter 6 år frå ein eventuell framtidig Askøypakke 2.

 Askøy kommune: forskot 17 mill. kr. Refusjon frå ein eventuell framtidig Askøypakke 2.
 Askøy kommune har risikoen dersom Askøypakke 2 ikkje skulle bli realisert, og må i 

det tilfellet fullfinansiera prosjektet ut over Hordaland fylkeskommune sitt tilskot.»
 
Røysting
Fylkesrådmannen sitt forslag punkt 1-3 vart samrøystes vedteke som innstilling til fylkesutvalet.
Bahus sitt forslag til punkt 4 vart samrøystes vedteke som innstilling til fylkesutvalet mot ingen røyster for 
fylkesrådmannen sitt forslag.

Innstilling til fylkesutvalet

1. Fylkestinget ser positivt på utvikling av industriområde og nye arbeidsplassar generelt, og på 
Horsøy i Askøy kommune slik det framgår i denne saka.

2. Fylkestinget godkjenner Hordaland fylkeskommune sitt tilskot til prosjektet, avgrensa til 17 
millionar kroner. Prosjektet har ei ramme på inntil 100 millionar kr inklusive meirverdiavgift. 
Tilskotet vil bli omgjort til eit fylkeskommunalt bidrag i ein eventuell Askøypakke 2.

3. Fylkestinget legg til grunn at prosjektet blir tatt inn i budsjett for 2018 / 2019, og eventuelt ei 
mindre budsjettjustering i 2017.

4. Fylkestinget godkjenner forskotteringssøknaden frå Askøy kommune på vegner av kommunen og 
Sclumberger Norge AS. Forskotteringa er på vanlege vilkår, utan kompensasjon for prisstigning 
og renter, og som følgjer:

 Schlumberger Norge AS: forskot 50 mill. kr. Refusjon 25 mill. kr etter 3 år og refusjon 25 
mill kr etter 6 år frå ein eventuell framtidig Askøypakke 2.

 Askøy kommune: forskot 17 mill. kr. Refusjon frå ein eventuell framtidig Askøypakke 2.
 Askøy kommune har risikoen dersom Askøypakke 2 ikkje skulle bli realisert, og må i det 

tilfellet fullfinansiera prosjektet ut over Hordaland fylkeskommune sitt tilskot.

Saksprotokoll i fylkesutvalet - 08.12.2016 

Innstillinga vart samrøystes vedteken som innstilling til fylkestinget.



Innstilling til fylkestinget

1. Fylkestinget ser positivt på utvikling av industriområde og nye arbeidsplassar generelt, og på 
Horsøy i Askøy kommune slik det framgår i denne saka.

2. Fylkestinget godkjenner Hordaland fylkeskommune sitt tilskot til prosjektet, avgrensa til 17 
millionar kroner. Prosjektet har ei ramme på inntil 100 millionar kr inklusive meirverdiavgift. 
Tilskotet vil bli omgjort til eit fylkeskommunalt bidrag i ein eventuell Askøypakke 2.

3. Fylkestinget legg til grunn at prosjektet blir tatt inn i budsjett for 2018 / 2019, og eventuelt ei 
mindre budsjettjustering i 2017.

4. Fylkestinget godkjenner forskotteringssøknaden frå Askøy kommune på vegner av kommunen og 
Sclumberger Norge AS. Forskotteringa er på vanlege vilkår, utan kompensasjon for prisstigning 
og renter, og som følgjer:

 Schlumberger Norge AS: forskot 50 mill. kr. Refusjon 25 mill. kr etter 3 år og refusjon 25 
mill. kr etter 6 år frå ein eventuell framtidig Askøypakke 2.

 Askøy kommune: forskot 17 mill. kr. Refusjon frå ein eventuell framtidig Askøypakke 2.
 Askøy kommune har risikoen dersom Askøypakke 2 ikkje skulle bli realisert, og må i det 

tilfellet fullfinansiera prosjektet ut over Hordaland fylkeskommune sitt tilskot.

Saksprotokoll i fylkestinget - 14.12.2016 

Terje Søviknes (Frp) sette fram slikt forslag:

«Alternativt framlegg til vedtak:

1. Hordaland fylkeskommune er positiv til etablering av nye arbeidsplassar i regionen, og 
ser behovet for ei oppgradering av vegen til Horsøy.

2. Då det ikkje er tatt noko avgjerd om Askøypakke 2, kan fylkestinget ikkje gje sin 
tilslutnad til denne finansieringsplanen.

3. Hordaland fylkeskommune ber Askøy kommune om å komma attende med ein 
finansieringsplan som ikkje byggjer på bompengefinansiering, men eit spleiselag mellom 
fylkeskommunen, Askøy kommune og Schlumberger Norge A/S.»

Røysting
Søviknes sitt forslag fekk 8 røyster (Frp, R) og fall.
Innstillinga fekk 49 røyster (A, KrF, Sp, V, SV, MDG, H) og vart vedteke.

Vedtak

1. Fylkestinget ser positivt på utvikling av industriområde og nye arbeidsplassar generelt, og på 
Horsøy i Askøy kommune slik det framgår i denne saka.

2. Fylkestinget godkjenner Hordaland fylkeskommune sitt tilskot til prosjektet, avgrensa til 17 
millionar kroner. Prosjektet har ei ramme på inntil 100 millionar kr inklusive meirverdiavgift. 
Tilskotet vil bli omgjort til eit fylkeskommunalt bidrag i ein eventuell Askøypakke 2.

3. Fylkestinget legg til grunn at prosjektet blir tatt inn i budsjett for 2018 / 2019, og eventuelt ei 
mindre budsjettjustering i 2017.

4. Fylkestinget godkjenner forskotteringssøknaden frå Askøy kommune på vegner av kommunen og 
Sclumberger Norge AS. Forskotteringa er på vanlege vilkår, utan kompensasjon for prisstigning 
og renter, og som følgjer:

 Schlumberger Norge AS: forskot 50 mill. kr. Refusjon 25 mill. kr etter 3 år og refusjon 25 
mill. kr etter 6 år frå ein eventuell framtidig Askøypakke 2.

 Askøy kommune: forskot 17 mill. kr. Refusjon frå ein eventuell framtidig Askøypakke 2.
 Askøy kommune har risikoen dersom Askøypakke 2 ikkje skulle bli realisert, og må i det 



tilfellet fullfinansiera prosjektet ut over Hordaland fylkeskommune sitt tilskot.

PS 111/16 Forslag til nytt takst og rabattsystem for Haugalandspakken - uttale

Forslag til innstilling

Fylkestinget i Hordaland støttar fylkestinget i Rogaland si tilråding om justert takst- og rabattsystem i 
Haugalandspakken, slik at bompengetaksten vert sett til kr. 22 for køyretøy i takstgruppe 1, og til kr. 44 
for kjøretøy i takstgruppe 2, der vert gjeve 20 pst. rabatt for takstgruppe 1 føresett gyldig AutoPASS-
avtale og- brikke.

Saksprotokoll i utval for miljø og samferdsel - 01.12.2016 

Røysting
Fylkesrådmannen sitt forslag vart vedteke som innstilling til fylkesutvalet mot 2 røyster (Frp).

Innstilling til fylkesutvalet

Fylkestinget i Hordaland støttar fylkestinget i Rogaland si tilråding om justert takst- og rabattsystem i 
Haugalandspakken, slik at bompengetaksten vert sett til kr. 22 for køyretøy i takstgruppe 1, og til kr. 44 
for kjøretøy i takstgruppe 2, der vert gjeve 20 pst. rabatt for takstgruppe 1 føresett gyldig AutoPASS-
avtale og- brikke.

Saksprotokoll i fylkesutvalet - 08.12.2016 

Innstillinga vart vedteke som innstilling til fylkestinget mot 2 røyster (Frp).

Innstilling til fylkestinget

Fylkestinget i Hordaland støttar fylkestinget i Rogaland si tilråding om justert takst- og rabattsystem i 
Haugalandspakken, slik at bompengetaksten vert sett til kr. 22 for køyretøy i takstgruppe 1, og til kr. 44 
for kjøretøy i takstgruppe 2, der vert gjeve 20 pst. rabatt for takstgruppe 1 føresett gyldig AutoPASS-
avtale og- brikke.

Innstillinga vart vedteken mot 7 røyster (Frp).

Vedtak

Fylkestinget i Hordaland støttar fylkestinget i Rogaland si tilråding om justert takst- og rabattsystem i 
Haugalandspakken, slik at bompengetaksten vert sett til kr. 22 for køyretøy i takstgruppe 1, og til kr. 44 
for kjøretøy i takstgruppe 2, der vert gjeve 20 pst. rabatt for takstgruppe 1 føresett gyldig AutoPASS-
avtale og- brikke.

PS 112/16 Klimaplan for Hordaland - Handlingsprogram 2017

Forslag til innstilling

1. Fylkestinget vedtek Klimaplanen sitt handlingsprogram for 2017 slik det går fram av saka.

2. Økonomisk ramme for klimaplanen sitt handlingsprogram for 2017 (klimabudsjettet) vert 
handsama i fylkesbudsjettet for 2017.

3. Førebels fordeling av midlar frå klimabudsjettet på dei einskilde tiltaka er basert på 
kostnadsoverslag og går fram av handlingsprogrammet.

4. Fylkesrådmannen får fullmakt til å gjere mindre vesentlege justeringar.

5. I samarbeid med klima- og naturressursseksjonen skal kvar avdeling årleg gå gjennom korleis 
fylkeskommunen kan få til naudsynte kutt i klimagassutslepp frå eiga verksemd og i fylket 
generelt.



6. I samarbeid med klima- og naturressursseksjonen skal kvar avdeling gå gjennom korleis 
fylkeskommunen skal vurdere klimarelevans og -konsekvens i sakshandsaminga.

7. Fylkestinget ber fylkesrådmannen informere i eiga sak om den fylkeskommunale innsatsen for, og 
andre relevante initiativ knytt til hydrogen innan sektorane samferdsel, energi og næring. Vidare 
ber Fylkestinget administrasjonen om å vurdere og foreslå korleis fylkeskommunen kan arbeide 
strategisk og heilskapleg vidare med hydrogen.

8. Fylkestinget ber fylkesrådmannen vurdere korleis bioøkonomi og grøn økonomi kan definerast 
nærare og konkretiserast for Hordaland.

9. Fylkestinget merker seg at utsleppa frå 7 kvotepliktige industriverksemder står for nesten 60 % av 
alle utsleppa frå Hordaland. Fylkestinget er bekymra for at reduksjonen i utsleppa deira ikkje skjer 
raskt nok til å nå måla. Fylkestinget ber om informasjon frå verksemdene om kva dei kan og vil 
gjere for å redusere sine utslepp.

Saksprotokoll i utval for miljø og samferdsel - 01.12.2016 

Rasmus Laupsa Rasmussen (A) sette på vegner av A, Sp, KrF og SV fram slikt forslag:

«Tillegg:

Generelt
Klimaplanen skal leggast til grunn for andre regionale planar i Hordaland. På denne 
bakgrunnen er det naudsynt at Klimaplanen og handlingsprogrammet vert lagt inn som faste 
postar i møteplan og sakshandsaminga til utval for miljø og samferdsel gjennom heile året slik 
at miljø- og klimautfordringane vert belyste og ivaretekne i samsvar med dei fullmaktene utvalet 
har.

Fylkestinget syner til den nasjonale satsinga på bioøkonomi som omfattar berekraftig, effektiv 
og lønsam produksjon, uttak og utnytting av fornybare biologiske ressursar til mat, fôr, 
ingrediensar, helseprodukt, energi, materialar, kjemikaliar, papir, tekstilar og andre produkt.

Fylkestinget ber om at det i det vidare arbeidet med Klimaplanen og handlingsprogrammet vert 
prioritert å utarbeida ein strategi for bioøkonomi i Hordaland i samsvar med den nasjonale 
strategien.

Som ein del av denne strategien skal fylkeskommunen: 

 Ta initiativ til eit samarbeid med kommunar, næringsliv, landbruksorganisasjonar og 
andre interesseorganisasjonar for å kartleggja potensialet for auka produksjon av 
biodrivstoff i Hordaland

 Vere ein pådrivar for at bruk av biogass skal verte eit reelt alternativ for aktørar i 
transportbransjen

 Ta initiativ til eit samarbeid med kommunar og verksemder om å stilla krav om 
nullutslepp for transportørar som skal utføra oppdrag og leveransar 

 Medverka til at det vert bygd infrastruktur for biodrivstoff

 Stilla krav om auka bruk av biogass i nye kollektivkontraktar 

Det vert vidare synt til tiltak 5.17 Klima- og miljøkrav i utbyggingsprosjekt.

Dette tiltaket skal prioriterast i handlingsprogrammet for 2017. Utval for miljø og samferdsel får 
ei sak der ein gjer greie for korleis krav om «Klima- og miljøbudsjett for alle store 
utbyggingsprosjekt i vegsektoren» kan gjennomførast.»

Marthe Hammer (SV) sette fram slikt forslag:

«Tillegg:



 Fylkestinget ber om framlegg til milepælar for redusert utslepp av klimagass og lokal 
luftforureining for kvart andre år frå 2017 fram til 2025. 

 Fylkestinget ber om at all planlegging av rullebane 2 på Flesland vert stoppa.
 Fylkestinget ber regjeringa komme med et nedskalert framlegg til E39 med sikte på 

sikker to-feltsveg med gode alternativ for gåande og syklande.»

Gustav Bahus (Frp) sette fram slik protokollmerknad:

«I møtet 01.12.2016 stemmer Frp mot alle tillegg og jobbar med dette fram mot fylkesutvalet og 
fylkestinget.»

Røysting
Fylkesrådmannen sitt forslag vart samrøystes vedteke som innstilling til fylkesutvalet.
Rasmussen sitt forslag vart vedteke som innstilling til fylkesutvalet mot 5 røyster (H, Frp).
Hammer sitt forslag, første kulepunkt vart vedteke som innstilling til fylkesutvalet mot 5 røyster (H, Frp).
Hammer sitt forslag, andre kulepunkt fekk 3 røyster (SV, MDG, V) og fall.
Hammer sitt forslag, tredje kulepunkt fekk 2 røyster (SV, MDG) og fall.

Innstilling til fylkesutvalet

1. Fylkestinget vedtek Klimaplanen sitt handlingsprogram for 2017 slik det går fram av saka.

2. Økonomisk ramme for klimaplanen sitt handlingsprogram for 2017 (klimabudsjettet) vert 
handsama i fylkesbudsjettet for 2017.

3. Førebels fordeling av midlar frå klimabudsjettet på dei einskilde tiltaka er basert på 
kostnadsoverslag og går fram av handlingsprogrammet.

4. Fylkesrådmannen får fullmakt til å gjere mindre vesentlege justeringar.

5. I samarbeid med klima- og naturressursseksjonen skal kvar avdeling årleg gå gjennom korleis 
fylkeskommunen kan få til naudsynte kutt i klimagassutslepp frå eiga verksemd og i fylket 
generelt.

6. I samarbeid med klima- og naturressursseksjonen skal kvar avdeling gå gjennom korleis 
fylkeskommunen skal vurdere klimarelevans og -konsekvens i sakshandsaminga.

7. Fylkestinget ber fylkesrådmannen informere i eiga sak om den fylkeskommunale innsatsen for, 
og andre relevante initiativ knytt til hydrogen innan sektorane samferdsel, energi og næring. 
Vidare ber ylkestinget administrasjonen om å vurdere og foreslå korleis fylkeskommunen kan 
arbeide strategisk og heilskapleg vidare med hydrogen.

8. Fylkestinget ber fylkesrådmannen vurdere korleis bioøkonomi og grøn økonomi kan definerast 
nærare og konkretiserast for Hordaland.

9. Fylkestinget merker seg at utsleppa frå 7 kvotepliktige industriverksemder står for nesten 60 % 
av alle utsleppa frå Hordaland. Fylkestinget er bekymra for at reduksjonen i utsleppa deira ikkje 
skjer raskt nok til å nå måla. Fylkestinget ber om informasjon frå verksemdene om kva dei kan 
og vil gjere for å redusere sine utslepp.

10. Generelt
Klimaplanen skal leggast til grunn for andre regionale planar i Hordaland. På denne bakgrunnen 
er det naudsynt at Klimaplanen og handlingsprogrammet vert lagt inn som faste postar i 
møteplan og sakshandsaminga til utval for miljø og samferdsel gjennom heile året slik at miljø- 
og klimautfordringane vert belyste og ivaretekne i samsvar med dei fullmaktene utvalet har.

Fylkestinget syner til den nasjonale satsinga på bioøkonomi som omfattar berekraftig, effektiv og 
lønsam produksjon, uttak og utnytting av fornybare biologiske ressursar til mat, fôr, ingrediensar, 
helseprodukt, energi, materialar, kjemikaliar, papir, tekstilar og andre produkt.

Fylkestinget ber om at det i det vidare arbeidet med Klimaplanen og handlingsprogrammet vert 
prioritert å utarbeida ein strategi for bioøkonomi i Hordaland i samsvar med den nasjonale 
strategien.



Som ein del av denne strategien skal fylkeskommunen: 

 Ta initiativ til eit samarbeid med kommunar, næringsliv, landbruksorganisasjonar og 
andre interesseorganisasjonar for å kartleggja potensialet for auka produksjon av 
biodrivstoff i Hordaland

 Vere ein pådrivar for at bruk av biogass skal verte eit reelt alternativ for aktørar i 
transportbransjen

 Ta initiativ til eit samarbeid med kommunar og verksemder om å stilla krav om 
nullutslepp for transportørar som skal utføra oppdrag og leveransar 

 Medverka til at det vert bygd infrastruktur for biodrivstoff

 Stilla krav om auka bruk av biogass i nye kollektivkontraktar 

Det vert vidare synt til tiltak 5.17 Klima- og miljøkrav i utbyggingsprosjekt.

Dette tiltaket skal prioriterast i handlingsprogrammet for 2017. Utval for miljø og samferdsel får ei 
sak der ein gjer greie for korleis krav om «Klima- og miljøbudsjett for alle store 
utbyggingsprosjekt i vegsektoren» kan gjennomførast.

11. Fylkestinget ber om framlegg til milepælar for redusert utslepp av klimagass og lokal 
luftforureining for kvart andre år frå 2017 fram til 2025.

Protokollmerknad frå Frp
I møtet 01.12.2016 stemmer Frp mot alle tillegg og jobbar med dette fram mot fylkesutvalet og 
fylkestinget.

Saksprotokoll i utval for opplæring og helse - 01.12.2016 

Rosalind Fosse, Frp, sette fram slikt forslag:

«Pkt.1
Fylkestinget vedtar klimaplanens handlinsprogram for 2017 med følgende endring:

Pkt. 5 Strategi c) pkt. 9
Innføring av differensierte bompenger og tiltak 5, 16 utgår av handlingsprogrammet.» 

Røysting
Fosse sitt forslag fikk 4 røyster (Frp, H) og fall.
Fylkesrådmannen sitt forslag vart samrøystes vedteke.

Innstilling til fylkesutvalet

1. Fylkestinget vedtek Klimaplanen sitt handlingsprogram for 2017 slik det går fram av saka.

2. Økonomisk ramme for klimaplanen sitt handlingsprogram for 2017 (klimabudsjettet) vert 
handsama i fylkesbudsjettet for 2017.

3. Førebels fordeling av midlar frå klimabudsjettet på dei einskilde tiltaka er basert på 
kostnadsoverslag og går fram av handlingsprogrammet.

4. Fylkesrådmannen får fullmakt til å gjere mindre vesentlege justeringar.

5. I samarbeid med klima- og naturressursseksjonen skal kvar avdeling årleg gå gjennom korleis 
fylkeskommunen kan få til naudsynte kutt i klimagassutslepp frå eiga verksemd og i fylket 
generelt.

6. I samarbeid med klima- og naturressursseksjonen skal kvar avdeling gå gjennom korleis 
fylkeskommunen skal vurdere klimarelevans og -konsekvens i sakshandsaminga.



7. Fylkestinget ber fylkesrådmannen informere i eiga sak om den fylkeskommunale innsatsen for, og 
andre relevante initiativ knytt til hydrogen innan sektorane samferdsel, energi og næring. Vidare 
ber Fylkestinget administrasjonen om å vurdere og foreslå korleis fylkeskommunen kan arbeide 
strategisk og heilskapleg vidare med hydrogen.

8. Fylkestinget ber fylkesrådmannen vurdere korleis bioøkonomi og grøn økonomi kan definerast 
nærare og konkretiserast for Hordaland.

9. Fylkestinget merker seg at utsleppa frå 7 kvotepliktige industriverksemder står for nesten 60 % av 
alle utsleppa frå Hordaland. Fylkestinget er bekymra for at reduksjonen i utsleppa deira ikkje skjer 
raskt nok til å nå måla. Fylkestinget ber om informasjon frå verksemdene om kva dei kan og vil 
gjere for å redusere sine utslepp.

Saksprotokoll i utval for kultur, idrett og regional utvikling - 06.12.2016 

Kjell Håland (A) sette fram slikt forslag til vedtak på vegner av A, Krf og Sp.:

Nytt pkt.10:
«Fylkestinget ber om at det i det vidare arbeidet med Klimaplanen og handlingsprogrammet 
vert prioritert å utarbeida ein strategi for bioøkonomi i Hordaland i samsvar med den nasjonale 
strategien.

Som ein del av denne strategien skal fylkeskommunen vere ein pådrivar for at bruk av biogass 
skal verte eit reelt alternativ for aktørar i transportbransjen.»

Røysting
Fylkesrådmannen sitt forslag pkt. 1 til 9 vart samrøystes vedteke.
Håland sitt forslag vart samrøystes vedteke.

Vedtak

1. Fylkestinget vedtek Klimaplanen sitt handlingsprogram for 2017 slik det går fram av saka.

2. Økonomisk ramme for klimaplanen sitt handlingsprogram for 2017 (klimabudsjettet) vert 
handsama i fylkesbudsjettet for 2017.

3. Førebels fordeling av midlar frå klimabudsjettet på dei einskilde tiltaka er basert på 
kostnadsoverslag og går fram av handlingsprogrammet.

4. Fylkesrådmannen får fullmakt til å gjere mindre vesentlege justeringar.

5. I samarbeid med klima- og naturressursseksjonen skal kvar avdeling årleg gå gjennom korleis 
fylkeskommunen kan få til naudsynte kutt i klimagassutslepp frå eiga verksemd og i fylket 
generelt.

6. I samarbeid med klima- og naturressursseksjonen skal kvar avdeling gå gjennom korleis 
fylkeskommunen skal vurdere klimarelevans og -konsekvens i sakshandsaminga.

7. Fylkestinget ber fylkesrådmannen informere i eiga sak om den fylkeskommunale innsatsen for, 
og andre relevante initiativ knytt til hydrogen innan sektorane samferdsel, energi og næring. 
Vidare ber Fylkestinget administrasjonen om å vurdere og foreslå korleis fylkeskommunen kan 
arbeide strategisk og heilskapleg vidare med hydrogen.

8. Fylkestinget ber fylkesrådmannen vurdere korleis bioøkonomi og grøn økonomi kan definerast 
nærare og konkretiserast for Hordaland.

9. Fylkestinget merker seg at utsleppa frå 7 kvotepliktige industriverksemder står for nesten 60 % 
av alle utsleppa frå Hordaland. Fylkestinget er bekymra for at reduksjonen i utsleppa deira ikkje 
skjer raskt nok til å nå måla. Fylkestinget ber om informasjon frå verksemdene om kva dei kan 
og vil gjere for å redusere sine utslepp.

10. Fylkestinget ber om at det i det vidare arbeidet med Klimaplanen og handlingsprogrammet vert 
prioritert å utarbeida ein strategi for bioøkonomi i Hordaland i samsvar med den nasjonale 



strategien.

Som ein del av denne strategien skal fylkeskommunen vere ein pådrivar for at bruk av biogass 
skal verte eit reelt alternativ for aktørar i transportbransjen.

Saksprotokoll i fylkesutvalet - 08.12.2016 

Terje Søviknes (Frp) sette fram fylkesrådmannen sitt opprinnelege forslag på nytt:

1. «Fylkestinget vedtek Klimaplanen sitt handlingsprogram for 2017 slik det går fram av 
saka.

2. Økonomisk ramme for klimaplanen sitt handlingsprogram for 2017 (klimabudsjettet) vert 
handsama i fylkesbudsjettet for 2017.

3. Førebels fordeling av midlar frå klimabudsjettet på dei einskilde tiltaka er basert på 
kostnadsoverslag og går fram av handlingsprogrammet.

4. Fylkesrådmannen får fullmakt til å gjere mindre vesentlege justeringar.

5. I samarbeid med klima- og naturressursseksjonen skal kvar avdeling årleg gå gjennom 
korleis fylkeskommunen kan få til naudsynte kutt i klimagassutslepp frå eiga verksemd 
og i fylket generelt.

6. I samarbeid med klima- og naturressursseksjonen skal kvar avdeling gå gjennom korleis 
fylkeskommunen skal vurdere klimarelevans og -konsekvens i sakshandsaminga.

7. Fylkestinget ber fylkesrådmannen informere i eiga sak om den fylkeskommunale 
innsatsen for, og andre relevante initiativ knytt til hydrogen innan sektorane samferdsel, 
energi og næring. Vidare ber Fylkestinget administrasjonen om å vurdere og foreslå 
korleis fylkeskommunen kan arbeide strategisk og heilskapleg vidare med hydrogen.

8. Fylkestinget ber fylkesrådmannen vurdere korleis bioøkonomi og grøn økonomi kan 
definerast nærare og konkretiserast for Hordaland.

9. Fylkestinget merker seg at utsleppa frå 7 kvotepliktige industriverksemder står for nesten 
60 % av alle utsleppa frå Hordaland. Fylkestinget er bekymra for at reduksjonen i 
utsleppa deira ikkje skjer raskt nok til å nå måla. Fylkestinget ber om informasjon frå 
verksemdene om kva dei kan og vil gjere for å redusere sine utslepp.»

Roald Kvamme (A) sette på vegner av A, KrF, Sp og SV fram slikt forslag:

«Tillegg:

1. Fylkestinget ber om at  Klimaplanen og handlingsprogrammet vert lagt inn som faste 
postar i møteplan og sakshandsaminga til utvala gjennom heile året slik at miljø- og 
klimautfordringane vert belyste og ivaretekne i samsvar med dei fullmaktene utvalet har.

2. Fylkestinget syner til den nasjonale satsinga på bioøkonomi og ber om at ein i det vidare 
arbeidet med Klimaplanen og handlingsprogrammet prioriterer å utarbeide ein strategi 
for bioøkonomi i Hordaland. Som ein del av denne strategien skal fylkeskommunen:

 Ta initiativ til eit samarbeid med kommunar, næringsliv, 
landbruksorganisasjonar og andre interesseorganisasjonar for å kartleggje 
potensialet for auka produksjon av biogass i Hordaland.

 Vere ein pådrivar for at bruk av biogass skal verte eit reelt alternativ for aktørar i 
transportbransjen.

 Ta initiativ til eit samarbeid med kommunar og verksemder om å stille krav om 
nullutslepp for transportørar som skal utføre oppdrag og leveransar.

 Medverke til at det vert bygd infrastruktur for biogass.



 Stille krav om auka bruk av biogass i nye kollektivkontraktar.

3. Fylkestinget syner til tiltak 5.17 Klima- og miljøkrav i utbyggingsprosjekt. Dette tiltaket 
skal prioriterast i handlingsprogrammet for 2017. Fylkesutvalet får ei sak der ein gjer 
greie for korleis krav om «Klima- og miljøbudsjett for alle store utbyggingsprosjekt i 
vegsektoren» kan gjennomførast.»

Tom Sverre Tomren (MDG) sette fram slikt forslag:

«Tillegg punkt 9:
Hordaland fylkeskommune vil være en aktiv pådriver for at virksomhetene som står for de 
største punktutslippene øker framdriften på investeringsbeslutninger som tar med 
klimagassutslippene.»

Røysting
Fylkesordføraren la forslaget frå fylkesrådmannen (identisk med Terje Søviknes sitt forslag) til grunn for 
røystinga.

Fylkesrådmannen sitt forslag vart samrøystes vedteke som innstilling til fylkestinget.
Tomren sitt forslag fekk 2 røyster (MDG, SV) og fall.
Kvamme sitt forslag fekk 9 røyster (A, Sp, KrF, SV, MDG) og vart vedteke som innstilling til fylkestinget.

Innstilling til fylkestinget

1. Fylkestinget vedtek Klimaplanen sitt handlingsprogram for 2017 slik det går fram av saka.

2. Økonomisk ramme for klimaplanen sitt handlingsprogram for 2017 (klimabudsjettet) vert 
handsama i fylkesbudsjettet for 2017.

3. Førebels fordeling av midlar frå klimabudsjettet på dei einskilde tiltaka er basert på 
kostnadsoverslag og går fram av handlingsprogrammet.

4. Fylkesrådmannen får fullmakt til å gjere mindre vesentlege justeringar.

5. I samarbeid med klima- og naturressursseksjonen skal kvar avdeling årleg gå gjennom korleis 
fylkeskommunen kan få til naudsynte kutt i klimagassutslepp frå eiga verksemd og i fylket 
generelt.

6. I samarbeid med klima- og naturressursseksjonen skal kvar avdeling gå gjennom korleis 
fylkeskommunen skal vurdere klimarelevans og -konsekvens i sakshandsaminga.

7. Fylkestinget ber fylkesrådmannen informere i eiga sak om den fylkeskommunale innsatsen for, 
og andre relevante initiativ knytt til hydrogen innan sektorane samferdsel, energi og næring. 
Vidare ber Fylkestinget administrasjonen om å vurdere og foreslå korleis fylkeskommunen kan 
arbeide strategisk og heilskapleg vidare med hydrogen.

8. Fylkestinget ber fylkesrådmannen vurdere korleis bioøkonomi og grøn økonomi kan definerast 
nærare og konkretiserast for Hordaland.

9. Fylkestinget merker seg at utsleppa frå 7 kvotepliktige industriverksemder står for nesten 60 % 
av alle utsleppa frå Hordaland. Fylkestinget er bekymra for at reduksjonen i utsleppa deira ikkje 
skjer raskt nok til å nå måla. Fylkestinget ber om informasjon frå verksemdene om kva dei kan 
og vil gjere for å redusere sine utslepp.

10. Fylkestinget ber om at Klimaplanen og handlingsprogrammet vert lagt inn som faste postar i 
møteplan og sakshandsaminga til utvala gjennom heile året slik at miljø- og klimautfordringane 
vert belyste og ivaretekne i samsvar med dei fullmaktene utvalet har.

11. Fylkestinget syner til den nasjonale satsinga på bioøkonomi og ber om at ein i det vidare 
arbeidet med Klimaplanen og handlingsprogrammet prioriterer å utarbeide ein strategi for 
bioøkonomi i Hordaland. Som ein del av denne strategien skal fylkeskommunen:

 Ta initiativ til eit samarbeid med kommunar, næringsliv, landbruksorganisasjonar og 



andre interesseorganisasjonar for å kartleggje potensialet for auka produksjon av 
biogass i Hordaland.

 Vere ein pådrivar for at bruk av biogass skal verte eit reelt alternativ for aktørar i 
transportbransjen.

 Ta initiativ til eit samarbeid med kommunar og verksemder om å stille krav om 
nullutslepp for transportørar som skal utføre oppdrag og leveransar.

 Medverke til at det vert bygd infrastruktur for biogass.

 Stille krav om auka bruk av biogass i nye kollektivkontraktar.

12. Fylkestinget syner til tiltak 5.17 Klima- og miljøkrav i utbyggingsprosjekt. Dette tiltaket skal 
prioriterast i handlingsprogrammet for 2017. Fylkesutvalet får ei sak der ein gjer greie for korleis 
krav om «Klima- og miljøbudsjett for alle store utbyggingsprosjekt i vegsektoren» kan 
gjennomførast.

Saksprotokoll i fylkestinget - 14.12.2016 

Tom Sverre Tomren (MDG) sette på vegner av MDG, V og SV fram slikt forslag (a):

«Tillegg til punkt 9: 

Hordaland fylkeskommune vil være en aktiv pådriver for at virksomhetene som står for de 
største punktutslippene øker framdriften på investeringsbeslutninger som tar med 
klimagassutslippene.»

 
Tom Sverre Tomren (MDG) sette fram slikt forslag (b):

«Nytt siste punkt: 

Fylkestinget vil styrke det strategiske klimaarbeidet ved å integrere klimabudsjett i 
fylkeskommunens budsjettprosess. Klimabudsjettet skal innehalde oversikt over tiltaka som må 
til for å nå vedtekne klimamål, plassere ansvaret for gjennomføring tydeleg i fylkeskommunen, 
og skal følgjast opp som ein del av den ordinære budsjett- og verksemdstyringa.»

Marthe Hammer (SV) sette på vegner av SV, MDG og V fram slikt forslag (a):

«Nye tilleggspunkt:

1. Fylkestinget ber om framlegg til milepælar for redusert utslepp av klimagass og lokal 
luftforureining for kvart andre år frå 2017 til 2027.

2. Fylkestinget ber om at all planlegging av Rullebane 2 på Flesland vert stoppa.»

Marthe Hammer (SV) sette på vegner av SV og MDG fram slikt forslag (b):

«Nytt tilleggpunkt:

3. Fylkestinget ber regjeringa koma med eit nedskalert framlegg til E39 med sikte på sikker 
to-feltsveg med gode alternativ for gåande og syklande.»



Terje Søviknes (Frp) sette fram slikt forslag:

«Alternativt framlegg til punkt 11:

Fylkestinget syner til den nasjonale satsinga på bioøkonomi, og ber om at ein i det vidare 
arbeidet med Klimaplanen og handlingsprogrammet prioriterer å utarbeide ein strategi for 
bioøkonomi i Hordaland.»

Røysting
Det var 55 representantar til stades.

Innstillinga punkt 1-9 vart samrøystes vedteken.
Innstillinga punkt 10 og12 vart vedteken mot 19 røyster (H, Frp).
Søviknes sitt forslag til punkt 11 fekk 7 røyster (Frp) og fall.
Innstillinga punkt 11 fekk 38 røyster (A, KrF, Sp, V, MDG, SV, R) og vart vedteke.
Tomren sitt forslag (a) fekk 7 røyster (MDG, SV, R) og fall.
Tomren sitt forslag (b) vart vedteke mot 19 røyster (H, Frp).
Hammer sitt forslag (a), 1. punkt, fekk 30 røyster (SV, A, MDG, V, R) og vart vedteke.
Hammer sitt forslag (a), 2. punkt, fekk 10 røyster (SV, MDG, V, R) og fall.
Hammer sitt forslag (b) fekk 7 røyster (SV, MDG, R) og fall.

Vedtak

1. Fylkestinget vedtek Klimaplanen sitt handlingsprogram for 2017 slik det går fram av saka.

2. Økonomisk ramme for klimaplanen sitt handlingsprogram for 2017 (klimabudsjettet) vert 
handsama i fylkesbudsjettet for 2017.

3. Førebels fordeling av midlar frå klimabudsjettet på dei einskilde tiltaka er basert på 
kostnadsoverslag og går fram av handlingsprogrammet.

4. Fylkesrådmannen får fullmakt til å gjere mindre vesentlege justeringar.

5. I samarbeid med klima- og naturressursseksjonen skal kvar avdeling årleg gå gjennom korleis 
fylkeskommunen kan få til naudsynte kutt i klimagassutslepp frå eiga verksemd og i fylket 
generelt.

6. I samarbeid med klima- og naturressursseksjonen skal kvar avdeling gå gjennom korleis 
fylkeskommunen skal vurdere klimarelevans og -konsekvens i sakshandsaminga.

7. Fylkestinget ber fylkesrådmannen informere i eiga sak om den fylkeskommunale innsatsen for, 
og andre relevante initiativ knytt til hydrogen innan sektorane samferdsel, energi og næring. 
Vidare ber fylkestinget administrasjonen om å vurdere og foreslå korleis fylkeskommunen kan 
arbeide strategisk og heilskapleg vidare med hydrogen.

8. Fylkestinget ber fylkesrådmannen vurdere korleis bioøkonomi og grøn økonomi kan definerast 
nærare og konkretiserast for Hordaland.

9. Fylkestinget merker seg at utsleppa frå 7 kvotepliktige industriverksemder står for nesten 60 % 
av alle utsleppa frå Hordaland. Fylkestinget er bekymra for at reduksjonen i utsleppa deira ikkje 
skjer raskt nok til å nå måla. Fylkestinget ber om informasjon frå verksemdene om kva dei kan 
og vil gjere for å redusere sine utslepp.

10. Fylkestinget ber om at Klimaplanen og handlingsprogrammet vert lagt inn som faste postar i 
møteplan og sakshandsaminga til utvala gjennom heile året slik at miljø- og klimautfordringane 
vert belyste og ivaretekne i samsvar med dei fullmaktene utvalet har.

11. Fylkestinget syner til den nasjonale satsinga på bioøkonomi og ber om at ein i det vidare 
arbeidet med Klimaplanen og handlingsprogrammet prioriterer å utarbeide ein strategi for 
bioøkonomi i Hordaland. Som ein del av denne strategien skal fylkeskommunen:

 Ta initiativ til eit samarbeid med kommunar, næringsliv, landbruksorganisasjonar og 
andre interesseorganisasjonar for å kartleggje potensialet for auka produksjon av 
biogass i Hordaland.



 Vere ein pådrivar for at bruk av biogass skal verte eit reelt alternativ for aktørar i 
transportbransjen.

 Ta initiativ til eit samarbeid med kommunar og verksemder om å stille krav om 
nullutslepp for transportørar som skal utføre oppdrag og leveransar.

 Medverke til at det vert bygd infrastruktur for biogass.

 Stille krav om auka bruk av biogass i nye kollektivkontraktar.

12. Fylkestinget syner til tiltak 5.17 Klima- og miljøkrav i utbyggingsprosjekt. Dette tiltaket skal 
prioriterast i handlingsprogrammet for 2017. Fylkesutvalet får ei sak der ein gjer greie for korleis 
krav om «Klima- og miljøbudsjett for alle store utbyggingsprosjekt i vegsektoren» kan 
gjennomførast.

13. Fylkestinget vil styrke det strategiske klimaarbeidet ved å integrere klimabudsjett i 
fylkeskommunens budsjettprosess. Klimabudsjettet skal innehalde oversikt over tiltaka som må 
til for å nå vedtekne klimamål, plassere ansvaret for gjennomføring tydeleg i fylkeskommunen, 
og skal følgjast opp som ein del av den ordinære budsjett- og verksemdstyringa.

14. Fylkestinget ber om framlegg til milepælar for redusert utslepp av klimagass og lokal 
luftforureining for kvart andre år frå 2017 til 2027.

PS 113/16 Sal av Garnes vgs - Tunesvegen 35

Forslag til innstilling

1. Fylkestinget godkjenner sal av eigedomen Tunesvegen 35 på Garnes.
2. Fylkesrådmannen får fullmakt til å akseptere bod lik eller høgare enn 90 % av prisønske som er 

kr 8.900.000.

3. Dersom høgaste bod er lågare enn 90 % av prisønske kan fylkesutvalet ta avgjerd om salet.

Saksprotokoll i fylkesutvalet - 08.12.2016 

Fylkesrådmannen sitt forslag vart samrøystes vedteke som innstilling til fylkestinget.

Innstilling til fylkestinget

1. Fylkestinget godkjenner sal av eigedomen Tunesvegen 35 på Garnes.
2. Fylkesrådmannen får fullmakt til å akseptere bod lik eller høgare enn 90 % av prisønske som er 

kr 8.900.000.
3. Dersom høgaste bod er lågare enn 90 % av prisønske kan fylkesutvalet ta avgjerd om salet.

Saksprotokoll i fylkestinget - 14.12.2016 

Terje Søviknes (Frp) sette fram slikt forslag til vedtak:

«Alternativt framlegg til vedtak:

Ved sal av fylkeskommunal eigedom er det viktig å maksimera verdiane for Hordaland 
fylkeskommune. Sal av Tunesvegen 35 vert utsett i påvente av regulering til bustadføremål og 
utvikling av eit konkret skisseprosjekt som syner utbyggingspotensialet for eigedomen.»

Røysting (forslaget om utsetjing)
Det var 54 representantar til stades.

Søviknes sitt forslag fekk 22 røyster (Frp, H, V) og fall.



Røysting (saka)
Det var 54 representantar til stades.

Innstillinga vart samrøystes vedteken.

Vedtak

1. Fylkestinget godkjenner sal av eigedomen Tunesvegen 35 på Garnes.
2. Fylkesrådmannen får fullmakt til å akseptere bod lik eller høgare enn 90 % av prisønske som er 

kr 8.900.000.
3. Dersom høgaste bod er lågare enn 90 % av prisønske kan fylkesutvalet ta avgjerd om salet.

PS 114/16 Endringar etter gjennomgang av Delegasjonsreglement for Hordaland 
fylkeskommune.

Forslag til innstilling

Jfr. forslag til innstilling frå politisk arbeidsgruppe.

Saksprotokoll i fylkesutvalet - 08.12.2016 

Pål Kårbø (KrF) sette på vegner av A, SV, Sp og KrF fram slikt forslag:

«Endringar:

(a) Vedr. pkt. 14. Ordskifte. Taletid. Møteleiar si deltaking:
Erstatte ordet dokument med «materiell»

(b) Pkt. C Delegasjon til fylkesrådmannen.
1. Økonomi
Forvaltning, drift og vedlikehald
Første kulepunkt vert foreslått endra slik:

Inngå avtaler om leige og utleige av bygg, bustader, lokale eller tomtar (ubebygd areal), som 
ikkje er av langsiktige (10 år eller meir) eller vesentleg (2 mill. i årleg leige) verdi.»

Mona Røsvik Strømme (H) sette fram slikt forslag:

«Punkt 2.1.1 Bygg og eiendomsforvaltning
Langsiktig over 4 år
Vesentlig verdi: 1 mill. pr. år i leieinntekt skal til fylkesutvalget.»

Røysting
Kårbø sitt forslag (a) vart samrøystes vedteke som innstilling til fylkestinget.
Strømme sitt forslag fekk 5 røyster (H, Frp) og fall.
Kårbø sitt forslag (b) fekk 10 røyster (A, Sp, KrF, SV, MDG, V) og vart vedteke som innstilling til 
fylkestinget.
Innstillinga med dei vedtekne endringane vart samrøystes vedteke som innstilling til fylkestinget.

Innstilling til fylkestinget

Jfr. forslag til innstilling frå politisk arbeidsgruppe, med slike endringar:

Vedr. pkt. 14. Ordskifte. Taletid. Møteleiar si deltaking:
Erstatte ordet dokument med «materiell»

Pkt. C Delegasjon til fylkesrådmannen.
1. Økonomi
Forvaltning, drift og vedlikehald
Første kulepunkt vert foreslått endra slik:



Inngå avtaler om leige og utleige av bygg, bustader, lokale eller tomtar (ubebygd areal), som ikkje er av 
langsiktige (10 år eller meir) eller vesentleg (2 mill. i årleg leige) verdi.

Saksprotokoll i fylkestinget - 14.12.2016 

Pål Kårbø (KrF) sette fram slikt forslag (a):

«Nye punkt:

1. Fylkestrafikksikringsutvalet skal ha uttalerett i trafikksikringssaker.

2. Utval for miljø og samferdsel skal ha eit overordna ansvar for miljøsaker.»

Pål Kårbø (KrF) sette fram slikt oversendingsforslag til fylkesordføraren (b):

1. «Jf. kommunelova § 32.
Det bør vera utvalsleiarmøte før dagsorden/sakliste vert sett eller sakene fordelt og 
sendt ut, slik at utvalsleiar er med og organiserer utvalsmøta.

2. Fylkestinget ønskjer at arbeidsgruppa (gruppeleiarane) også gjennomgår 
delegasjonsreglementet til rådmannen vedk. økonomi.»

Mona Røsvik Strømme (H) sette fram slikt forslag:

«Punkt 2.1.1 Bygg og eiendomsforvaltning
Langsiktig over 4 år
Vesentlig verdi: 1 mill. pr. år i leieinntekt skal til fylkesutvalget.»

Røysting
Det var 54 representantar til stades.

Strømme sitt forslag fekk 25 røyster (H, V, Frp, MDG) og fall.
Innstillinga punkt C fekk 31 røyster (A, KrF, Sp, SV) og vart vedteke.
Innstillinga frå politisk arbeidsgruppe med punkt 14 vart samrøystes vedteke.
Kårbø sitt forslag (a) vart samrøystes vedteke.
Kårbø sitt forslag (b), punkt 1 vart samrøystes vedteke oversendt på vegner av forslagsstillaren utan 
realitetsbehandling.
Kårbø sitt forslag (b), punkt 2 vart samrøystes vedteke oversendt på vegner av forslagsstillaren utan 
realitetsbehandling.

Vedtak

Jfr. forslag til innstilling frå politisk arbeidsgruppe, med slike endringar:

1. Vedr. pkt. 14. Ordskifte. Taletid. Møteleiar si deltaking:
Erstatte ordet dokument med «materiell»

2. Pkt. C Delegasjon til fylkesrådmannen.
1. Økonomi
Forvaltning, drift og vedlikehald
Første kulepunkt vert foreslått endra slik:

Inngå avtaler om leige og utleige av bygg, bustader, lokale eller tomtar (ubebygd areal), som ikkje 
er av langsiktige (10 år eller meir) eller vesentleg (2 mill. i årleg leige) verdi.

3. Fylkestrafikksikringsutvalet skal ha uttalerett i trafikksikringssaker.

4. Utval for miljø og samferdsel skal ha eit overordna ansvar for miljøsaker.



PS 115/16 Reglement for finansforvaltninga

Forslag til innstilling

Fylkestinget godkjenner vedlagte forslag til finansreglement for Hordaland fylkeskommune.

Saksprotokoll i fylkesutvalet - 17.11.2016 

Fylkesrådmannen sitt forslag vart samrøystes vedteke som innstilling til fylkestinget.

Innstilling til fylkestinget

Fylkestinget godkjenner vedlagte forslag til finansreglement for Hordaland fylkeskommune.

Saksprotokoll i fylkestinget - 14.12.2016 

Det var 54 representantar til stades.

Innstillinga vart samrøystes vedteken.

Vedtak

Fylkestinget godkjenner vedlagte forslag til finansreglement for Hordaland fylkeskommune.

PS 116/16 Regional planstrategi 2016-2020 - Utviklingsplan for Hordaland - 
vedtak

Forslag til innstilling

1. Hordaland fylkesting vedtar i medhald av plan- og bygningsloven § 7-1 Regional planstrategi 
2016-2020 – Utviklingsplan for Hordaland slik som går fram av vedlegg 1 til denne saka.

2. Framdriftsplan og føringar for regional planlegging kan justerast i pakt med vedtak som blir fatta 
om Vestlandsregionen regionalt og nasjonalt. 

3. Fylkesutvalet skal ha årleg melding om framdrift i arbeidet med gjennomføring av Regional 
planstrategi 2016-2020. Nøkkeltal om utviklingstrekk skal oppdaterast laupande og vera grunnlag 
for å vurdera status for berekraftig utvikling. 

4. Regional planlegging skal vera ein viktig reiskap for regional samfunnsutvikling. Regional 
planlegging skal vera del av eit overordna styringssystem med felles retningsliner for prosess, 
innhald og iverksetjing i tråd med gjeldande delegasjonsreglement. Fylgjande prinsipp skal 
leggjast til grunn:

 Fylkestinget skal vedta to plantypar:
Regionale planar i medhald av plan- og bygningslova 
Temaplanar i medhald av sektorlov eller kommunelov 

 Planperioden skal normalt vera 12 år for plan og 4 år for handlingsprogram til plan. 
 Fylkesutvalet skal ha overordna ansvar for planarbeid i fylkeskommunen
 Planarbeid skal leiast av politiske organ i fylkeskommunen
 Planarbeid skal ha stor grad av ekstern medverknad og kommunane skal ha brei 

representasjon i arealretta planar. 
 Planar skal ha ein gjennomgåande felles struktur der mål og handlingsprogram er 

obligatoriske element. 
 Effektiv iverksetjing av regionale planar skal sikrast gjennom synleg prioritering i interne 

strategiar, budsjett og rapporteringssystem. 
 Framdrift i arbeidet og iverksetjing skal rapporterast årleg til det utvalet som har fått 

ansvar for å fylgja iverksetjinga i regional planstrategi. 

Fylkesrådmannen får fullmakt til å konkretisera desse overordna føringane og leggja utfyllande 



retningsliner fram for fylkesutvalet i eiga sak etter vedtak av planstrategien 

5. Fylkeskommunen vil i perioden 2016-2020 ha fylgjande planar under arbeid. Ansvar for framdrift i 
arbeidet er lagt til det utvalet som går fram av tabellen. 

Namn Ny Revi-
sjon

Utval

MÅL: Høg sysselsetjing 
Regional næringsplan X Fylkesutvalet 
Regional plan for 
kompetanse og 
arbeidskraft

X Fylkesutvalet

MÅL: Klima- og miljøvenleg utvikling 
Regional transportplan X Miljø og samferdsel 
Regional plan for 
godshamn i 
Bergensområdet 

X Miljø og samferdsel 

Regional klima- og 
energiplan 

X Fylkesutvalet 

Regional plan for 
vassregion Hordaland  

X Fylkesutvalet 

Regional plan for  
areal, natur- og 
kulturminneressursar  

X Kultur, idrett og regional 
utvikling 

Regional plan for 
kraftutbygging

X Kultur, idrett og regional 
utvikling 

Regional plan for 
Hardangervidda

X Fylkesutvalet 

Regional plan for areal 
og transport i 
Bergensområdet 

X Fylkesutvalet 

Regional kystsoneplan 
for Sunnhordland og 
ytre Hardanger 

X Fylkesutvalet 

Saksprotokoll i utval for miljø og samferdsel - 01.12.2016 

Fylkesrådmannen sitt forslag vart samrøystes vedteke som innstilling til fylkesutvalet.

Innstilling til fylkesutvalet

1. Hordaland fylkesting vedtar i medhald av plan- og bygningslova § 7-1 Regional planstrategi 2016-
2020 – Utviklingsplan for Hordaland slik som går fram av vedlegg 1 til denne saka.

2. Framdriftsplan og føringar for regional planlegging kan justerast i pakt med vedtak som blir fatta 
om Vestlandsregionen regionalt og nasjonalt. 

3. Fylkesutvalet skal ha årleg melding om framdrift i arbeidet med gjennomføring av Regional 
planstrategi 2016-2020. Nøkkeltal om utviklingstrekk skal oppdaterast laupande og vera grunnlag 
for å vurdera status for berekraftig utvikling. 

4. Regional planlegging skal vera ein viktig reiskap for regional samfunnsutvikling. Regional 
planlegging skal vera del av eit overordna styringssystem med felles retningsliner for prosess, 
innhald og iverksetjing i tråd med gjeldande delegasjonsreglement. Fylgjande prinsipp skal 
leggjast til grunn:

 Fylkestinget skal vedta to plantypar:
Regionale planar i medhald av plan- og bygningslova 
Temaplanar i medhald av sektorlov eller kommunelov 

 Planperioden skal normalt vera 12 år for plan og 4 år for handlingsprogram til plan. 
 Fylkesutvalet skal ha overordna ansvar for planarbeid i fylkeskommunen



 Planarbeid skal leiast av politiske organ i fylkeskommunen
 Planarbeid skal ha stor grad av ekstern medverknad og kommunane skal ha brei 

representasjon i arealretta planar. 
 Planar skal ha ein gjennomgåande felles struktur der mål og handlingsprogram er 

obligatoriske element. 
 Effektiv iverksetjing av regionale planar skal sikrast gjennom synleg prioritering i interne 

strategiar, budsjett og rapporteringssystem. 
 Framdrift i arbeidet og iverksetjing skal rapporterast årleg til det utvalet som har fått 

ansvar for å fylgja iverksetjinga i regional planstrategi. 

Fylkesrådmannen får fullmakt til å konkretisera desse overordna føringane og leggja utfyllande 
retningsliner fram for fylkesutvalet i eiga sak etter vedtak av planstrategien 

5. Fylkeskommunen vil i perioden 2016-2020 ha fylgjande planar under arbeid. Ansvar for framdrift i 
arbeidet er lagt til det utvalet som går fram av tabellen. 

Namn Ny Revi-
sjon

Utval

MÅL: Høg sysselsetjing 
Regional næringsplan X Fylkesutvalet 
Regional plan for 
kompetanse og 
arbeidskraft

X Fylkesutvalet

MÅL: Klima- og miljøvenleg utvikling 
Regional transportplan X Miljø og samferdsel 
Regional plan for 
godshamn i 
Bergensområdet 

X Miljø og samferdsel 

Regional klima- og 
energiplan 

X Fylkesutvalet 

Regional plan for 
vassregion Hordaland  

X Fylkesutvalet 

Regional plan for  
areal, natur- og 
kulturminneressursar  

X Kultur, idrett og regional 
utvikling 

Regional plan for 
kraftutbygging

X Kultur, idrett og regional 
utvikling 

Regional plan for 
Hardangervidda

X Fylkesutvalet 

Regional plan for areal 
og transport i 
Bergensområdet 

X Fylkesutvalet 

Regional kystsoneplan 
for Sunnhordland og 
ytre Hardanger 

X Fylkesutvalet 

Saksprotokoll i utval for opplæring og helse - 01.12.2016 

Røysting
Fylkesrådmannen sitt forslag punkt 2 vart vedteke mot 1 røyst (R).
Fylkesrådmannen sitt forslag, punkt 1,3,4 og 5, vart samrøystes vedteke.

Innstilling til fylkesutvalet

1. Hordaland fylkesting vedtar i medhald av plan- og bygningsloven § 7-1 Regional planstrategi 
2016-2020 – Utviklingsplan for Hordaland slik som går fram av vedlegg 1 til denne saka.

2. Framdriftsplan og føringar for regional planlegging kan justerast i pakt med vedtak som blir fatta 
om Vestlandsregionen regionalt og nasjonalt. 

3. Fylkesutvalet skal ha årleg melding om framdrift i arbeidet med gjennomføring av Regional 
planstrategi 2016-2020. Nøkkeltal om utviklingstrekk skal oppdaterast laupande og vera grunnlag 



for å vurdera status for berekraftig utvikling. 

4. Regional planlegging skal vera ein viktig reiskap for regional samfunnsutvikling. Regional 
planlegging skal vera del av eit overordna styringssystem med felles retningsliner for prosess, 
innhald og iverksetjing i tråd med gjeldande delegasjonsreglement. Fylgjande prinsipp skal 
leggjast til grunn:

 Fylkestinget skal vedta to plantypar:
Regionale planar i medhald av plan- og bygningslova 
Temaplanar i medhald av sektorlov eller kommunelov 

 Planperioden skal normalt vera 12 år for plan og 4 år for handlingsprogram til plan. 
 Fylkesutvalet skal ha overordna ansvar for planarbeid i fylkeskommunen
 Planarbeid skal leiast av politiske organ i fylkeskommunen
 Planarbeid skal ha stor grad av ekstern medverknad og kommunane skal ha brei 

representasjon i arealretta planar. 
 Planar skal ha ein gjennomgåande felles struktur der mål og handlingsprogram er 

obligatoriske element. 
 Effektiv iverksetjing av regionale planar skal sikrast gjennom synleg prioritering i interne 

strategiar, budsjett og rapporteringssystem. 
 Framdrift i arbeidet og iverksetjing skal rapporterast årleg til det utvalet som har fått 

ansvar for å fylgja iverksetjinga i regional planstrategi. 

Fylkesrådmannen får fullmakt til å konkretisera desse overordna føringane og leggja utfyllande 
retningsliner fram for fylkesutvalet i eiga sak etter vedtak av planstrategien 

5. Fylkeskommunen vil i perioden 2016-2020 ha fylgjande planar under arbeid. Ansvar for framdrift i 
arbeidet er lagt til det utvalet som går fram av tabellen. 

Namn Ny Revi-
sjon

Utval

MÅL: Høg sysselsetjing 
Regional næringsplan X Fylkesutvalet 
Regional plan for 
kompetanse og 
arbeidskraft

X Fylkesutvalet

MÅL: Klima- og miljøvenleg utvikling 
Regional transportplan X Miljø og samferdsel 
Regional plan for 
godshamn i 
Bergensområdet 

X Miljø og samferdsel 

Regional klima- og 
energiplan 

X Fylkesutvalet 

Regional plan for 
vassregion Hordaland  

X Fylkesutvalet 

Regional plan for  
areal, natur- og 
kulturminneressursar  

X Kultur, idrett og regional 
utvikling 

Regional plan for 
kraftutbygging

X Kultur, idrett og regional 
utvikling 

Regional plan for 
Hardangervidda

X Fylkesutvalet 

Regional plan for areal 
og transport i 
Bergensområdet 

X Fylkesutvalet 

Regional kystsoneplan 
for Sunnhordland og 
ytre Hardanger 

X Fylkesutvalet 



Saksprotokoll i utval for kultur, idrett og regional utvikling - 06.12.2016 

Det var 12 representantar til stades.

Fylkesrådmannen sitt forslag vart samrøystes vedteke.

Innstilling

1. Hordaland fylkesting vedtar i medhald av plan- og bygningsloven § 7-1 Regional planstrategi 
2016-2020 – Utviklingsplan for Hordaland slik som går fram av vedlegg 1 til denne saka.

2. Framdriftsplan og føringar for regional planlegging kan justerast i pakt med vedtak som blir fatta 
om Vestlandsregionen regionalt og nasjonalt. 

3. Fylkesutvalet skal ha årleg melding om framdrift i arbeidet med gjennomføring av Regional 
planstrategi 2016-2020. Nøkkeltal om utviklingstrekk skal oppdaterast laupande og vera grunnlag 
for å vurdera status for berekraftig utvikling. 

4. Regional planlegging skal vera ein viktig reiskap for regional samfunnsutvikling. Regional 
planlegging skal vera del av eit overordna styringssystem med felles retningsliner for prosess, 
innhald og iverksetjing i tråd med gjeldande delegasjonsreglement. Fylgjande prinsipp skal 
leggjast til grunn:

 Fylkestinget skal vedta to plantypar:
Regionale planar i medhald av plan- og bygningslova 
Temaplanar i medhald av sektorlov eller kommunelov 

 Planperioden skal normalt vera 12 år for plan og 4 år for handlingsprogram til plan. 
 Fylkesutvalet skal ha overordna ansvar for planarbeid i fylkeskommunen
 Planarbeid skal leiast av politiske organ i fylkeskommunen
 Planarbeid skal ha stor grad av ekstern medverknad og kommunane skal ha brei 

representasjon i arealretta planar. 
 Planar skal ha ein gjennomgåande felles struktur der mål og handlingsprogram er 

obligatoriske element. 
 Effektiv iverksetjing av regionale planar skal sikrast gjennom synleg prioritering i interne 

strategiar, budsjett og rapporteringssystem. 
 Framdrift i arbeidet og iverksetjing skal rapporterast årleg til det utvalet som har fått 

ansvar for å fylgja iverksetjinga i regional planstrategi. 

Fylkesrådmannen får fullmakt til å konkretisera desse overordna føringane og leggja utfyllande 
retningsliner fram for fylkesutvalet i eiga sak etter vedtak av planstrategien 

5. Fylkeskommunen vil i perioden 2016-2020 ha fylgjande planar under arbeid. Ansvar for framdrift i 
arbeidet er lagt til det utvalet som går fram av tabellen. 

Namn Ny Revi-
sjon

Utval

MÅL: Høg sysselsetjing 
Regional næringsplan X Fylkesutvalet 
Regional plan for 
kompetanse og 
arbeidskraft

X Fylkesutvalet

MÅL: Klima- og miljøvenleg utvikling 
Regional transportplan X Miljø og samferdsel 
Regional plan for 
godshamn i 
Bergensområdet 

X Miljø og samferdsel 

Regional klima- og 
energiplan 

X Fylkesutvalet 

Regional plan for 
vassregion Hordaland  

X Fylkesutvalet 

Regional plan for  X Kultur, idrett og regional 



areal, natur- og 
kulturminneressursar  

utvikling 

Regional plan for 
kraftutbygging

X Kultur, idrett og regional 
utvikling 

Regional plan for 
Hardangervidda

X Fylkesutvalet 

Regional plan for areal 
og transport i 
Bergensområdet 

X Fylkesutvalet 

Regional kystsoneplan 
for Sunnhordland og 
ytre Hardanger 

X Fylkesutvalet 

Saksprotokoll i fylkesutvalet - 08.12.2016 

Innstillinga vart samrøystes vedteken som innstilling til fylkestinget.

Innstilling til fylkestinget

1. Hordaland fylkesting vedtar i medhald av plan- og bygningslova § 7-1 Regional planstrategi 2016-
2020 – Utviklingsplan for Hordaland slik som går fram av vedlegg 1 til denne saka.

2. Framdriftsplan og føringar for regional planlegging kan justerast i pakt med vedtak som blir fatta 
om Vestlandsregionen regionalt og nasjonalt. 

3. Fylkesutvalet skal ha årleg melding om framdrift i arbeidet med gjennomføring av Regional 
planstrategi 2016-2020. Nøkkeltal om utviklingstrekk skal oppdaterast laupande og vera grunnlag 
for å vurdera status for berekraftig utvikling. 

4. Regional planlegging skal vera ein viktig reiskap for regional samfunnsutvikling. Regional 
planlegging skal vera del av eit overordna styringssystem med felles retningsliner for prosess, 
innhald og iverksetjing i tråd med gjeldande delegasjonsreglement. Fylgjande prinsipp skal 
leggjast til grunn:

 Fylkestinget skal vedta to plantypar:
Regionale planar i medhald av plan- og bygningslova 
Temaplanar i medhald av sektorlov eller kommunelov 

 Planperioden skal normalt vera 12 år for plan og 4 år for handlingsprogram til plan. 
 Fylkesutvalet skal ha overordna ansvar for planarbeid i fylkeskommunen
 Planarbeid skal leiast av politiske organ i fylkeskommunen
 Planarbeid skal ha stor grad av ekstern medverknad og kommunane skal ha brei 

representasjon i arealretta planar. 
 Planar skal ha ein gjennomgåande felles struktur der mål og handlingsprogram er 

obligatoriske element. 
 Effektiv iverksetjing av regionale planar skal sikrast gjennom synleg prioritering i interne 

strategiar, budsjett og rapporteringssystem. 
 Framdrift i arbeidet og iverksetjing skal rapporterast årleg til det utvalet som har fått 

ansvar for å fylgja iverksetjinga i regional planstrategi. 

Fylkesrådmannen får fullmakt til å konkretisera desse overordna føringane og leggja utfyllande 
retningsliner fram for fylkesutvalet i eiga sak etter vedtak av planstrategien 



5. Fylkeskommunen vil i perioden 2016-2020 ha fylgjande planar under arbeid. Ansvar for framdrift i 
arbeidet er lagt til det utvalet som går fram av tabellen. 

Namn Ny Revi-
sjon

Utval

MÅL: Høg sysselsetjing 
Regional næringsplan X Fylkesutvalet 
Regional plan for 
kompetanse og 
arbeidskraft

X Fylkesutvalet

MÅL: Klima- og miljøvenleg utvikling 
Regional transportplan X Miljø og samferdsel 
Regional plan for 
godshamn i 
Bergensområdet 

X Miljø og samferdsel 

Regional klima- og 
energiplan 

X Fylkesutvalet 

Regional plan for 
vassregion Hordaland  

X Fylkesutvalet 

Regional plan for  
areal, natur- og 
kulturminneressursar  

X Kultur, idrett og regional 
utvikling 

Regional plan for 
kraftutbygging

X Kultur, idrett og regional 
utvikling 

Regional plan for 
Hardangervidda

X Fylkesutvalet 

Regional plan for areal 
og transport i 
Bergensområdet 

X Fylkesutvalet 

Regional kystsoneplan 
for Sunnhordland og 
ytre Hardanger 

X Fylkesutvalet 

Saksprotokoll i fylkestinget - 14.12.2016 

Silja Ekeland Bjørkly (H) sette fram slikt forslag:

«Regional planstrategi 2016-2020 vert revidert og behandla på nytt, seinast i fylkestinget i 
oktober 2017.»

Røysting
Det var 54 representantar til stades.

Innstillinga vart samrøystes vedteken.
Bjørkly sitt forslag vekk 12 røyster (H) og fall.

Vedtak

1. Hordaland fylkesting vedtar i medhald av plan- og bygningslova § 7-1 Regional planstrategi 2016-
2020 – Utviklingsplan for Hordaland slik som går fram av vedlegg 1 til denne saka.

2. Framdriftsplan og føringar for regional planlegging kan justerast i pakt med vedtak som blir fatta 
om Vestlandsregionen regionalt og nasjonalt. 

3. Fylkesutvalet skal ha årleg melding om framdrift i arbeidet med gjennomføring av Regional 
planstrategi 2016-2020. Nøkkeltal om utviklingstrekk skal oppdaterast laupande og vera grunnlag 
for å vurdera status for berekraftig utvikling. 

4. Regional planlegging skal vera ein viktig reiskap for regional samfunnsutvikling. Regional 
planlegging skal vera del av eit overordna styringssystem med felles retningsliner for prosess, 
innhald og iverksetjing i tråd med gjeldande delegasjonsreglement. Fylgjande prinsipp skal 
leggjast til grunn:



 Fylkestinget skal vedta to plantypar:
Regionale planar i medhald av plan- og bygningslova 
Temaplanar i medhald av sektorlov eller kommunelov 

 Planperioden skal normalt vera 12 år for plan og 4 år for handlingsprogram til plan. 
 Fylkesutvalet skal ha overordna ansvar for planarbeid i fylkeskommunen
 Planarbeid skal leiast av politiske organ i fylkeskommunen
 Planarbeid skal ha stor grad av ekstern medverknad og kommunane skal ha brei 

representasjon i arealretta planar. 
 Planar skal ha ein gjennomgåande felles struktur der mål og handlingsprogram er 

obligatoriske element. 
 Effektiv iverksetjing av regionale planar skal sikrast gjennom synleg prioritering i interne 

strategiar, budsjett og rapporteringssystem. 
 Framdrift i arbeidet og iverksetjing skal rapporterast årleg til det utvalet som har fått 

ansvar for å fylgja iverksetjinga i regional planstrategi. 

Fylkesrådmannen får fullmakt til å konkretisera desse overordna føringane og leggja utfyllande 
retningsliner fram for fylkesutvalet i eiga sak etter vedtak av planstrategien 

5. Fylkeskommunen vil i perioden 2016-2020 ha fylgjande planar under arbeid. Ansvar for framdrift i 
arbeidet er lagt til det utvalet som går fram av tabellen. 

Namn Ny Revi-
sjon

Utval

MÅL: Høg sysselsetjing 
Regional næringsplan X Fylkesutvalet 
Regional plan for 
kompetanse og 
arbeidskraft

X Fylkesutvalet

MÅL: Klima- og miljøvenleg utvikling 
Regional transportplan X Miljø og samferdsel 
Regional plan for 
godshamn i 
Bergensområdet 

X Miljø og samferdsel 

Regional klima- og 
energiplan 

X Fylkesutvalet 

Regional plan for 
vassregion Hordaland  

X Fylkesutvalet 

Regional plan for  
areal, natur- og 
kulturminneressursar  

X Kultur, idrett og regional 
utvikling 

Regional plan for 
kraftutbygging

X Kultur, idrett og regional 
utvikling 

Regional plan for 
Hardangervidda

X Fylkesutvalet 

Regional plan for areal 
og transport i 
Bergensområdet 

X Fylkesutvalet 

Regional kystsoneplan 
for Sunnhordland og 
ytre Hardanger 

X Fylkesutvalet 



PS 117/16 Søknad om fritak frå verv og nyval

Forslag til innstilling

1. Kirsten Syljeset får fritak frå verva som medlem i fylkestinget for perioden 18.07.16-15.07.17, 
varamedlem i fylkestinget frå 16.07.17, medlem i utval for miljø og samferdsel og medlem i rådet 
for menneske med nedsett funksjonsevne resten av valperioden.

2. Fylkestinget gjer slike nyval:
a) Medlem i fylkestinget etter opprykk (for Dan Stian Femoen i perioden 18.07.16-15.07.17): 
.........................................................
b) Medlem i utval for miljø og samferdsel: .............................................................................
c) Medlem i rådet for menneske med nedsett funksjonsevne: ................................................

Saksprotokoll i valnemnda - 13.12.2016 

Mona Røsvik Strømme (H) sette fram slikt forslag:

a) «Medlem i fylkestinget etter opprykk: Christer Lilleskare Olsen
b) Medlem i utval for miljø og samferdsel: Iril Schau Johansen
c) Medlem i rådet for menneske med nedsett funksjonsevne: May Eva Sandvik 
d) Nytt varamedlem i rådet for menneske med nedsett funksjonsevne: Mona Røsvik Strømme.»

Røysting
Strømme sitt forslag vart samrøystes vedteke som innstilling til fylkestinget.

Innstilling til fylkestinget

1. Kirsten Syljeseth får fritak frå verva som medlem i fylkestinget for perioden 18.07.16-15.07.17, 
varamedlem i fylkestinget frå 16.07.17, medlem i utval for miljø og samferdsel og medlem i rådet 
for menneske med nedsett funksjonsevne resten av valperioden.

2. Fylkestinget gjer slike nyval:
a) Medlem i fylkestinget etter opprykk (for Dan Stian Femoen i perioden 18.07.16-15.07.17): 

Christer Lilleskare Olsen
b) Medlem i utval for miljø og samferdsel: Iril Schau Johansen 
c) Medlem i rådet for menneske med nedsett funksjonsevne: May Eva Sandvik 
d) Nytt vara til utvalg for rådet for menneske med nedsett funksjonsevne: Mona Røsvik 

Strømme 

Saksprotokoll i fylkestinget - 14.12.2016 

Det var 54 representantar til stades.

Innstillinga vart samrøystes vedteken.

Vedtak

1. Kirsten Syljeset får fritak frå verva som medlem i fylkestinget for perioden 18.07.16-15.07.17, 
varamedlem i fylkestinget frå 16.07.17, medlem i utval for miljø og samferdsel og medlem i rådet 
for menneske med nedsett funksjonsevne resten av valperioden.

2. Fylkestinget gjer slike nyval:
a) Medlem i fylkestinget etter opprykk (for Dan Stian Femoen i perioden 18.07.16-15.07.17): 

Christer Lilleskare Olsen
b) Medlem i utval for miljø og samferdsel: Iril Schau Johansen
c) Medlem i rådet for menneske med nedsett funksjonsevne: May Eva Sandvik
d) Nytt varamedlem i rådet for menneske med nedsett funksjonsevne: Mona Røsvik 

Strømme



PS 118/16 Søknad om permisjon frå fylkeskommunale verv

Forslag til innstilling

1. Ragnhild Hoff Eilertsen får permisjon frå vervet som varamedlem i fylkestinget og som 
varamedlem i utval for opplæring og helse i tida januar 2017 – juli 2017.

2. For den tida Eilertsen har permisjon vert det gjort slikt val:
a. Varamedlem i utval for opplæring og 
helse:………………………………………………………………

Saksprotokoll i valnemnda - 13.12.2016 

Roald Kvamme (A) gjorde framlegg om Torbjørn Reigstad som varamedlem.

Røysting
Kvamme sitt forslag vart samrøystes vedteke som innstilling til fylkestinget. 

Innstilling til fylkestinget

1. Ragnhild Hoff Eilertsen får permisjon frå vervet som varamedlem i fylkestinget og som 
varamedlem i utval for opplæring og helse i tida januar 2017 – juli 2017.

2. For den tida Eilertsen har permisjon vert det gjort slikt val:
a) Varamedlem i utval for opplæring og helse: Torbjørn Reigstad.

Saksprotokoll i fylkestinget - 14.12.2016 

Det var 54 representantar til stades.

Innstillinga vart samrøystes vedteken.

Vedtak

1. Ragnhild Hoff Eilertsen får permisjon frå vervet som varamedlem i fylkestinget og som 
varamedlem i utval for opplæring og helse i tida januar 2017 – juli 2017.

2. For den tida Eilertsen har permisjon vert det gjort slikt val:
a. Varamedlem i utval for opplæring og helse: Torbjørn Reigstad (A)

PS 119/16 Regional plan for Hardangervidda - val av nytt medlem og varamedlem 
av Hardangerviddarådet

Forslag til innstilling

1. Fylkestinget i Hordaland oppnemnar med dette eit nytt medlem og varamedlem til 
Hardangerviddarådet. Hordaland fylkeskommune oppnemnar 

a) XX som medlem
b) XX som varamedlem

Saksprotokoll i valnemnda - 13.12.2016 

Terje Søviknes (Frp) gjorde framlegg om Gustav Bahus (Frp) som medlem og Einar Lutro (H) som 
varamedlem.

Pål Kårbø (KrF) gjorde på vegner av KrF, Sp og A framlegg om Toralv Mikkelsen som nytt varamedlem 
for medlem Linda Haugland Jondahl.

Røysting
Søviknes sitt forslag vart samrøystes vedteke som innstilling til fylkestinget.
Kårbø sitt forslag vart samrøystes vedteke som innstilling til fylkestinget.



Innstilling til fylkestinget

Fylkestinget i Hordaland oppnemner med dette eit nytt medlem og varamedlem til Hardangerviddarådet. 
Hordaland fylkeskommune oppnemner

a) Gustav Bahus (Frp) som medlem
b) Einar Lutro (H) som varamedlem

Nytt varamedlem for medlem Linda Haugland Jondahl: Toralv Mikkelsen (A)

Saksprotokoll i fylkestinget - 14.12.2016 

Det var 54 representantar til stades.

Innstillinga vart samrøystes vedteken.

Vedtak

Fylkestinget i Hordaland oppnemner med dette eit nytt medlem og varamedlem til Hardangerviddarådet. 
Hordaland fylkeskommune oppnemner 

a) Gustav Bahus (Frp) som medlem
b) Einar Lutro (H) som varamedlem

Nytt varamedlem for medlem Linda Haugland Jondahl: Toralv Mikkelsen (A).

PS 120/16 Ymse

Saksprotokoll i fylkestinget – 13. og 14.12.2016 

SAKSBEHANDLING

Sakene vart behandla i slik rekkjefølgje:
 13. desember: PS 91/16, 94-95/16
 14. desember: PS 121/16, 93/16, 96-97/16, 92/16, 98-119/16.

OPNING AV FYLKESTINGET – 13.12.2016

Til å skriva under møteboka saman med fylkesordføraren vart Mona Røsvik Strømme (H) og Daniel 
Charles Hextall (SV) valde.

Fylkesordføraren gjorde framlegg om at møteboka vert godkjend av fylkesordføraren og dei som vart 
oppnemnde til å skriva under møteboka. Fylkestinget slutta seg til dette.

Det var kulturinnslag ved elevar frå Langhaugen videregående skole.

Fylkesordføraren heldt opningstalen sin til fylkestinget.

Fylkesrådmannen heldt sin tale.

Etter talane var det ordskifte. 7 representantar hadde ordet.



MEDALJEVINNARAR I YRKES-NM – 14.12.2016

Hordaland fylkeskommune var i år vert for landets største arrangement for yrkesopplæringa. 
Meisterskapen vert arrangert annakvart år av WorldSkills Norway i samarbeid med ein fylkeskommune. 
Yrkes-NM 2016 for ungdom vart arrangert i Bergen 17.-20. oktober.

Ti medaljevinnarar frå Hordaland vart heidra. Fylkesordførar Anne Gine Hestetun overrekte utmerkinga.

Plass-
ering

Fag Namn Arbeidsgjevar Opplæringskontor

1 Barne- og 
ungdomsarbeidarfaget, NM

Silje Marie Olaussen 
(lag)

Bergen kommune Bergen kommune

1 Barne- og 
ungdomsarbeidarfaget, NM

Madelen Nilsen (lag) Bergen kommune Bergen kommune

1 Betongfaget, NM Sebastian Schuurmann 
Hess

Stoltz Entreprenør AS Byggopp

2 Bilskadefaget, NM Joakim Birkeland Jæger Sentrum AS Bilbransjens 
opplæringskontor

2 Elektrikarfaget, NM Harald Rytter Torsvik Elektro AS OKEL

3 (delt) Helsearbeidarfaget, NM Julie Osa Horgen Hordaland Bergen kommune

1 Murarfaget, NM Vidar Oma Færøy Brødrene Ulveseth AS Murerfagets 
opplæringskontor

nn Rørleggjarfaget, 
svenneprøveavlegging for 
5 personar

Sander H. Waage Chr. M. Vestrheim Oppl.ktr. 
rørleggjarfaget

1 (delt) Sveisefaget, NM Alf Sundal Kværner Stord Ytre Sunnhordland 
oppl.ktr.

3 Ventilasjons- og blikken-
slagarfaget, NM

Joakim Nygard KM-Ventilasjon AS Blikkenslagmestrene

IDRETTSPRISAR – 14.12.2016

Hordaland fylkeskommune si utmerking for særlege idrettsprestasjonar 2016 vart tildelt:

Kristoffer Brun Bronsemedalje i roing - dobbelt sculler 
lettvekt

OL i Rio 2016

Stine Skogrand Gullmedalje Håndball VM København, Danmark 2015

Stian Schetlein Gullmedalje i vannjet - parallell slalom 
SKI GP 1 og
Sølvmedalje Ski GP1 Vannjet

VM i Shanghai, Kina 2016

VM Denia, Spania 2016

Sverre Lunde Pedersen Sølvmedalje i skøyter - lagtempo 
Bronsemedalje i skøyter - 5000 meter 
og
Sølvmedalje i skøyter - All-round

VM Kolomna, Russland 2016

VM Berlin, Tyskland 2016

Monika Engeset Sølvmedalje i kickboksing - Point fight VM i Dublin, Irland 2015

Daniel Svae Andersen Sølvmedalje i vannjet - Ski GP2 VM i Denia, Spania 2016

Milton Barrios Galarreta Bronsemedalje i kickboksing – 
Fullkontakt

VM i Dublin, Irland 2015

Bjarte Vik Larsen Bronsemedalje i styrkeløft - benkpress VM i Killen, Texas, USA 2016

Ulrik Berntsen Sølvmedalje i vannjet - Ski GP3 VM i Denia, Spania 2016

Andreas Bakkerud Bronsemedalje i rallycross VM samanlagt



Cecilia Brækhus Verdsmeistar i proffboksing 
i klassen weltervekt 

Oslo 2016

Trond Nymark Gullmedalje kappgang – 50 km VM i Berlin 2009

Hordaland fylkeskommune si markering av særlege idrettsprestasjonar er ei utmerking som heng svært 
høgt. Det er idrettsprestasjonen som kvalifiserer utøvarane til en slik utmerking. Kravet er medalje-
plassering i verdsmeisterskap eller olympiske leikar. Verdsrekordar og siger i verdscupen samanlagt 
kvalifiserer også til fylkeskommunen si utmerking. Utøvarane må representere ein klubb frå Hordaland. 

Fylkesordførar Anne Gine Hestetun overrekte utmerkinga.

Hordaland fylkeskommune sine utviklingsstipend i idrett for 2016 vart tildelt:

Didrik Wie-Soltvedt, f. 1996 Roing Bergen Roklubb
Sindre Henriksen, f. 1992 Skøyter Fana IL
Sindre Ure Søtvik, f.1992 Kombinert Eldar IL
Markus Lie, f. 1995 Symjing Bergensvømmerne
Mariell Gaasand Straume, f. 1997 Kickboksing Fana Kickboksingklubb

Kvart stipend er på kr 25 000. Utdelinga vart gjort av leiar i utval for kultur, idrett og regional utvikling, 
Beate Husa. Mariell Gaasand Straume takka på vegner av utøvarane.

Fylkeskommunen sine utviklingsstipend innan idrett kan tildelast einskildutøvarar,  trenarar og 
dommarar. Ein person kan berre få slikt stipend ein gong. Målet med stipenda er å gje mottakarane 
stimulans og høve til vidareutvikling i si idrettsgrein. Ved tildelinga av stipend vert det lagt vekt på: 
idrettsprestasjonar, potensial og planar for vidare satsing innan idretten.

YMSE

Passasjertal
I fylkesutvalet 08.12.2016 bad Silja Ekeland Bjørkly (H) om slik informasjon: 

 «Ber om at nye passasjertall for Bybanen fremlegges til fylkestinget 13.-14. desember i 
forbindelse med behandling av kollektivmeldingen.

 Passasjertall fremlegges for utvalg for miljø og samferdsel og fylkesutvalget kvartalsvis 
heretter.»

 
Fylkesrådmannen svarte slik:

«Ved utgangen av tredje kvartal 2016 har ein totalt om lag 42,5 millionar påstigande 
passasjerar i Hordaland, 37 millionar av desse er påstigande i Bergensområdet. Om lag 7,8 
millionar av desse er reisande med Bybanen. Totalt for 2016 reknar ein med vel 56 millionar 
påstigande passasjerar i Hordaland, der 10,6 millionar av desse har reist med Bybanen. Dette 
gir ein vekst i passasjertal for 2016 på 3,6 prosent samanlikna med fjoråret. Skyss har i dag 
ikkje modellar som gjer det mogleg å hente ut reisetal for einskilddagar på Bybanen. 
Automatisk passasjerteljing i to bybanevogner indikerer eit tal på reisande på kvardagar i 
størrelsesorden 40-50 000.
 
Berekninga av passasjertal er basert på ein modell etablert i 2014, der billettsal og validering 
av billettar er dei sentrale elementa. Billettsalet er den sikraste kjelda, men denne gir ikkje 
informasjon om fordeling mellom transportmiddel. Til å rekne ut dette har ein tradisjonelt nytta 
data frå validering. I dag kjøper snart 60 prosent av dei reisande i sone Bergen billett på mobil, 
slike billetter vert ikkje validerte, og det vert heller ikkje lengre stilt krav til validering av 
periodebillettar anna enn for aktivering. Ved hjelp av data frå utstyr for automatisk 
passasjerteljing vil ein i 2017 arbeide med ein ny modell for berekning av tal på reisande og 
fordeling av reisande mellom dei ulike transportmidlane. Slikt utstyr vert montert i dei einskilde 
bussar og bybanevogner, og gjer det mogleg å registrere alle på- og avstigande passasjerar på 
det aktuelle transportmiddelet. 
 
Utfordringa med gode tal for påstigande er ei felles problemstilling i heile kollektivbransjen både 
nasjonalt og internasjonalt, og forslaga til endringar i modell for Hordaland byggjer på erfaring 



også frå andre stader og er i tråd med det som vert gjort av andre aktørar, som til dømes Ruter 
i Oslo/Akershus. Innføring av ein ny modell kan medføre at reisetal etter ny modell ikkje vert 
direkte samanliknbare med dagens reisetal, ulempa med dette er likevel vurdert som langt 
mindre enn føremonen ved å få betre og meir detaljerte tal for reisande. 
 
Fylkesrådmannen vil i 2017 leggje fram informasjon om arbeidet med ny modell for berekning 
av talet på reisande.
 
Passasjertal vil i 2017 bli framlagt for utval for miljø og samferdsel og fylkesutvalet kvartalsvis.»

PS 121/16 Regionreforma - etablering av Vestlandsregionen

Forslag til innstilling

1. Fylkestinget viser til inngått intensjonsavtale for etablering av Vestlandsregionen og går inn for at 
Hordaland fylkeskommune, Rogaland fylkeskommune og Sogn og Fjordane fylkeskommune går 
saman i ein ny folkevald region på Vestlandet. 

Fylkestinget søkjer med grunnlag i inndelingslova om slik samanslåing, under føresetnad   at 
fylkestinga i Rogaland og Sogn og Fjordane går inn for tilsvarande samanslåing med grunnlag i 
intensjonsplanen for etablering av Vestlandsregionen.

2. Fylkestinget vil understreke at folketal og geografisk utstrekning ikkje må vere til hinder for 
etablering av Vestlandsregionen i ein ny regionstruktur, og at generalistprinsippet for 
oppgåvedeling mellom statlege og regionale ansvarsområder må kunne fråvikast i ein 
regionstruktur med svært ulikt innbyggjartal i dei nye regionane. Fylkestinget ber om at 
oppgåvedifferensiering vert lagt inn i mandatet til ekspertutvalet som skal vurdere  overføring av 
nye statlege oppgåver til regionalt folkevald nivå.   

3. Fylkestinget går inn for at nynorsk vert administrasjonsspråket i den nye Vestlandsregionen. 

4. Dersom alle tre fylkestinga gjer vedtak om samanslåing, vert fylkesrådmennene, i samråd med 
Kommunal- og moderniseringsdepartementet, bedt om å legge fram sak snarast mogleg med 
opplegg for det vidare førebuingsarbeidet for samanslåing, med m.a oppnemning av 
representantar til fellesnemnda, samt kva mandat og avgjerdsmynde fellesnemnda skal ha.

5. Dersom dei andre fylkeskommunane gjennom vedtak på fylkestinga i desember 2016, ikkje går 
inn for etablering av ein Vestlandsregion, får den oppnemnde styringsgruppa for regionreforma 
fullmakt til å starte og gjennomføre ny dialog og forhandlingar om intensjonsavtale innanfor to 
alternative nye regionløysingar:

a) Samanslåing av fylkeskommunane Sogn og Fjordane og Hordaland, der det også vert 
opna opp for å invitere Møre og Romsdal inn i forhandlingar om ei slik løysing. 

b) Samanslåing av fylkeskommunane Hordaland og Rogaland 
 

6. Fylkestinget vil sterkt understreke Hordaland fylke som udeleleg i den nye regionstrukturen, anten 
fylket vert vidareført som i dag eller i ei løysing saman med andre fylker.  

Saksprotokoll i fylkesutvalet - 08.12.2016 

Aud Karin Oen (SV) sette fram slikt forslag:

«Alternativt forslag:

1. Fylkestinget vedtek å seia nei til ein ny Vestlandsregion så lenge ein ikkje veit kva 
oppgåver som vert overført frå staten til regionnivået og kva oppgåver ein får behalda. 
Når oppgåvene er klare kan ein ta saka opp til ny vurdering. Oppgåver som bør over på 
eit regionalt nivå er t.d. sjukehusa og høgskular.

2. Fylkestinget ber om at det vert folkerøysting om ein ny Vestlandsregion når ein veit kva 
saker ein skal forvalte.



3. Administrasjonsspråket i ein eventuell ny Vestlandsregion skal vera nynorsk.»

Benthe Bondhus (Sp) sette fram slikt forslag:

«Alternativt forslag:

1. Fylkestinget viser til inngått intensjonsavtale for etablering av Vestlandsregionen og går 
inn for at Hordaland fylkeskommune, Rogaland fylkeskommune og Sogn og Fjordane 
fylkeskommune går saman i ein ny folkevald region på Vestlandet. 

Hordaland fylkeskommune meiner regionreforma har starta i feil ende. Det er særs 
vanskeleg å ta stilling til endra geografisk inndeling, før ein veit kva oppgåver dei nye 
regionane skal løysa.

Hordaland fylkeskommune meiner at før ein tar stilling til endringar i fylkesstrukturen må 
det vera klarlagt kva oppgåver dei nye regionane skal ha.

Fylkestinget i Hordaland føreset at Vestlandsregionen skal ha nynorsk som 
administrasjonsspråk. Fylkestinget i Hordaland føreset at Vestlandsregionen gjer vedtak 
om at staten bruker nynorsk til regionen.

2. Fylkestinget vil understreke at folketal og geografisk utstrekning ikkje må vere til hinder 
for etablering av Vestlandsregionen i ein ny regionstruktur, og at generalistprinsippet for 
oppgåvedeling mellom statlege og regionale ansvarsområder må kunne fråvikast i ein 
regionstruktur med svært ulikt innbyggjartal i dei nye regionane. Fylkestinget ber om at 
oppgåvedifferensiering vert lagt inn i mandatet til ekspertutvalet som skal vurdere  
overføring av nye statlege oppgåver til regionalt folkevald nivå.   

3. Hordaland skal halda fram som eige valdistrikt, slik at ein sikrar at distrikta vert 
representert i regionleiing og på Stortinget.

4. Dersom alle tre fylkestinga gjer vedtak om samanslåing, vert fylkesrådmennene, i 
samråd med Kommunal- og moderniseringsdepartementet, bedt om å legge fram sak 
snarast mogleg med opplegg for det vidare førebuingsarbeidet for samanslåing, med 
m.a. oppnemning av representantar til fellesnemnda, samt kva mandat og 
avgjerdsmynde fellesnemnda skal ha.

5. Dersom dei andre fylkeskommunane gjennom vedtak på fylkestinga i desember 2016, 
ikkje går inn for etablering av ein Vestlandsregion, får den oppnemnde styringsgruppa 
for regionreforma fullmakt til å starte og gjennomføre ny dialog og forhandlingar om 
intensjonsavtale innanfor to alternative nye regionløysingar:

a) Samanslåing av fylkeskommunane Sogn og Fjordane og Hordaland, der det 
også vert opna opp for å invitere Møre og Romsdal inn i forhandlingar om ei slik 
løysing. 

b) Samanslåing av fylkeskommunane Hordaland og Rogaland

6. Fylkestinget vil sterkt understreke Hordaland fylke som udeleleg i den nye 
regionstrukturen, anten fylket vert vidareført som i dag eller i ei løysing saman med 
andre fylker.»  

Terje Søviknes (Frp) sette fram slikt forslag: 

«Punkt 5 utgår.»

Røysting
Oen sitt forslag fekk 1 røyst (SV) og fall.
Bondhus sitt forslag fekk 1 røyst (Sp) og fall.
Fylkesrådmannen sitt forslag punkt 3 vart vedteke som innstilling til fylkestinget mot 2 røyster (FrP).
Fylkesrådmannen sitt forslag punkt 5 a) fekk 9 røyster (A, Sp, KrF, MDG, V) og vart vedteke som 
innstilling til fylkestinget.
Søviknes sitt forslag fekk 5 røyster (H, FrP) og fall.



Resten av fylkesrådmannen sitt forslag vart vedteke som innstilling til fylkestinget mot 1 røyst (SV).

Innstilling til fylkestinget

1. Fylkestinget viser til inngått intensjonsavtale for etablering av Vestlandsregionen og går inn for at 
Hordaland fylkeskommune, Rogaland fylkeskommune og Sogn og Fjordane fylkeskommune går 
saman i ein ny folkevald region på Vestlandet. 

Fylkestinget søkjer med grunnlag i inndelingslova om slik samanslåing, under føresetnad   at 
fylkestinga i Rogaland og Sogn og Fjordane går inn for tilsvarande samanslåing med grunnlag i 
intensjonsplanen for etablering av Vestlandsregionen.

2. Fylkestinget vil understreke at folketal og geografisk utstrekning ikkje må vere til hinder for 
etablering av Vestlandsregionen i ein ny regionstruktur, og at generalistprinsippet for 
oppgåvedeling mellom statlege og regionale ansvarsområder må kunne fråvikast i ein 
regionstruktur med svært ulikt innbyggjartal i dei nye regionane. Fylkestinget ber om at 
oppgåvedifferensiering vert lagt inn i mandatet til ekspertutvalet som skal vurdere  overføring av 
nye statlege oppgåver til regionalt folkevald nivå.   

3. Fylkestinget går inn for at nynorsk vert administrasjonsspråket i den nye Vestlandsregionen. 
4. Dersom alle tre fylkestinga gjer vedtak om samanslåing, vert fylkesrådmennene, i samråd med 

Kommunal- og moderniseringsdepartementet, bedt om å legge fram sak snarast mogleg med 
opplegg for det vidare førebuingsarbeidet for samanslåing, med m.a oppnemning av 
representantar til fellesnemnda, samt kva mandat og avgjerdsmynde fellesnemnda skal ha.

5. Dersom dei andre fylkeskommunane gjennom vedtak på fylkestinga i desember 2016, ikkje går 
inn for etablering av ein Vestlandsregion, får den oppnemnde styringsgruppa for regionreforma 
fullmakt til å starte og gjennomføre ny dialog og forhandlingar om intensjonsavtale innanfor to 
alternative nye regionløysingar:

a) Samanslåing av fylkeskommunane Sogn og Fjordane og Hordaland, der det også vert 
opna opp for å invitere Møre og Romsdal inn i forhandlingar om ei slik løysing. 

b) Samanslåing av fylkeskommunane Hordaland og Rogaland 
 

6. Fylkestinget vil sterkt understreke Hordaland fylke som udeleleg i den nye regionstrukturen, anten 
fylket vert vidareført som i dag eller i ei løysing saman med andre fylker.  

Saksprotokoll i fylkestinget - 14.12.2016 

Nils T. Bjørke (Sp) sette fram slikt forslag:

«Alternativt forslag:

1. Fylkestinget viser til inngått intensjonsavtale for etablering av Vestlandsregionen og går 
inn for at Hordaland fylkeskommune, Rogaland fylkeskommune og Sogn og Fjordane 
fylkeskommune går saman i ein ny folkevald region på Vestlandet. 

Hordaland fylkeskommune meiner regionreforma har starta i feil ende. Det er særs 
vanskeleg å ta stilling til endra geografisk inndeling, før ein veit kva oppgåver dei nye 
regionane skal løysa.

Hordaland fylkeskommune meiner at før ein tar stilling til endringar i fylkesstrukturen må 
det vera klarlagt kva oppgåver dei nye regionane skal ha.

Fylkestinget i Hordaland føreset at Vestlandsregionen skal ha nynorsk som 
administrasjonsspråk. Fylkestinget i Hordaland føreset at Vestlandsregionen gjer vedtak 
om at staten bruker nynorsk til regionen.

2. Fylkestinget vil understreke at folketal og geografisk utstrekning ikkje må vere til hinder 
for etablering av Vestlandsregionen i ein ny regionstruktur, og at generalistprinsippet for 
oppgåvedeling mellom statlege og regionale ansvarsområder må kunne fråvikast i ein 
regionstruktur med svært ulikt innbyggjartal i dei nye regionane. Fylkestinget ber om at 
oppgåvedifferensiering vert lagt inn i mandatet til ekspertutvalet som skal vurdere  



overføring av nye statlege oppgåver til regionalt folkevald nivå.   

3. Hordaland skal halda fram som eige valdistrikt, slik at ein sikrar at distrikta vert 
representert i regionleiing og på Stortinget.

4. Dersom alle tre fylkestinga gjer vedtak om samanslåing, vert fylkesrådmennene, i 
samråd med Kommunal- og moderniseringsdepartementet, bedt om å legge fram sak 
snarast mogleg med opplegg for det vidare førebuingsarbeidet for samanslåing, med 
m.a. oppnemning av representantar til fellesnemnda, samt kva mandat og 
avgjerdsmynde fellesnemnda skal ha.

5. Dersom dei andre fylkeskommunane gjennom vedtak på fylkestinga i desember 2016, 
ikkje går inn for etablering av ein Vestlandsregion, får den oppnemnde styringsgruppa 
for regionreforma fullmakt til å starte og gjennomføre ny dialog og forhandlingar om 
intensjonsavtale innanfor to alternative nye regionløysingar:

a) Samanslåing av fylkeskommunane Sogn og Fjordane og Hordaland, der det 
også vert opna opp for å invitere Møre og Romsdal inn i forhandlingar om ei slik 
løysing. 

b) Samanslåing av fylkeskommunane Hordaland og Rogaland

6. Fylkestinget vil sterkt understreke Hordaland fylke som udeleleg i den nye 
regionstrukturen, anten fylket vert vidareført som i dag eller i ei løysing saman med 
andre fylker.»  

Einar Horvei (SV) sette fram slikt forslag (a):

«Alternativt forslag:

1. Fylkestinget vedtek å seia nei til ein ny Vestlandsregion så lenge ein ikkje veit kva 
oppgåver som vert overført frå staten til regionnivået og kva oppgåver ein får behalda. 
Når oppgåvene er klare kan ein ta saka opp til ny vurdering. Oppgåver som bør over på 
eit regionalt nivå er t.d. sjukehusa og høgskular.

2. Fylkestinget ber om at det vert folkerøysting om ein ny Vestlandsregion når ein veit kva 
saker ein skal forvalte.

3. Administrasjonsspråket i ein eventuell ny Vestlandsregion skal vera nynorsk.»

Terje Kolbotn (R) sette fram slikt forslag:

1. «Hordaland fylkesting tar ikkje stilling til etablering av ein ny Vestlandsregion før 
regjeringa og stortinget har avklara nærare innhald og meiroppgåver våren 2017.

2. Hordaland fylkesting går inn for at det blir gjennomført ei rådgjevande folkerøysting i 
vestlandsfylka i samband med stortingsvalet 2017 før slutthandsaming i fylkestinga.»

Roald Kvamme (A) sette fram slikt forslag:

1. «Fylkestinget viser til inngått intensjonsavtale for etablering av Vestlandsregionen og 
går inn for at Hordaland fylkeskommune, Rogaland fylkeskommune og Sogn og 
Fjordane fylkeskommune går saman i ein ny folkevald region på Vestlandet. Det er ein 
viktig føresetnad at krava om oppgåver som er fremja i kapittel 10 i Intensjonsplanen 
vert følgt opp frå sentrale styresmakter både når det gjeld eksisterande og nye 
oppgåver. 

Fylkestinget søkjer med grunnlag i inndelingslova om slik samanslåing, under 
føresetnad at fylkestinga i Rogaland og Sogn og Fjordane går inn for tilsvarande 
samanslåing med grunnlag i intensjonsplanen for etablering av Vestlandsregionen.  

2. Fylkestinget vil understreke at folketal og geografisk utstrekning ikkje må vere til hinder 
for etablering av Vestlandsregionen i ein ny regionstruktur, og at generalistprinsippet for 
oppgåvedeling mellom statlege og regionale ansvarsområder må kunne fråvikast i ein 



regionstruktur med svært ulikt innbyggjartal i dei nye regionane. Fylkestinget ber om at 
oppgåvedifferensiering vert lagt inn i mandatet til ekspertutvalet som skal vurdere  
overføring av nye statlege oppgåver til regionalt folkevald nivå.

3. Fylkestinget går inn for at nynorsk vert administrasjonsspråket i den nye 
Vestlandsregionen.

4. Fylkestinget i Hordaland ønskjer primært ein Vestlandsregion som består av Hordaland, 
Rogaland og Sogn og Fjordane. Fylkestinget i Rogaland har sagt nei til ei slik løysing. 
På denne bakgrunn gjev fylkestinget i Hordaland det oppnemnde forhandlingsutvalet for 
regionreforma fullmakt til å starta opp ny dialog og gjennomføra nye forhandlingar om 
ein intensjonsavtale for samanslåing av fylkeskommunane Sogn og Fjordane og 
Hordaland, der det også vert opna for å invitera Haugalandet og Møre og Romsdal inn i 
forhandlingane.   

5. Dersom fylkestinga gjer vedtak om samanslåing, vert fylkesrådmennene, i samråd med 
Kommunal- og moderniseringsdepartementet, bedne om å leggje fram sak snarast 
mogleg med opplegg for det vidare førebuingsarbeidet for samanslåing, med m.a. 
oppnemning av representantar til fellesnemnda, samt kva mandat og avgjerdsmynde 
fellesnemnda skal ha.»

Det var gruppeleiarmøte og møte i partigruppene. 

Roald Kvamme og Nils T. Bjørke trekte forslaga sine.

Pål Kårbø (KrF) la på vegner av KrF, A, SP, V, MDG og Frp fram slikt justert forslag:

1. «Fylkestinget viser til inngått intensjonsavtale for etablering av Vestlandsregionen og går 
inn for at Hordaland fylkeskommune, Rogaland fylkeskommune og Sogn og Fjordane 
fylkeskommune går saman i ein ny folkevald region på Vestlandet. Det er ein viktig 
føresetnad at krava om oppgåver som er fremja i kapittel 10 i Intensjonsplanen vert følgt 
opp frå sentrale styresmakter både når det gjeld eksisterande og nye oppgåver. 
Fylkestinget søkjer med grunnlag i inndelingslova om slik samanslåing.

2. Fylkestinget vil understreke at folketal og geografisk utstrekning ikkje må vere til hinder 
for etablering av Vestlandsregionen i ein ny regionstruktur, og at generalistprinsippet for 
oppgåvedeling mellom statlege og regionale ansvarsområder må kunne fråvikast i ein 
regionstruktur med svært ulikt innbyggjartal i dei nye regionane. Fylkestinget ber om at 
oppgåvedifferensiering vert lagt inn i mandatet til ekspertutvalet som skal vurdere  
overføring av nye statlege oppgåver til regionalt folkevald nivå.     

3. Fylkestinget går inn for at nynorsk vert administrasjonsspråket i den nye 
Vestlandsregionen.     

4. Fylkestinget i Hordaland ønskjer primært ein Vestlandsregion som består av Hordaland, 
Rogaland og Sogn og Fjordane. Fylkestinget i Rogaland har sagt nei til ei slik løysing. 
På denne bakgrunn gjev fylkestinget i Hordaland det oppnemnde forhandlingsutvalet for 
regionreforma fullmakt til å starta opp ny dialog og gjennomføra nye forhandlingar om 
ein intensjonsavtale for samanslåing av fylkeskommunane Sogn og Fjordane og 
Hordaland. Fylkestinget i Hordaland er positiv til at einskilde kommunar i Nord- 
Rogaland som ønskjer å bli ein del av den nye Vestlandsregionen søkjer om det.»

Terje Kolbotn trekte sitt forslag punkt 2.



Einar Horvei (SV) trekte sitt forslag (a), og la på vegner av SV og R fram justert forslag (b):

«Alternativ til heile innstillinga: 

1. Fylkestinget vedtek å seia nei til ein ny Vestlandsregion så lenge ein ikkje veit kva 
oppgåver som vert overført frå staten til regionnivået og kva oppgåver ein får behalda. 
Når oppgåvene er klare kan ein ta saka opp til ny vurdering. Oppgåver som bør over på 
eit regionalt nivå er t.d. sjukehusa og høgskular.

2. Hordaland fylkesting går inn for at det blir gjennomført ei rådgjevande folkerøysting i 
vestlandsfylka i samband med stortingsvalet 2017 før slutthandsaming i fylkestinga.

3. Administrasjonsspråket i ein eventuell ny Vestlandsregion skal vera nynorsk.»

Røysting (Kollbotn sitt forslag punkt 1 om utsetjing)
Forslaget fekk 1 røyst (R) og fall.

Røysting (saka)
Horvei sitt forslag fekk 4 røyster (SV, R) og fall.
Innstillinga punkt 5 a) fekk ingen røyster og fall.
Innstillinga punkt 1-4, 5 b) og 6 fekk 12 røyster (H) og fall.
Kårbø sitt forslag fekk 41 røyster (KrF, A, Sp, KrF, MDG, V, Frp) og vart vedteke.

Vedtak

1. Fylkestinget viser til inngått intensjonsavtale for etablering av Vestlandsregionen og går inn for at 
Hordaland fylkeskommune, Rogaland fylkeskommune og Sogn og Fjordane fylkeskommune går 
saman i ein ny folkevald region på Vestlandet. Det er ein viktig føresetnad at krava om oppgåver 
som er fremja i kapittel 10 i Intensjonsplanen vert følgt opp frå sentrale styresmakter både når det 
gjeld eksisterande og nye oppgåver. Fylkestinget søkjer med grunnlag i inndelingslova om slik 
samanslåing.

2. Fylkestinget vil understreke at folketal og geografisk utstrekning ikkje må vere til hinder for 
etablering av Vestlandsregionen i ein ny regionstruktur, og at generalistprinsippet for 
oppgåvedeling mellom statlege og regionale ansvarsområder må kunne fråvikast i ein 
regionstruktur med svært ulikt innbyggjartal i dei nye regionane. Fylkestinget ber om at 
oppgåvedifferensiering vert lagt inn i mandatet til ekspertutvalet som skal vurdere  overføring av 
nye statlege oppgåver til regionalt folkevald nivå.     

3. Fylkestinget går inn for at nynorsk vert administrasjonsspråket i den nye Vestlandsregionen.     

4. Fylkestinget i Hordaland ønskjer primært ein Vestlandsregion som består av Hordaland, Rogaland 
og Sogn og Fjordane. Fylkestinget i Rogaland har sagt nei til ei slik løysing. På denne bakgrunn 
gjev fylkestinget i Hordaland det oppnemnde forhandlingsutvalet for regionreforma fullmakt til å 
starta opp ny dialog og gjennomføra nye forhandlingar om ein intensjonsavtale for samanslåing av 
fylkeskommunane Sogn og Fjordane og Hordaland. Fylkestinget i Hordaland er positiv til at 
einskilde kommunar i Nord- Rogaland som ønskjer å bli ein del av den nye Vestlandsregionen 
søkjer om det.


